
 دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری -صنعتی و ویژه اقتصادی کشور:

مناطقآزادرابهمقاصدسرمایهگذاریتبدیلمیکنیم

خریدار   دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری 
-صنعتــی و ویژه اقتصــادی کشــور تأکید کرد: 
قصد داریــم مناطــق آزاد را به یکــی از مقاصد 
سرمایه گذاری مهم در ســطح ملی و بین المللی 
تبدیــل کنیم.»حجــت الله عبدالملکــی« که با 
موافقت رئیس جمهــور، وزیر اقتصــاد و دارایی، 
طی حکمی به سمت دبیری شورای عالی مناطق 
آزاد تجاری - صنعتی و ویــژه اقتصادی منصوب 
شــد، به  گفت وگوی تفضیلی درباره اولویت ها و 
برنامه هــا پرداخت.عبدالملکی با بیان اینکه یکی 
از برنامه ها اطلاع رســانی درست از طرق مختلف 
و تقویت شبکه های ارتباطی با سرمایه گذاران در 
مناطق آزاد است اظهار داشت: گروه های زیادی 
از مســلمانان یا غیرمســلمانان با ســرمایه های 
بزرگ در غرب و اروپا هســتند که تمایل دارند در 
ایران ســرمایه گذاری کنند؛ ولی این فرصت ها و 
مزیت های قانونی و سرمایه گذاری به خوبی برای 

آنها مطرح نشده است.
وی با بیــان اینکه بخشــی  از ســرمایه گذاران 
کشــورمان، ســرمایه ها و دارایی هایشــان را در 
کشورهای همســایه ســرمایه گذاری می کنند 
افزود: با بهبود فضای کســب وکار تلاش می کنیم 
تا فرصــت بهتری را بــرای فعــالان اقتصادی و 
ســرمایه گذاران فراهم کنیم تا سرمایه هایشان را 
از کشــور خارج نکنند و از مزیت های این مناطق 

بهره ببرند.

ایجاد بیمه و بانک های فراساحلی
 در مناطق آزاد

 عبدالملکی با بیــان اینکه یکــی از راهبردهای 
اساســی مــا در دوره جدیــد، بین المللی کردن 
مناطق آزاد اســت گفت: یکــی از قواعد اقتصاد 
مقاومتــی برون گرایــی اســت؛ بنابرایــن  باید 
تعاملاتمان با شــرکای اقتصادی خارجی بهبود 
پیدا کند تا اقتصاد کشــور تقویت شود در همین 

راســتا، در چند روز گذشــته رایزنی هایــی را با 
متولیــان مناطق آزاد در کشــورهای روســیه و 
ارمنســتان  شــروع کرده ایم تا فرصت های ویژه 

اقتصادی و سرمایه گذاری مشترک  ایجاد کنیم.
وی از پیگیــری ایجــاد بیمــه  و  بانــک آفشــو 
)فراســاحلی(  و تالارهای بــورس بین الملل در 
مناطق آزاد خبــر داد و گفت: این ســه برنامه که 
از قبل شروع شــده اســت را با جدیت بیشتری 

پیگیری می کنیم.
دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی تصریح کــرد: در بحث ایجاد بیمه 
و بانک های  آفشــور توافق هایی بــا بیمه مرکزی 
و بانک مرکزی صورت گرفته اســت و ما اکنون با 
تکمیل اساسنامه و طرح های توجیهی در مرحله 
عملیاتی کردن آنها  هستیم  همچنین توافق های 
اصلی با شــورای عالی بورس انجام شــده اســت 
تا تالارهای بــورس بین الملــل را در مناطق آزاد 
مستقر کرده و شاهد گردش مالی قابل ملاحظه ای 
باشــیم؛ این عوامل  باعث کاهش ریســک برای 
فعالان اقتصادی منطاق آزاد در تعاملات، تجارت 
خارجی و جذب سرمایه گذاران خارجی می شود. 
عبدالملکی اضافه کرد: برای اینکــه مناطق آزاد 
را بین المللــی کنیم باید با تأمین زیرســاخت ها، 
جنس اقتصاد بین المللی  این مناطق را به اصطلاح 
جور کنیم ضمن اینکه موضــوع ایجاد مراکز مالی 
بین المللی را در دســت مطالعه داریم تا همکاران 

سریع کار را انجام دهند.

توافق های اولیه با روسیه و ارمنستان برای 
ایجاد مناطق آزاد مشترک

دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی 
و ویژه اقتصادی بــا تأکید بر ایجــاد مناطق آزاد 
مشترک بین ایران، روسیه و ارمنستان گفت: در 
ســفری که با  معاون اول رئیس جمهور  به روسیه 
داشــتیم  توافق های اولیه صــورت گرفت و مقرر 

شــد تا ما در  دبیرخانه طرح اولیه را انجام داده و با 
دیگر کشورها به اشتراک بگذاریم.

وی عنوان کــرد: همچنین در چند روز گذشــته 
جلســه هایی با مدیران مناطق آزاد روسیه برگزار 
شد براین اساس قرار اســت تا یک خط ترانزیتی 
ویژه از مسکو تا چابهار در حاشــیه دریای عمان  
برقرار کنیم و با امکانات گمرکــی ویژه  صادرات 
و تجارت بین ایران و روســیه را به صورت جهشی 
افزایــش دهیم همچنیــن از طــرف دیگر بحث 
ترانزیت کالا از خاک ایران به روسیه و کشورهای 
خلیج فارس نیز مطرح اســت که این امر می تواند 

به تقویت روابط تجاری و اقتصادی منجر شود.
 عبدالملکــی با بیــان اینکه ایران بــه امن ترین، 
باصرفه تریــن و ســریع ترین مســیر ترانزیتی 
کالاهای منطقه تبدیل خواهد شد گفت: از طریق 
آب های آزاد با کشــورهای منطقه ای ترانزیت را 
تقویت خواهیم کرد تا ســود بــالا و ارزش افزوده 
برای کشــورمان در مناطق شــمالی و جنوبی و  

همسایگانمان ایجاد شود.
 دبیر شورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی و 
ویژه اقتصادی  افزود: مناطق آزاد را به قطب های 
تولید، انتقــال فناوری، و جذب ســرمایه گذاری 
تبدیل خواهیم کرد؛ زیرا  این یک بســتر مناسب 
و الگوی واقعــی و عینی از اقتصــاد مقاومتی در 

مناطق آزاد است.
 دبیر شــورای عالی مناطق آزاد تجاری - صنعتی 
و ویژه اقتصــادی  بر اصلاح قوانیــن مناطق آزاد 
تأکید کرد و گفت: یکی از اتفاقاتی که در این دوره 
باید رقم بخورد و جزء برنامه ها خواهد بود اصلاح 
بعضــی از قوانیــن در مناطق آزاد اســت، گاهی 
قوانینی تصویب شــده اســت که  مزیت هایی که 
قانون چگونگــی اداره مناطق آزاد مصوب ۱۳۷۲ 

داشته را کم رنگ کرده و یا از بین برده است.
وی گفت: ممکن اســت  قانونی یک زمان تصویب 
شده و مزیتی را برای مناطق آزاد در نظر گرفته و 
بر اساس آن فعال اقتصادی سرمایه گذاری کرده 
اســت؛ اما بعداً قانون دیگری مصوب و آن مزیت 
قبلی را کاهــش داده  یا کم رنگ کرده اســت که 
این  باید اصــلاح و  بازنگری شــود؛ چراکه نقض 

حق الناس است.
عبدالملکی تأکید کرد: در همین راستا جلسه ای 
با فراکسیون مناطق آزاد مجلس شورای اسلامی 
داشــتیم تا لایحــه ای را در همین رابطــه بعد از 
تصویب دولت بــه مجلس ارســال کنیم، اصلاح 
قوانیــن را یکــی از برنامه های خــود می دانیم 
و معتقدیــم فعــالان اقتصــادی مناطــق آزاد 
به نوعی همــکاران ما در دبیرخانه شــورای عالی 
مناطق آزاد  هســتند؛ ازاین رو باید از مزیت های 
ایــن مناطــق بهره مند شــوند تا شــاهد جذب 
سرمایه گذاری هایی بیشتر  در این مناطق  باشیم.

با حضور رئیس کل بانک مرکزی و وزرای صمت واقتصاد
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مسکن

تــورم مصالــح ســاختمانی، شــکاف قیمت 
آپارتمان های نوســاز و قدیمی ســاز را تشدید 
کرده و به همین لحاظ تعداد معاملات خانه های 
نوساز به پایین ترین حد خود رسیده و نسبت به 

هشت سال قبل ۵۰ درصد کاهش یافته است.
 بهار امسال تورم مصالح ساختمانی در مقایسه 
با فصل مشابه سال گذشــته ۴۳.۴ درصد اعلام 
شد. بیشــترین میزان رشد نیز به گروه سیمان، 
بتن، شــن و ماســه با ۵۵.۸ درصد مربوط بود. 
تــورم مصالح در مقایســه با فصــل قبل یعنی 
زمســتان ۱۴۰۰ نیز معادل ۷.۹ درصد رشــد 

کرد.
اثر رشــد قیمت نهاده های ساختمانی به شکل 
ایجاد شــکاف قیمتی بین واحدهای نوســاز و 
واحدهای با عمر بنای سه سال به بالا بروز کرده 
است. بررسی ها نشان می دهد قیمت واحدهای 
کلیدنخورده که در سال جاری تکمیل شده به 
مراتب بیش از آپارتمان هایی است که تا قبل از 

سال ۱۳۹۸ وارد بازار مسکن شده اند.
بازار مصالح ســاختمانی معمولا با مقدار اندکی 
تفاوت از تــورم نقطه به نقطــه پیروی می کند. 

مهرماه سال جاری نرخ تورم نقطه به نقطه ۴۸.۶ 
درصد بود. اگر قیمت نهاده های ساختمانی نیز 
به همین ترتیب دچار رشــد شده باشد، قیمت 
ســاخت نیز افزایش می یابد. این در حالی است 
که تورم ســالانه بازار مسکن شــهر تهران ۳۸ 

درصد اعلام شده است.
با توجه به رکود حاکم بر بازار مســکن در حال 
حاضر قیمت مســکن دچــار عقب ماندگی در 
مقایسه با تورم عمومی شــده است. هم اکنون 
می توان با قیمت هایی به مراتب پایین تر از نرخ 
ســاخت، آپارتمان هایی با عمر بنای بالای سه 
سال خریداری کرد. این در حالی است که سهم 
فروش آپارتمانهای نوساز از معاملات به پایین 
ترین میزان در هشــت سال گذشــته رسیده 

است.
مهرماه امســال واحدهای با عمر بنای کمتر از 
پنج ســال ۲۸.۶ درصد از کل معاملات مسکن 
شــهر تهران را به خــود اختصــاص دادند که 
کاهش ۱۴ درصــدی را در مقایســه با مهرماه 
۱۴۰۰ نشان می دهد. سهم آپارتمانهای کمتر 
از پنج سال ســن در شــرایطی به ۲۸.۶ درصد 

رسیده که سال ۱۳۹۳ این واحدها ۵۸ درصد از 
قراردادهای خرید  و فروش را به خود اختصاص 
می دادند. در واقع معاملات آپارتمانهای نوساز 
در مقایسه با هشت سال قبل ۵۰ درصد کاهش 

یافته است.
رشــد ســنگین قیمت آپارتمان های نوساز و 
ایجاد رکــود در ایــن بخش منجر بــه کاهش 
ساخت و ســاز شــده اســت. آمار و ارقام بهار 
امســال از افت ۴۸ درصدی ســاخت و ساز در 
تهران نسبت به سال گذشــته حکایت دارد. در 
کل کشور نیز تولید مســکن حدود ۱۳ درصد 
در مقایسه با ســال قبل کاهش نشان می دهد. 
همزمان بــا نزول تولیــد مســکن، معاملات 
واحدهای نوســاز نیز کاهش یافتــه که عوامل 
مختلفی از جمله جهش قیمت مســکن و رکود 

معاملات در این مساله اثرگذار است.
در بهــار ۱۴۰۱ بــرای تعــداد ۵۹۴۵ واحــد 
مسکونی در شــهر تهران پروانه صادر شده که 
۴۸.۴ درصد نسبت به فصل قبل و ۴۶.۱ درصد 
نسبت به فصل مشابه ســال قبل کاهش نشان 

می دهد.

کسادیبیسابقهبازارخانههاینوساز

 چشم انداز روشن بورس با تصمیم دولت

آغازاجـرای
طرحبیمهسبدسهام

وزیر صنعت، معدن و تجارت از رشد ۷۰ درصدی تجارت ایران و عمان در 
هفت ماهه ۱۴۰۱ در مقایسه با مدت مشابه پارسال خبر داد.

آگهی مناقصه عمومی

سید محمد میرزمانی- شهردار گلستان

شهرداری گلستان در نظر دارد براساس مصوبات شورای اسلامی شهر و آیین نامه مالی شهرداریها و بودجه مصوب سال 1401 نسبت به برگزاری 
مناقصه عمومی با مشخصات ذیل اقدام نماید. کلیه مراحل برگزاری از دریافت و تحویل اسناد مناقصه تا بازگشایی پاکت ها از طریق درگاه سامانه 

تدارکات الکترونیک دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

سپرده شرکت در مناقصهاعتبار پروژه موضوععنوان 

ساماندهی و بهسازی خیابانهای شهرک امام حسین – شرکتهای دارای حداقل رتبه مناقصه عمومی
5 راه و باند

150/000/000 ریال30/000/000/000 ریال

بهسازی )پیاده راه سازی(خیابان 12 متری امام سجاد حبیب ابن مظاهر آذربایجان مناقصه عمومی
و 12 متری تختی )شرکتهای دارای حداقل رتبه 5 راه و باند و ابنیه

2/500/000/000 ریال50/000/000/000 ریال 

2/500/000/000 ریال 50/000/000/000 ریال بهسازی )پیاده راه سازی( محله حسن آباد و خیابان 14 متری 14 معصوممناقصه عمومی

تاریخ انتشــار نوبت اول آگهی 1401/8/22 و نوبت دوم 1401/8/29 می باشد . متقاضیان در این بازه زمانی می توانند نسبت به دریافت اسناد 
مناقصه از سامانه ستاد اقدام نمایند. 

کلیه پیشنهادات می بایست حداکثر تا پایان وقت اداری روز 1401/9/10 در سامانه بارگزاری گردد.
بازگشایی پاکتهای پیشنهادی ساعت 13/30 روز 1401/9/12 و در محل سالمن اجتماعات شهرداری انجام خواهد شد. 

نشــانی:تهران- کیلومتر 25 جاده تهران ساوه- انتهای خیابان 24 متری شهید چمران تقاطع بلوار ولایت- جنب سالن ورزشی ولایت- طبقه فوقانی 
ایستگاه 5 آتش نشانی شهرداری گلستان مراجعه نمایند. متقاضیان جهت کسب اطلاعات بیشتر با شماره 5-56333550-021 تماس حاصل نمایند. 
هزینه چاپ آگهی به عهده برنده مناقصه می باشد. شهرداری در رد یا قبول یک یا کلیه پیشنهادات مختار می باشد. شرکت کنندگان 5 % مبلغ کل را بصورت 
ضمانت نامه بانکی یا واریز نقدی به حساب شماره 100810363191 نزد بانک شهر شعبه اسلامشهر یا شماره حساب 0106897220005 نزد بانک ملی 
شعبه شهرداری به عنوان سپرده شرکت در مناقصه ارائه نمایند. در صورت انصراف نفرات اول، دوم و سوم سپرده شرکت در مناقصه ایشان به نفع شهرداری 

ضبط خواهد گردید. سایر موارد و شرایط در اسناد مناقصه موجود در سامانه ستاد قید گردیده است هزینه خرید اسناد 2/500/000 ریال می باشد.
تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/22  تاریخ انتشار نوبت اول:1401/8/29 

 نوبت اول



دبیر ستاد حقوق بشر ایران در نیویورک:

اجازهنمیدهیمروایتغلطغربوآمریکا،اذهانکشورهارامنحرفکند

سیاست
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پیام تبریک رئیسی در پی قهرمانی تیم والیبال نشسته ایران:
قرارگرفتنبرفرازسکوهایقهرمانینمادعزم

ورزشکارانایراناست

رئیس جمهــور ضمن تبریک قهرمانــی تیم ملی والیبال نشســته در 
مســابقات جهانی، تاکید کرد: قرار گرفتن پی در پی بر فراز ســکوهای 
قهرمانی در میادیــن بین المللی نماد قدرت و عزم و اراده ورزشــکاران 

ایران است.
حجت الاســلام ســیدابراهیم رئیســی با صــدور پیامــی، قهرمانی 
افتخارآمیز تیم ملی والیبال نشسته مردان جمهوری اسلامی ایران در 
سیزدهمین دوره مســابقات والیبال نشسته قهرمانی جهان در بوسنی 
و هرزگوین و کسب ســهمیه حضور در پارالمپیک ۲۰۲۴ پاریس را به 

مربیان و اعضای این تیم تبریک گفت.
متن کامل این پیام بدین شرح است:

»بسم الله الرحمن الرحیم
قهرمانی مقتدرانه تیــم ملی والیبال نشســته مردان کشــورمان در 
سیزدهمین دوره مســابقات ۲۰۲۲ قهرمانی جهان در بوسنی و کسب 
جواز حضــور در پارالمپیک پاریس را به ملت شــریف ایــران تبریک 

می گویم.
کسب پیروزی های پی درپی و قرار گرفتن بر فراز سکوهای قهرمانی در 
میادین بین المللی ورزشــی، نماد پویایی و قدرت ایرانیان و عزم و اراده 

ورزشکاران این مرز و بوم در فتح قله های افتخار است.
اینجانب از همه دســت اندرکاران، مربیان و به ویژه قهرمانان تیم ملی 
والیبال نشســته صمیمانه قدردانــی می کنم و با آرزوی ســلامتی و 
سرافرازی برای همه ورزشکاران کشــور، تداوم موفقیت این عزیزان را 

از خداوند مسألت دارم.
سیدابراهیم رئیسی
رئیس جمهوری اسلامی ایران«

رییس کمیسیون اصل 90 مجلس:
یکبانک،لیستبدهکارانخودرااعلامنکرده

است؛بایددرمجلسپاسخگوباشد
 رییس کمیســیون اصل ۹۰ مجلس شورای اســلامی گفت: در اجرای 
قانون ملاحظه نمی کنیم و یکی از بانک های که لیست بدهکاران خود را 

اعلام نکرده باید در مجلس پاسخگو باشد.
 »نصرالله پژمان فر« در مراســم رونمایی از ســامانه چک الکترونیک 
اظهار داشــت: اگر قوانین خوب به ســمت اجرا نرود کشــور در مسیر 

توسعه قرار نخواهد گرفت.
وی افزود: در تهیه قوانین باید نظر افراد و فعالان در آن بخش اخذ شود 

و پس از تهیه انتظار داریم دستگاه ها در اجرا مسامحه نکنند.
رئیس کمیســیون اصل نود مجلس گفت: در گذشــته چک جایگاه و 
اعتبار خود در مبادلات اقتصادی و تجاری کشور را از دست داده بود که 
مجلس با پیگیری و تصویب قانون جدید چک و عملیاتی کردن آن گام 

مهمی در بازگرداندن اعتبار به چک برداشته  است. 
وی با تاکیــد بر برکات اجــرای قانون جدید چک، کاهش پولشــویی، 
تســهیل مبادلات و کاهــش جرایم مربــوط به چــک را از مهم ترین 

دستاوردهای اجرای این قانون دانست.
پژمانفر با اشــاره به اهمیت تعامل بین قانون گــذار و مجری قانون در 
پیشــبرد اهداف اقتصادی کشــور گفت: این تعامل منجر به تصویب 
قوانین واقع نگر می شــود و مزایای آن برای تمام اقتصاد کشور و مردم 

خواهد بود. 
این نماینده مجلس با اشــاره به انتشار لیســت بدهکاران بانکی افزود: 
باید بانک ها در انتشار لیســت همکاری کنند و مجلس در اجرای قانون 
ملاحظه نمی کند و یکی از بانک ها که این لیســت را منتشر نکرده باید 

در مجلس پاسخگو باشد.

عضو فراکسیون انقلاب مجلس:
مجلسبرایمنابعمالیمشکوکالوصول

هزینهنتراشد
 

نماینده مردم دامغان در مجلس شورای اســلامی با تاکید بر اینکه باید 
منابع درآمدی تعیین شــده برای بودجه واقعی و قابل تحقق باشــند، 
افزود: نماینــدگان نباید بــرای منابع مالی مشــکوک الوصول هزینه 

بتراشند زیرا عامل کسری بودجه خواهد بود.
علی اکبر علیزاده با اشــاره به کســری بودجه در بودجه های سال های 
مختلف اظهار داشت: یکی از مشــکلات مزمن در سال های متمادی در 
بحث بودجه سالیانه کسری اعتبارات اســت که باعث تورم در سالهای 

مختلف نیز شده است.
نماینده مردم دامغان در مجلس شورای اســلامی با تاکید بر اینکه باید 
منابع درآمدی تعیین شــده برای بودجه واقعی و قابل تحقق باشــند، 
افزود: نمایندگان در زمان بررســی بودجه در مجلس نباید منابع مالی 
که مشکوک الوصول هســتند و یا اینکه محقق نمی شوند برای بودجه 
در نظر بگیرند و برای آن هزینه بتراشــند حتی اگــر منبع مالی تعیین 
شده برای بودجه مشکوک الوصول باشــد نباید برای آن هزینه در نظر 

گرفته شود.
عضو فراکسیون انقلاب مجلس اظهار داشــت: در نظر گرفتن منابع 
مالی غیر قابل تحقق در بودجه باعث می شــود تا شــاهد کسری در 
اعتبارات تخصیــص یافته به بخــش های مختلف باشــیم، در این 
صورت اگر دولــت خلق پول کند، تــورم اتفاق می افتــد و اگر هم 
دســت به این کار نزند، تکالیف تعیین شــده در بودجه محقق نمی 

شود.
علیزاده خاطرنشان کرد: اگر حتی نمایندگان برای ایجاد رضایتمندی 
عمومی این اعتبارات را در نظر می گیرند و ســقف بودجه را بالا می برند 
باید بدانند که اگــر این اعتبارات محقق نشــود، در میان افکار عمومی 
نتیجه عکس خواهدداشــت و به جای رضایتمندی موجب نارضایتی 

مردم خواهد شد.

تریبون

 نایــب رییــس کمیســیون برنامه و بودجــه مجلس 
شــورای اســلامی با بیان اینکه اولویــت اول مصارف 
تبصره هدفمندی یارانه ها در قانون بودجه معیشــت 
مــردم و اولویت دوم اشــتغال اســت، اظهار داشــت: 
دولت در صورتی کــه منابع لازم را در اختیار داشــته 
باشــد، اعتبارات لازم را به اجرای این تبصره تخصیص 
می دهد.ســید محمدرضــا میرتاج الدینــی در مورد 

عملکرد دولت در اجرای تبصره ۱۸ قانون بودجه ۱۴۰۰ 
گفت: این تبصره مربوط به اشتغال زایی در کشور است 
و برای توسعه ۳۱ اســتان در نظر گرفته شده است، بر 
اســاس این تبصره بانک های عامل مکلف شدند،  ۱/۶ 
برابر منابعــی که دولــت در تبصره ۱۸ بــرای تولید و 
اشتغال ســرمایه گذاری می کرد از محل منابع خود به 
تولید و اشــتغال وام بدهند.میرتاج الدینی بیان داشت: 

طبق اظهارات رییس ســازمان برنامه و بودجه در مورد 
مصارف تبصره ۱۸ قانون بودجــه، دولت در صورتی که 
منابع لازم را در اختیار داشته باشد، به اجرای این تبصره 
تخصیص می دهــد. اولویت اول مصــارف این تبصره 
مربوط به معیشــت مردم اســت و اولویت دوم اشتغال 
است، دولت از محل درآمدهای این تبصره ماهیانه ۲۷ 
هزار میلیارد تومان بــرای هدفمندی یارانه ها پرداخت 

می کند.وی افــزود: تکالیف دیگــری در تبصره ۱۴ بر 
عهده دولت اســت که اگر مازاد بر مصــارف اولویت دار 
معیشــت در تبصره ۱۴، اعتباری باقی بماند به اشتغال 
اختصاص می یابد.عضو کمیسیون برنامه و بودجه بیان 
داشت: دولت سیزدهم در ســال ۱۴۰۰ عملکرد خوبی 
در تبصره ۱۸  داشــت  و در ۶ ماهه دوم سال بیش از۵۹ 

درصد این تبصره را عملیاتی کرده است.

مجلس

دولتمنابعدراختیارداشتهباشد،اعتباراتبخشاشتغالراتخصیصمیدهد

خریدار  معاون بین الملل قــوه قضاییه و 
دبیر ستاد حقوق بشــر اظهار داشت که به 
نیویورک سفر کرده است تا روایتی صحیح 
از وضعیت حقوق بشر در جمهوری اسلامی 
ایران و اغتشاشــات اخیــر و نقش مخرب 
برخی کشــورها ارائه کنیم و اجازه ندهیم 
روایت غلط و عنادآمیز کشــورهای غربی و 

آمریکا، اذهان کشورها را منحرف کند.
 به نقل از قوه قضاییه، کاظــم غریب آبادی 
که برای شرکت در نشست های کمیته سوم 
مجمع عمومی و رایزنی های دو و چندجانبه 
به نیویورک سفر کرده اســت، روز شنبه در 
گفت وگو با خبرنگاران رسانه های ایرانی در 
نیویورک گفت: متاسفانه امروزه حقوق بشر 
بیش از هر زمان دیگری سیاسی شده است. 
ما شاهد هستیم کشورهایی که خودشان را 
پرچمدار دفاع از حقوق بشر تلقی می کنند، 
بطور مشخص آمریکا و برخی از کشورهای 
غربی، در حــد گســترده ای ناقض حقوق 
بشر در قلمرو خودشــان یا در سایر کشورها 
هستند و این کشورها به هیچ وجه از نظر ما 
صلاحیت پرچمداری در حوزه حقوق بشــر 

را ندارند. 
وی با بیــان این کــه » اخیــرا بــه دنبال 
اغتشاشاتی که در داخل جمهوری اسلامی 
ایران صورت گرفته اســت، این کشــورها 
مجددا ندای حمایت از حقوق بشــر مردم 
ایران ســرداده اند« افزود:  این مردم، همان 
مردمی هســتند که زندگی میلیون ها نفر 
از آنان، در اثر تحریم هــای یکجانبه ایالات 
متحده آمریکا تحت تاثیر جدی قرار گرفته 
اســت. همان تحریم هایی که کشــورهای 
اروپایی اگر واضعــان آن هــا نبوده اند، اما 
همــواره این تحریم هــا را اجــرا کرده اند. 
هزاران نفر از مــردم بیگناه مــا در جریان 
بیماری کرونا به دلیل نرســیدن واکســن 
و دارو در اوایل این بیمــاری همه گیر جان 
خود را  بــه دلیــل تحریم هــای یکجانبه 
غیرقانونــی و ظالمانه و عــدم انتقال پول از 

طریق کانال های مالی از دست دادند.
وی افــزود: ما ۱۷ هزار قربانی ترور توســط 
همــان تروریســت هایــی که اکنــون در 
کشورهای اروپایی و آمریکا ساکن هستند 
و در بهشــت امن غرب زندگــی می کنند، 
داریم. چگونــه این کشــورهای اروپایی و 
آمریــکا دم از حمایت از حقوق بشــر مردم 
ایران می زنند؟ اگر دلشــان به حال حقوق 
بشــر مردم ایران ســوخته اســت، تحریم 
ها را بردارند و تروریســت هــا را به پای میز 
محاکمه بکشــانند و آنها را پاســخگو و از 

کشورهای خود اخراج کنند!
معاون امور بین الملل قــوه قضاییه تصریح 
کرد: بسیار مضحک است، اخیرا آمریکا که 
به زعم خودش خواســته از اغتشاشــگران 
حمایت کند، اعلام کرده اســت بخشــی از 
تحریم هایش را بر می دارد. شما ببینید مثلا 
کدام بخش از تحریم ها را برداشــته است؟ 
تحریم هایی که موجب تســهیل ارتباطات 
یا دسترســی به اینترنت از طریق شــرکت 
آمریکایی است، آن هم در راستای حمایت 

از اغتشاشگران.
وی با طرح این ســوال که این اقدام اکنون 
چه مشــکلی از مردم ایران را حل می کند؟، 
خطاب به آمریکا گفت: اگــر در اظهاراتتان 
در حمایت از حقوق بشر صادق هستید، که 

البته نیستید، تحریم ها را بردارید.

تلاش برای ارائه روایت صحیح
 از وضعیت حقوق بشر ایران 

غریب آبــادی دربــاره هدف ســفرش به 
نیویورک اظهار داشــت: مــا در نیویورک 
هستیم تا هم در نشســت های کمیته سوم 
مجمع عمومی سازمان ملل به دلیل مباحث 
مرتبط با حقوق بشــر که این روزها در حال 
بحث و بررسی اســت، حضور داشته باشیم 
و همچنیــن، رایزنی هایی را بــا گروههای 
مختلفــی از کشــورها و مقامات مســوول 
سازمان ملل داشته باشیم تا روایتی صحیح 
از وضعیت حقوق بشر در جمهوری اسلامی 
ایران و اغتشاشــات اخیــر و نقش مخرب 
برخی کشــورها به این کشــورها و مقامات 
ارائه کنیم و اجازه ندهیــم که روایت غلط و 
عنادآمیز کشورهای غربی و آمریکا، اذهان 
کشورها را منحرف کند. این، کاری اساسی 

و اصولی است. 
وی ادامه داد:  تاکنون جلســات مختلفی را 
داشته ایم. با گروه کشورهای عدم تعهد و  با 

گروه کشورهای دوستان حمایت از منشور 
ســازمان ملل متحد، دیدارهــای جمعی 
داشــتیم. وی افــزود: با گروه کشــورهای 
دوســتان حمایت از منشور ســازمان ملل 
که متشکل از ۱۹ کشوری است که مواضع 
اصولی در حوزه ســازمان های بین المللی و 
در مخالفت با سیاســی کردن حقوق بشر و 
مداخله های خارجــی و همچنین اقدامات 
قهری یا تحریم هــای یکجانبه دارند، دیدار 

بسیار خوبی داشتم.
وی افزود: با برخی از سفرا و نمایندگان دائم 
کشورها نیز بصورت دوجانبه دیدار داشتم 
و از آنچه در هفته هــای اخیر در جمهوری 
اســلامی ایران واقع شــده، روایتی واقعی 
و صحیــح را عرضــه کردیــم و نســبت به 
مخاطرات سیاسی کردن سازوکارهای بین 

المللی و سوءاستفاده از آنها هشدار دادیم.

معیارهای تجمع مسالمت آمیز طبق 
مفاد معاهدات بین المللی حقوق بشر

غریب آبادی با بیان این کــه »اکنون آمریکا 
و برخی کشــورهای اروپایی و همدســتان 
و همپیمانــان آنــان مانند ســازوکارهای 
حقوق بشــری، از آنچه در ایران می گذرد، 
به عنــوان تجمعات مســالمت آمیز نام می 
برند.« تصریــح کرد: تجمعات مســالمت 
آمیز طبق مفاد معاهدات بین المللی حقوق 
بشــری، از جمله میثاق بین المللی حقوق 
مدنی – سیاسی، یکســری معیارهایی دارد  
که بعنوان مثال نباید نفرت پراکنی، تشویق 
به خشونت باشــد و نباید سلاح در آن حمل 
شــود، نباید مغایر با نظم و امنیت عمومی و 

اخلاق حاکم بر جامعه باشد.

زیرپا گذاشتن تمام معیارهای بین 
المللی در تجمعات هفته های اخیر

دبیر ستاد حقوق بشــر اظهار داشت: ما در 
تجمعات هفته های اخیــر، دیدیم که تمام 
این معیارهای بین المللی نیز  زیر پا گذاشته 
اســت. حالا قوانین جمهوری اسلامی ایران 
را هم کنار بگذاریــم، معیارهای بین المللی 
نیز رعایت نشــده اســت. چطور اسم این را 
تجمع مســالمت آمیز مــی گذارند؟ برای 
کشــورهای مختلف این موضوع را تشریح 
کردیم. تاکنــون بیش از هزار و دویســت 
اماکــن، خودرو و موتور ســیکلت شــامل 
خودروها و وســایل نقلیه عمومی و امدادی 
مثل آمبولانس توســط اغتشاشــگران به 
آتش کشــیده و تخریب شــده اند.  بیش از 
چند هزار نفر از عوامل مجری قانون تاکنون 
توسط اغتشاشــگران مجروح شده اند. این 
به دلیل قدرت اغتشاشگران نیست، بلکه به 
دلیل خویشتنداری نیروهای تامین امنیت 
اســت که در واقع تصمیم گرفته شد حسب 
دســتوری که به آنها داده شده است، سلاح 
گرم در تجمعات حمل نکنند. دبیر ســتاد 
حقوق بشر جمهوری اسلامی ایران سپس 
این ســوال را مطرح کرد که ایــن را ما باید 
چگونه تعبیر کنیم؟ بعنوان تجمع مسالمت 

آمیز؟

شهادت بیش از 40 نفر از نیروهای 
حافظ امنیت مردم

وی ادامــه داد: تاکنــون بیــش از ۴۰ نفر 
از نیروهــای حافــظ امنیت مردم توســط 
اغتشاشــگران شهید شــده اند و همچنین 
موج ورود گروههای تروریستی را داشتیم. 

در همین رابطه، بر اســاس بررسی هایی که 
در رابطه برخی افراد حاضر در اغتشاشــات 
که جان خود را از دست داده اند، انجام شده، 
نیز محرز شــده اســت که این افراد توسط 

اغتشاشگران کشته شده اند. 
وی در بخش دیگری از این مصاحبه تصریح 
کرد: تاکنون بیش از ۵۰ نفر از افراد وابسته 
به گروهک تروریســتی منافقین دستگیر 
شــده اند.  همچنین بیش از ۸۰ نفر افرادی 
کــه وابســته به گروهــک هــای مختلف 
تروریستی کرُدی هســتند و نیز بیش از ۵ 

نفر از افراد وابسته داعش دستگیر شده اند.
معاون امور بیــن الملل قــوه قضاییه ادامه 
داد: بیش از هزاران قبضه انواع ســلاح گرم 
و مهمات از این اغتشاشگران به دست آمده 
اســت. کجای این تجمعات مسالمت آمیز 

است؟
وی در بخش دیگــری از این مصاحبه اظهار 
داشــت: در جمهوری اســلامی ایران حق 
تجمع مســالمت آمیز برابر قوانین از جمله 
قانون اساســی به رسمیت شــناخته شده 
اســت. حالا اگر نقصان هایی بــرای اجرای 
قوانین وجود دارد، باید اینها را اصلاح کرد. 
ما در مجموعه ســتاد حقوق بشر حامی این 
هستیم که حق تجمع مســالمت آمیز باید 
کاملا تضمین شود که مردم اگر حرفی دارند 
که باید به گوش دولتمردان برسانند، بتواند 
بسیار راحت و ســاده این کار را انجام دهند. 
اما باید یک خط بســیار مشــخصی را بین 
تجمع مســالمت آمیز و غیرمسالمت آمیز 

قائل شویم. 
تجمع مســالمت آمیــز را بایــد حمایت و 
تضمین کرد، امــا با تجمع غیرمســالمت 
آمیز باید برابر قانون برخــورد کرد، چرا که 
امنیت آحاد جامعه زیر ســوال خواهد رفت. 
با این وجود، جمهوری اســلامی ایران یک 
رفتار مســوولانه از خودش نشان داده است 
و من این را برای گروه هایی از کشورها که با 
آنها دیدار کردم، توضیح دادم و برخی ابعاد 
رفتار مســوولانه جمهوری اسلامی ایران را  

بیان کردم.

 کمیته تحقیق برای رسیدگی
  به آسیب های فیزیکی و آسیب
 به اموال خصوصی و عمومی 

این مقام ارشد قوه قضاییه ایران درباره ابعاد 
رفتار مســوولانه جمهوری اســلامی ایران 
اظهار داشــت: از جمله، کمیتــه تحقیقی 
در چارچوب وزارت کشــور تشکیل شده و 
این کمیتــه ماموریت دارد تمامی آســیب 
های فیزیکی و آســیب به اموال خصوصی 
و عمومی را بررســی کنــد و راهکارهایی 
را برای جبران خســارات پیشــنهاد دهد. 
اینگونه نیســت حالا که این اتفاقات توسط 
اغتشاشــگران و گروه های تروریســتی با 
حمایت برخی از کشــورهای غربی و آمریکا 

روی داده، از کنار آسیب ها بگذریم. 

 آزادی بیش از 90 درصد
 بازداشت شدگان و رد برخی آمار 

دبیر ستاد حقوق بشر ایران همچنین گفت: 
در مرحله قضایی نیز نظــام قضایی ما برابر 
قانون، برخورد بســیار عادلانــه ای خواهد 
داشــت. غریب آبادی افزود: اینکه در رسانه 
ها یا برخی گروهها و افــراد که غیرمرتبط با 
نظام قضایی هســتند، در مــورد چگونگی 
برخورد با دستگیرشــدگان یا اتهامات آنها 

صحبت مــی کننــد، نظام قضایــی به این 
اظهارات توجهی ندارد. ملاک نظام قضایی، 
در واقع آن اتهاماتی نیســت که در رسانه ها 
مطرح می شــود، بلکه  ملاک نظام قضایی، 
قانون و مستندات اســت. از همین رو، بیش 
از ۹۰ درصد از بازداشــت شدگان در همان 
دو ســه روز اول به طرق مختلف و با صدور 

قرارهای تامین آزاد شدند.
وی برخــی اظهــارات رســانه ای مبنی بر 
تحت بازداشــت بودن ۱۴ هزار نفر در ایران 
در جریان اغتشاشــات را  رد کرد و گفت: ما 
کاملا این رقم را رد می کنیم. چنین چیزی 
اصلا صحیح نیســت. تعدادی کــه اکنون 
در بازداشــت هســتند، برای برخی از آنها 
کیفرخواست صادر شــده است و برای بقیه 
که در مرحله تکمیل تحقیقات هستند، برابر 
مستندات و قانون برخورد خواهد شد. حق 
آنها اســت که از تمامی موازین و تسهیلات 

قانونی برخوردار باشند.

متهمان و خانواده هایشان به نظام 
قضایی اطلاع رسانی کنند

دبیر ستاد حقوق بشــر جمهوری اسلامی 
ایــران اظهار داشــت: اگر هر کــدام از این 
متهمین و خانــواده های آنان بــر این باور 
هســتند، که در واقع بخشــی از حقوق آنها 
در فرایند دادرسی یا تحقیقات تامین نشده 
اســت، حتما به دســتگاههای نظارتی در 
درون نظام قضایی و ستاد حقوق بشر اطلاع 
رســانی کنند و ما قطعا پیگیــری خواهیم 
کرد. متهمان باید از یک محاکمه عادلانه و 
منصفانه برخوردار باشند و این باید تضمین 
شــود و نظام قضایی دنبال اقدامات قانونی 

در این زمینه است.

 نقش فضای مجازی در آشوب ها 
غریب آبــادی اظهار داشــت: نکته دیگری 
که برای هیات هــا و کشــورهای مختلف 
مطرح کردم، درباره نقــش فضای مجازی 
اســت. فضای مجازی نقش بسیار مخربی 
را ایفــاء کرده اســت. ما فضــای مجازی را 
یک شخصیت مســتقل نمی بینیم. فضای 
مجازی را تابعی از قدرت هــا و برخی از این 
کشورها که از این آشــوب ها در جمهوری 
اســلامی ایران حمایت کردنــد، می دانیم. 
مشــخصا اینســتاگرام و توییتر مد نظرم 
هســت. اینســتاگرام در هفت هفته اخیر 
میلیونها پســت و هزاران صفحــه باز کرده 
اســت. دســتگاههای ذیربط در جمهوری 
اســلامی ایــران، تمــام مســتندات این 
موضوع را مبنی بر ترویج خشــونت، تبلیغ 
فروش سلاح گرم، تشــویق مردم به ریختن 
در خیابان هــا و تخریب امــوال عمومی و 
خصوصی جمع آوری کرده انــد. نهادهای 
مســوول در جمهوری اســلامی ایــران با 
شرکت متا که مالک واتس آپ و اینستاگرام 
اســت، مکاتبه کردنــد که ایــن صفحات 
باید بسته شــوند، چرا که اینها حتی مغایر 
نظامنامه اینســتاگرام هســتند. آنها هیچ 
کاری نکردند و هیچکدام از این صفحات را 

نبستند. 
وی یادآور شــد: این اقدام اینســتاگرام در 
حالی صورت می گیــرد که ما فراموش نمی 
کنیم بعد از ترور ناجوانمردانه شــهید عزیز 
حاج قاسم ســلیمانی تا هم اکنون، نزدیک 
سه ســال، میلیون ها پســت و صفحه را که 
فقط اســم شــهید حاج قاســم بود، حذف 

کردنــد. اینســتاگرام به چه بهانــه ای این 
صفحات و پســت ها حذف کرد؟ اعلام کرد 
که برای جلوگیری از خشــونت، ما این اسم 
و صفحــات را حذف می کنیــم. اکنون این 
میلیونها پســت و هزاران صفحــه که عین 
خشونت و ترویج آن اســت، چرا آنها را نمی 
بندند؟ برای این که یــک برنامه حمایت از 
اغتشاشــگران دارند و البته در همدستی با 
برخی کشــورها این اقدامــات را انجام می 

دهند.

باز شدن بیش از ۵0 هزار حساب 
ساختگی به دستور آمریکا در توییتر 

دبیر ستاد حقوق بشــر جمهوری اسلامی 
ایران درباره عملکرد توییتر در ناآرامی های 
اخیــر نیــز گفــت: عملکــرد توییتــر در 
اغتشاشات اخیر مورد بررســی قرار گرفته 
اســت. بطور میانگین، توییتر ماهانه چهار 
هزار حساب فارســی باز می کند. در همین 
یک ماه گذشــته که ما با اغتشاشات مواجه 
هســتیم، توییتر بیش از ۵۰ هزار حســاب 
ساختگی به دســتور آمریکا باز کرده است. 
این ۵۰ هزار حســاب دســت ۵۰ هزار فرد 
واقعی نیست، دست چندین فرد یا بصورت 
رباتیک اســت که جنگ تبلیغاتی و روانی 

علیه جمهوری اسلامی ایران راه بیندازند.

جنگ ترکیبی علیه جمهوری اسلامی 
ایران و توسل به همه ابزارها 

غریب آبادی با بیان این که »شاهد حمایت 
و مداخله برخی کشورهای اروپایی، کانادا، 
آمریکا و رژیم صهیونیســتی از اغتشاشات، 
حضور تروریست ها، بســیج ظرفیت رسانه 
ها و فضای مجازی هســتیم«، تاکید کرد: 
همانگونه که رهبر معظم انقلاب اســلامی 
فرمودند، یک جنگ ترکیبی علیه جمهوری 
اســلامی راه انداخته اند که بــه فضل الهی 
یکبار دیگر شــاهد شکســت خود خواهند 
بود، چرا که ملت بیدار ایران با اغتشــاش و 
اغتشاشگر مخالف است و در چندین نوبت 
شــاهد حضور میلیونی آنهــا در خیابان ها 
بودیم. هم اکنون نیز سراغ سازمان های بین 
المللی آمده اند که از ابزار سازمان های بین 
المللی مانند ســازمان ملل و شورای حقوق 
بشر برای اعمال فشــار بیشتر سیاسی علیه 

ایران سوءاستفاده کنند.
وی گفت: در اینجــا بر ما فرض اســت که 
واقعیت هــا را بیان و روشــنگری و مطالبه 
گری کنیم. حــالا چه تاثیری بر کشــورها 
بگذارد؛ من وجدان های بیــداری در میان 
کشــورها دیده ام که در واقــع بین واقعیت 
هــای در صحنــه و آنچه از طریــق فضای 

مجازی می بینند، تفکیک قائل می شوند.
دبیر ستاد حقوق بشــر جمهوری اسلامی 
ایران تاکید کرد: باید به تلاش های خودمان 
در این راســتا ادامه بدهیم. بالاخره مردم، 
مردم خودمان هســتند و مــا خودمان به 
اینکه به حقوق بشــر آنها را رسیدگی کنیم، 
صالح هســتیم و اجــازه دخالت به ســایر 

کشورها نمی دهیم. 

قربانیان تروریسم و تحریم های 
یکجانبه مگر حقوق بشر ندارند؟

غریب آبادی همچنین یادآور شــد: من این 
تناقض عملکرد درباره عملیات ترویســتی 
در شــیراز را بــرای هیات هــای مختلف و 
گروه هایی از کشورها بیان کردم. در همان 
حال که برخی کشــورهای غربی و آمریکا 
و ســازوکارهای حقوق بشــری بیانیه های 
مختلفی در مورد این اغتشاشات و حمایت 
از آن صــادر کردند، اما متاســفانه در مورد 
حادثه تروریســتی شیراز، ســکوت اختیار 

کردند. 
معاون امــور بین الملل قــوه قضاییه افزود: 
حتی یــک کلمــه در محکومیــت حادثه 
تروریســتی شــیراز، به جز دو ســه کشور 
اروپایــی، نگفتنــد و قاطبــه آنهــا و تمام 
ســازوکارهای حقوق بشری سکوت اختیار 

کردند. 
دبیر ستاد حقوق بشــر جمهوری اسلامی 
ایران اضافه کرد: جهان بایــد اینها را بداند 
و ما باید این تناقضات و اســتفاده سیاسی و 
ابزاری از حقوق بشــر را به اطلاع کشورهای 
مختلف برســانیم. حالا اینکه چه تصمیمی 
می گیرند، حق حاکمیتی خودشــان است، 
اما حق دارند و ما مســوول هستیم و وظیفه 

داریم واقعیت ها را به اطلاع آنها برسانیم.
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واکنش خاندوزی به حواشی بررسی عملکرد تبصره 18:
ازصحبتهایمدرجلسهمجلس

سوءبرداشتشد
وزیر امــور اقتصادی و دارایــی در خصوص انتقــادات و ابهامات پیش 
آمده پس از جلسه مجلس درباره بررسی عملکرد دستگاه ها در اجرای 

تبصره ۱۸ بودجه ۱۴۰۰ - ۱۴۰۱ توضیحاتی ارائه کرد.
 احســان خاندوزی در حاشیه مراســم رونمایی از چک الکترونیک  در 
پاســخ به ابهامات و انتقادات پیش آمده پس از جلســه مجلس درباره 
بررســی عملکرد دســتگاه های مســئول در اجرای تبصره ۱۸ بودجه 
۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ اظهار کرد: بنده ملاحظات نمایندگان مجلس شورای 
اســلامی را کاملا درک می کنم. خودم هم در جایگاه نمایندگی بوده ام 
و می دانم که مجلس دغدغه مردم و مشــکلات آن ها را دارد و حل این 

مشکلات در گرو همکاری مجلس و دولت است.
وی افــزود: در موضوع تبصره ۱۸ نیز اتفاقا همکاری بســیاری خوبی از 
جانب کمیســیون های مجلس انجام شده اســت که جا دارد از شخص 
رئیس مجلس و کمیســیون قدردانی کنم. مطالبــه و نظارت مجلس و 

پاسخ گویی دولت مردان  امری ضروری است. 
وزیر اقتصاد ادامه داد: متاســفانه از اظهارات بنده درباره موضع رئیس 
مجلس سوء برداشت شــده و برخی به دنبال فرصت برای تفرقه افکنی 
میان دولت و مجلس اند در زمانی که شرایط خاص کشور بیش از پیش 
نیازمند همکاری است. در خصوص لایحه اموال تملیکی، تلاش کرده و 
می کنیم تفاوت دیدگاهی که پیرامون لایحه دوفوریتی وجود دارد حل 

و فصل شده و لایحه به جریان بیفتد.

چگونهسبدسهامخودرادربورسبیمهکنیم؟
 طرح »بیمه سبد ســهام« در حالی اجرایی می شــود که کارشناسان 
معتقدند این طرح آینده ای روشن را برای بازار سهام ایجاد خواهد کرد 

و سرمایه گذاری سهامداران خرد را تضمین می کند.
 اتفاقی کــه از ۲ هفته گذشــته معامــلات بــورس را از گردونه افت و 
ریزش های پیاپی خارج کرد، بسته حمایتی دولت و طرح اخیر سازمان 
بورس مبنی بر طرح بیمه سبد ســهام بود که به کلی روند بازار سهام را 
با تغییر همراه کرد و پس از مدت ها جان دوبــاره ای را به معاملات بازار 

بخشید.
طرح بیمه سبد ســهام یا همان اوراق تبعی که جزوی از مصوبات بسته 
۱۰ بندی حمایت از بازار سرمایه است و تا سقف ۱۰۰ میلیون تومان از 
پرتفوی سهامداران را پوشش می دهد در کنار دیگر بندهای این بسته، 

مورد تایید مقامات رده عالی اقتصادی کشور قرار گرفت.

بر اســاس وعده های داده شده طرح بیمه سبد ســهام با نماد سهام یار 
از دیروز به مرحله اجرا  رســید و ســرمایه گذارانی که به دنبال سرمایه 
گذاری در بورس هستند، اما از ترس از دســت دادن سرمایه های خود 
در این بازار دچار شــک و تردید برای حضور در بازار ســهام شــده اند، 
می توانند با خرید یک برگه اوراق تبعی به ارزش یک ریال، ســهام خود 
را به ارزش حداکثر ۱۰۰ میلیون تومان برای یک سال آینده بیمه کنند 
و از گزند اتفاقات پیش بینی نشده و تاثیرگذار بر معاملات بازار سرمایه 
در امان بمانند.با وجود آغاز اجرای طرح بیمه ســهام و نیز فراهم شدن 
امکان خرید نماد ســهام یار برای مشــارکت در این طرح اما برخی از 
ســهامداران همچنان آگاهی چندانی در خصوص جزییات مربوط به 
چگونگی بیمه سید ســهام خود ندارند و در هاله ای از ابهام در خصوص 

نحوه خرید نماد سهام یار قرار گرفتند.

بیمه کردن گام به گام سبد سهام
در این زمینه باید اعلام کرد که سهامدار در مرحله نخست وارد سامانه 
معاملات آنلاین کارگزاری می شود و نماد سهام یار را در قسمت مربوط 

به جست و جو وارد و سپس بر روی آن کلیک می کند.
در این بخش سهامدار باید در بخش تعداد و قیمت خرید عدد ۱ را ثبت 

کند و مثل دیگر سفارش خریدها بر روی گزینه خرید کلیک کند.
پس از طی شــدن این مراحل، ســهامدار صاحب یک برگه اوراق تبعی 
اســت که کل پرتفوی کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان سهامدار را برای یک 

سال آینده بیمه کرده است.
ســهامدار باید این موضوع را مورد توجه قرار دهــد که فرصتی محدود 
برای خرید این اوراق در نظر گرفته شده است و برای این استفاده از این 

طرح تا ۲۸ آبان ماه فرصت در نظر گرفته شده است.

توصیه مدیرعامل فرابورس
دربورسسرمایهگذاریغیرمستقیم

راانتخابکنید
 مدیرعامل فرابورس ایران گفت: در بازار ســرمایه باید زمینه توســعه 
نهادهــای حرفه ای در بازار ســرمایه را فراهم کنیم و ســرمایه گذاری 

غیرمستقیم را جایگزین سرمایه گذاری مستقیم شود.
 محمدعلــی شــیرازی در مراســم رونمایــی از نخســتین صندوق 
سرمایه گذاری املاک و مســتغلات که در محل سازمان بورس و اوراق 
بهادار برگزار شــد، اظهار داشــت: نبود نهادهای حرفــه ای به صورت 
گسترده و حضور مستقیم ســرمایه گذاران به صورت عام در سال های 

گذشته منجر به ایجاد آسیب در بازار سرمایه شده است.
وی با بیــان اینکه انــواع دارایی هــا می توانند در بورس هــا به صورت 
اوراق معامله شــوند، خاطرنشــان کرد: باید اقدامی صورت گیرد تا از 
طریق پیگیری ها و تلاش ها در بازار ســرمایه زمینه توســعه نهادهای 
حرفه ای در بازار سرمایه را فراهم کنیم و سرمایه گذاری غیرمستقیم را 

جایگزین سرمایه گذاری مستقیم کنیم.
شــیرازی تاکید کرد: اگر ســازوکاری برای معامله املاک بخش های 
دولتی و دارایی ها در بازار فراهم شــود به نوعی باعــث ایجاد تعادل در  

بازار شده ایم و از طرفی هم امکان آزاد شدن دارایی ها مهیا می شود. 
وی تاکید کرد: پیش از این ابزار مناســب برای سرمایه گذاری در حوزه 
مسکن در بازار سرمایه نداشــتیم که با صندوق سرمایه گذاری املاک و 

مستغلات این مساله مهم رقم خورد.

بازار

 رییس ســازمان بــورس و اوراق بهــادار گفت: حوزه 
مسکن از حوزه هایی اســت که در بازار سرمایه مغفول 
مانده است با وجود اینکه این بازار جزو بازارهای بزرگ 
اســت اما ۴۴ شــرکت در این حوزه در بورس پذیرش 
شدند و بخشی از مصالح ساختمانی هم در بورس کالا 

پذیرش شده است.
»مجید عشــقی« در مراســم رونمایی از نخســتین 
صندوق ســرمایه گذاری املاک و مســتغلات که در 
محل ســازمان بورس و اوراق بهادار برگزار شد، اعلام 
کرد: یکی از سیاســت های ما در ســازمان بورس  این 
بودیم تا از طریق سرمایه گذاری غیرمستقیم، سرمایه 
گذاران را تشویق به سرمایه گذاری غیرمستقیم کنیم 
و این نوع ســرمایه گذاری را جایگزین سرمایه گذاری 

مستقیم کنیم.
وی افــزود: در ادامه راه انــدازی صندوق های اهرمی، 
صندوق تضمیــن اصل ســرمایه که طی یک ســال 

گذشته راه اندازی شــدند. یک ابزار جدید را 
در صنعــت املاک طراحی شــد که با تلاش 
همکاران سازمان بورس و استقبال صندوق 
بازنشستگی نخستین صندوق در این حوزه 
به تصویب رسید.عشــقی خاطرنشان کرد: 
حوزه مســکن از حوزه هایی است که در بازار 
ســرمایه مغفول مانده اســت با وجود اینکه 

این بازار جزو بازارهای بزرگ اســت اما ۴۴ شرکت در 
این حوزه در بورس پذیرش شــدند و بخشی از مصالح 

ساختمانی هم در بورس کالا پذیرش شده است.
رییس ســازمان بورس و اوراق بهادار در بازار سرمایه 
نقطه تلاقی را در زمینه املاک و مســتغلات نداشتیم، 
اظهار داشــت: این اقدام شــروع متفاوتی اســت که 

می تواند در بحث جذب سرمایه گذاران فعال باشد.
وی گفت: فردی که به دنبال ســرمایه گذاری در بازار 
مسکن اســت باید دارای پول درشت باشــد؛ اما با این 

صندوق امکان ســرمایه گذاری با پول های 
اندک وجود دارد.

وی در ادامــه افزود: بــا توجه بــه افزایش 
قیمت ها در بازار مســکن، کسی که بخواهد 
در این بازار ســرمایه گذاری کند احتیاج به 
سرمایه هنگفت دارد؛ اما در صندوق سرمایه 
گذاری املاک، ســرمایه گذار بــا هر مبلغی 
می تواند در این بازار ســرمایه گذاری کرده و از ســود 
این بازار بهره ببرد، همچنین می تواند به مرور سرمایه 
خود را افزایش دهد.عشــقی خاطرنشان کرد: از طریق 
فروش متری مسکن شــخصی که نمی تواند یک ملک 
۸۰ متــری را خریداری کنــد، با اندک ســرمایه خود 

بتواند یک تا دو متر یا متراژ کمتر خریداری کند.
رییس ســازمان بورس ادامه داد: تلاش ما این اســت 
با راه اندازی نخســتین صندوق که معامــلات ثانویه 
آن امروز انجام می شــود قادر به شــروع این مسیر به 

صورت پــر قدرت باشــیم.وی گفت: بخــش بانکی از 
جمله بخش هایی اســت که می تواند با استفاده از این 
ابزار برای افزایش نقدشــوندگی دارایی های راکد خود 
اســتفاده کند.وی با بیان اینکه موضوع بهره برداری از 
املاک و مســتغلات از جمله بحث های جدی است که 
در دولت در حال پیگیری است، گفت: با راه اندازی این 
صندوق ها می توان در این بازار وارد فازی جدید شویم 
تا از این طریــق بتوان دارایی هــای در اختیار بانک ها، 
دستگاه های دولتی و بخش خصوصی استفاده درستی 

کرد.
وی موضوع نقدشوندگی را به عنوان یکی از برنامه های 
اصلی صنــدوق املاک و مســتغلات معرفــی کرد و 
گفت: این ابــزار می تواند ابزاری جذاب در بازار باشــد 
و در قدم های بعــدی بانک ها و دیگر دســتگاه ها که از 
املاک های بــزرگ برخوردارند می تواننــد از این ابزار 

استفاده کنند.

بورس

خریدار  طرح »بیمه سبد ســهام« که از 
۲ هفته آینده با هدف بهبــود وضعیت بازار 
و نیز تغییر مسیر شاخص بورس در دستور 
کار سازمان بورس قرار گرفت، ازدیروز اجرا 
می شود که به گفته کارشناسان با استفاده 
از این طرح می توان آینده ای روشن را برای 

این بازار متصور باشیم.
تــداوم ریزش شــاخص بورس و نوســان 
شــدید معاملات بازار ســهام، مسوولان را 
بر آن داشــت تا بــه دنبال راهــکاری برای 
کنترل هر چه ســریعتر نوسانات بازار سهام 
و جبران ضــرر و زیان ســهامداران در بازار 
باشــند و از این طریق اعتماد از دست رفته 
به بازار سرمایه را بار دیگر به سرمایه گذاران 

بازگردانند.
اکثــر کارشناســان بارهــا بــه چنین 
موضوعی اشاره داشــتند که بازار سهام 
به دلیل افت مکرر شــاخص بورس طی 
۲ ســال گذشــته و نیز کاهش شــدید 
قیمــت ســهام شــرکت ها، در بهترین 
موقعیت ســرمایه گذاری قــرار دارد اما 
ســرمایه گذاران بــه دلیــل تجربه تلخ 
ســرمایه گذاری در بورس، حاضر به ورود 
دوباره سرمایه هایشــان در بازار نیستند، 
این درحالیست که با بازگشت اعتماد به 
ســهامداران و نیز ورود نقدینگی به این 
بازار می توان شــاهد روزهای پر رونق در 
بازار ســهام و پیشــی گرفتن این بازار از 

دیگر بازارهای سرمایه گذاری باشیم.

حمایت سازمان بورس از بازار سهام با 
ارائه یک بسته 10 بندی

در ادامــه اقداماتــی که مســوولان حاضر 
در دولــت از مدت ها قبل بــه منظور بهبود 
وضعیت بازار در دســتور کار قــرار دادند، 
سازمان بورس در نخســتین روزهای آبان 
مــاه از ارائه یک بســته ۱۰بنــدی با هدف 
حمایت از بازار ســرمایه خبــر داد که این 
اقدام توانســت تا حدودی از نوسان شدید 

حاکم شــده در بازار را کاهش دهد و زمینه 
تغییر مسیر شاخص بورس به سمت صعود 

را فراهم کند.
جزییات این بســته ۱۰بندی با اســتقبال 
اکثر فعالان حاضر در بازار همراه شــد و در 
کنار آن وزارت امور اقتصــاد و دارایی اعلام 
کرد: بســته حمایتی ۱۰ بندی در راستای 
حمایت از بازار سرمایه و بازگرداندن اعتماد 
از دســت رفته فعالان بازار سرمایه به دلیل 
اقدامات نادرســت دولت گذشته ابلاغ شده 

است.
همچنیــن »محمدرضــا پورابراهیمی«، 
رئیس کمیســیون اقتصــادی مجلس در 
حمایت از طــرح بازار ســرمایه اعلام کرد: 
ابلاغ بســته ۱۰بندی حمایت فوری از بازار 
ســرمایه و بیمه اصل و سود ســهام مردم 
اقدامی تاثیرگذار در جهت خروج ریســک 
از بازار ســرمایه بــوده و حتمــا می تواند 

کمک کننده باشد.

بیمه سبد سهام طرحی موفق 
در بسته 10 بندی

یکــی از بندهای اصلــی بســته حمایتی 
بازار ســرمایه که مورد تاییــد مقامات رده 
عالی اقتصادی کشــور قــرار گرفت، بیمه 
ســبد ســهام یا همان اوراق تبعی تا سقف 
۱۰۰ میلیون تومان اســت کــه ۹۶ درصد 

سهامداران حقیقی را پوشش می دهد.
سررســید اعمال این اوراق یک ساله بوده و 
مبلغ تعهد خرید ۲۰ درصــد بالاتر از ارزش 
ترکیب ســبد افراد در آخرین روز معاملاتی 

چهارشنبه، ۴ آبان ۱۴۰۱ است.
به نــگاه کارشناســان این اقــدام از جمله 
تصمیمات مثبتی است که منجر به پوشش 
زیان مردم و بازگشــت اعتمــاد دوباره به 

سهامداران حقیقی خواهد شد.
اعلام این خبــر و اطمینان ســهامداران از 
پوشــش زیان سهامشــان در بازار، اقدامی 
بود کــه بالاخره بازار بــه آن واکنش مثبت 

نشان داد و باعث عقب نشینی سهامداران از 
فروش ســهام و ورود شاخص بورس به مدار 

صعود برای ۲ هفته متوالی شد.

»سهام یار«؛ نمادی برای استفاده
 از طرح بیمه سبد سهام

خوش بینی های ایجاد شــده به آینده این 
بازار در بین سهامداران، انتظار سهامداران 
را برای انتشــار جزییات هر چه بیشتر طرح 
بیمه ســهام افزایش داد کــه در این زمینه 
هفته گذشــته »امیرمهدی صبایی«، مدیر 
نظارت بر بورس های سازمان بورس و اوراق 
بهادار به خبرنگار اقتصادی ایرنا اعلام کرد: 
نماد »ســهام یار«، نمادی اســت که برای 
بیمه سهام ســهامداران در نظر گرفته شده 

است.
وی گفت: سهامداران دارای پرتفوی کمتر 
از ۱۰۰ میلیون تومان می توانند با خرید یک 
ریالی این نماد پرتفوی ســهام خود را بیمه 

کنند و تا زمان سررسید بازدهی حداقل ۲۰ 
درصدی برای آنها تضمین شود.

مــاه  آبــان  دوم  هفتــه  از  همچنیــن 
صحبت هایــی مبنی بر اجــرای طرح بیمه 
ســهام از هفته ســوم آبان ماه مطرح شد و 
مســوولان حاضــر در بازار ســرمایه اعلام 
کردند که با اجــرای هر چه ســریعتر این 
طرح سازمان بورس شــاهد اعتماد بخشی 
ســهامداران و نیز تداوم صعود شاخص در 

بازار هستیم.

تعیین زمان برای آغاز طرح بیمه
 سبد سهام

به دنبال مطرح شــدن چنین صحبت هایی 
و نیز انتظار ســهامداران بــرای اعلام زمان 
اجرای طرح بیمه ســهام، شــرکت بورس 
اوراق بهــادار تهــران روز چهارشــنبه در 
اطلاعیه ای از آغاز عرضه اوراق از روز شنبه 
۲۱ آبان مــاه ۱۴۰۱ تا روز شــنبه ۲۸ آبان 
مــاه ۱۴۰۱ خبر داد و اعلام کــرد: صندوق 
تثبیــت بازار ســرمایه در نظــر دارد اوراق 
اختیار فروش تبعی سبد ســهام را در نماد 
»ســهام یار« با هدف حمایت از سهامداران 

حقیقی منتشر کند.

آینده ای روشن؛ پیش روی معاملات 
بورس با کمک طرح جدید سازمان بورس

گفتنی اســت، طبق پیش بینی های انجام 
شده از ســوی کارشناســان با اجرای طرح 
بیمه ســهام می توان تحــت تاثیر کاهش 
رفتار هیجانی سهامداران در بازار و نیز عدم 
فروش ســهام در بازار، آینده ای پر رونق را 
برای این بازار متصور باشــیم و شاهد ورود 
دوباره نقدینگــی ســهامدارانی در بورس 
باشیم که طی چند وقت گذشــته از ترس 
از دست دادن ســرمایه های خود در بورس 
تحت تاثیــر تــداوم ریزش هــا تصمیم به 
خروج از این بازار و سرمایه گذاری در دیگر 

بازارهای مالی گرفتند.
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بازار ارز غافلگیر شد

قیمتدلاردرروزهایآیندهبهکدامسومیرود؟
مریم فکری  پیش بینی هــا حاکی از آن 
اســت که دلار به کانال هــای پایین تر هم 
بیاید، به طوری کــه تحلیلگران بــازار ارز 
معتقدند که معامله گران در شرایط کنونی 

یک مقدار دست به عصا شده اند.
 اگرچه مقایســه تغییرات قیمت ها از ابتدا 
تا انتهای هفته از افزایــش تنها ۱۰ تومانی 
قیمت ها حکایــت دارد، اما بــازار ارز هفته 

پرتلاطم را سپری کرد.
در هفته گذشــته هر دلار آمریکا در ابتدای 
هفته ۳۴ هزار و ۸۶۰ تومــان بود، اما قیمت 
آن در میانه هفته بــه از نیمه کانال ۳۶ هزار 

تومان گذشت و ۳۶ هزار و ۶۸۰ تومان شد.
بر همین اســاس، این نگرانی به وجود آمد 
که شــاید دلار از کانال ۳۷ هزار تومان هم 
بگذرد، اما با پلیســی شــدن بازار و شوک 
یارانه ای بــه خریــداران ارز و البته فروش 
آنلاین ارز، بازار عقب نشــینی کرد و شاهد 

ریزش سنگین قیمت ها بود.

دلار دو کانال سقوط کرد
در حال حاضر هر دلار آمریــکا در بازار ۳۴ 
هزار و ۸۶۰ تومان است و این در حالی است 
که روز چهارشــنبه هفته گذشته با قیمت 
۳۵ هزار و ۸۰۰ تومان بــه فروش می رفت. 
این یعنی دلار در حدود ۹۴۰ تومان کاهش 

قیمت داشته است.
البته ایــن پیش بینــی وجــود دارد که به 
کانال های پایین تر هــم بیاید، به طوری که 
تحلیلگران بازار ارز معتقدند که معامله گران 
در شــرایط کنونی یک مقدار دست به عصا 
شــده و تصمیم گرفته اند به طــور موقت از 

خریدهای قبلی خود کســب ســود کنند. 
گروهی هم با ریزشی شدن نرخ ارز، در فکر 

خروج اضطراری از بازار افتادند.
تحلیل ها حاکی از آن اســت که بازیگران 
با تجربه بــازار ارز در هفته گذشــته، میل 
چندانی بــرای معامله نداشــتند و منتظر 
بودند که مســیر حرکتی دلار روشــن تر 

شود.
در این شــرایط، سید احســان خاندوزی، 
وزیر اقتصاد هفته گذشــته در جلســه با 
فعالان اقتصادی اســتان البرز در خصوص 
نوســانات بازار ارز اظهار کرد: تا اواســط 
شهریور ماه نرخ ارز کشور با روز اول شروع 
به کار دولت با وجــود همه تورم ها و تحریم 
ها )طرح مسئله جهش نرخ ارز در خرداد( 
دولت تمام تلاش خود را به کار گرفته شود 
که فعالان اقتصادی از تــورم نرخ ارز متاثر 

نشوند.
وزیر امــور اقتصادی و دارایــی اضافه کرد: 
ایجاد هــراس در یک طیف طــی روزهای 
گذشته باعث شــد که صاحبان سرمایه و یا 
مردم کمتر آگاه برای خروج ســرمایه خود 
یا تبدیل آن به ارز اقدام و باعث نوســان نرخ 
ارز شــوند؛ با توجه به دستور رییس جمهور 
برای تشــکیل کارگروه بررســی در بانک 
مرکزی امیدوار به برگشت به شرایط باثبات 

هستیم.
خاندوزی عنوان کرد: برخی از متغیرها قابل 
پیش بینی نیســت، مثلا کسی نمی دانست 
که با جنگ بین دو کشور بازار جهانی به هم 
ریخته و نرخ ارز در کشورهای دیگر متاثر از 
این آشفتگی شود؛ همچنین اینکه التهابات 
بیرونــی و داخلی ســرریز خــود را در بروز 

مشکلات بازار ارز دارد.

حفظ ارزش پولی ملی  وظیفه بانک 
مرکزی است

در این باره همچنین بهــزاد لامعی، معاون 
اداره صــادرات بانــک مرکــزی در  یــک 
گفت وگوی تلویزیونــی، یکی از اصلی ترین 
وظایف ایــن نهاد را حفــظ ارزش پول ملی 
دانســت و گفــت: در قانون پولــی بانکی و 
قوانین بالادستی در حوزه ارز وظایفی برای 
بانک مرکزی به منظــور تقویت ارزش پول 
ملی در نظر گرفته شــده است، البته ارزش 
پول ملی تابع عوامل مختلفی از جمله تورم 
بوده که خود این متغیر به مؤلفه های متنوع 
دیگــری نظیر سیاســت های مالی دولت و 

مجلس بستگی دارد.
وی در ادامــه به تشــریح بازار ارز کشــور 
پرداخــت و اظهار داشــت: در کشــور دو 
بازار رســمی و غیررســمی داریم که سهم 

بازار غیررسمی نامشــخص و درعین حال 
غیرشفاف است، از ســوی دیگر بازار رسمی 
شفاف، بزرگ و محلی برای تامین نیازهای 
کشــور اســت.معاون اداره صادرات بانک 
مرکزی افــزود: متاســفانه توجه بیشــتر 
رســانه ها به بــازار غیررســمی بــوده که 
عرضه کنندگان و تقاضاکنندگان متفاوتی 
دارد و در آن خرید و فروش ارز تابع ریســک 
است. وی  اظهار داشت: در روزهای اخیر به 
دلیل هیجانات و همچنین جابه جایی منابع 
بین بازارهای موازی، شــاهد شــکل گیری 
روند صعــودی در بــازار غیررســمی ارز 
بوده ایم، متأســفانه عوامل روانی و افزایش 
قابل توجه تولید و انتشار خبرهای منفی نیز 
در مدت زمان گفته شــده هم مزید بر علت 
شده اســت.لامعی تاکید کرد: روزانه بیش 
از یک هزار مطلب در خصــوص موضوع ارز 
در شــبکه های اجتماعی منتشــر می شود 
که خود بیانگر این است که برخی به دنبال 
ایجاد التهاب بازار در بازار هســتند، همین 
امر ســبب ایجاد هیجانات و در نتیجه تغییر 
ذائقه مردم و هجوم به بازار غیررســمی ارز 

شده است.

دولت دست از دخالت در بازار ارز بردارد
در این میان، حســین ســلاح ورزی، نایب 
رییس اتاق بازرگانی ایران در یادداشتی در 
توییتر عنوان کرد که بهتریــن تدبیر ارزی 

ممکن، عدم دخالت دولت در بازار ارز است.
وی تاکیــد کرد: اگــر دغدغــه ارزش پول 
ملی دارید، ولخرجی های تــورم زای مالیه 

عمومی را مهار کنید.
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در زنجیره صنعت حمل ونقل
ثبتشناسهوکدرهگیری،آمارتولیدواظهار

وارداتدرسامانهتجارتضروریشد
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صنعــت، معدن و تجارت در ابلاغیه ای 
خطاب به فعالان حوزه حمل ونقل کشــور بر الزام ثبت شناســه و کد 
رهگیری، آمار تولید و اظهار واردات در سامانه جامع تجارت تاکید کرد 
و هشدار داد که بروز هرگونه مشکل ناشی از عدم درج شناسه کالا و کد 

رهگیری و آمار تولید بر عهده واحد صنعتی خواهد بود.
 منوچهر منطقــی در نامه ای به دبیــر انجمن خودروســازان، دبیران 
انجمن قطعه سازی )انجمن سازندگان قطعات و انجمن صنایع همگن 
قطعه ســازی(، دبیر انجمن صنعت موتورســیکلت، دبیر انجمن تولید 
کنندگان دوچرخه، معاون اطلاعات و امنیت اقتصادی و مبارزه با فساد 
وزارت اطلاعات، مدیرکل پیشــگیری از قاچاق کالا و ارز ستاد مرکزی 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز، مدیران کل صنعت، معدن و تجارت، مدیرکل 
دفتر فنــاوری داده و اطلاعــات و امنیت فضای مجــازی و مدیر پروژه 
ســامانه جامع تجارت،  دبیر انجمن صنفی شرکت های خدمات پس از 
فروش خودرو و همچنین مقام عالی وزارت صمت و معاون های وی، بر 
موضوع الزام ثبت  شناســه و کدرهگیری، آمار تولید و اظهار واردات در 

سامانه تجارت تاکید کرده است.
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت در نامه خود آورده است:

با عنایت به قانــون جلوگیری از قاچــاق کالا و ارز و اصلاحیه بعدی آن 
و همچنین آیین نامه هــای اجرایی مرتبط و در راســتای اجرای طرح 
شــفافیت و رصد کالاهای منتخب در زنجیره تامیــن صنعت خودرو، 
موضوع الزام بر درج اطلاعات واحدهای تولیدی و بازرگانی در ســامانه 

جامع تجارت به استحضار می رساند:
ثبت شناســه کالا محصولات تولیدی و وارداتی، آمــار ماهیانه تولید، 
اظهار واردات و موجودی انبار بر اساس شناســه کالاهای اخذ شده در 
ســامانه جامع تجارت الزامی اســت و پس از این ارائه هر گونه خدمات 
مرتبط با این وزارت منوط به ثبت اطلاعات موصوف در ســامانه مذکور 

است.
لازم به توضیح است که بروز هرگونه مشــکل ناشی از عدم درج شناسه 

کالا و کد رهگیری و آمار تولید بر عهده واحد صنعتی خواهد بود. 

 رشد ۳ درصدی تولید
تولیدبیشاز۱۴۹هزارتنتایرتاپایانمهرماه

شرکت ها و کارخانجات تایرسازی کشــورمان از ابتدای امسال تا پایان 
مهرماه ۱۴۹ هزار و ۷۱۲ تن انواع تایر خودروهای سواری، وانتی، باری و 

اتوبوسی، کشاورزی، راه سازی و صنعتی تولید کردند.
این آمار مشتمل بر ۱۴ میلیون و ۱۷۷ هزار و ۳۷۰ حلقه تایر است.

تولیدات هفت ماهه تایرســازان هرچند از نظر وزنی در مقایسه با مدت 
مشابه سال گذشته بدون تغییر بوده اســت، اما از نظر تعداد حلقه رشد 

سه درصدی نشان می دهد.

در این مدت ۹۳ هزار و ۶۵۰ تن تایر بایاس و رادیال خودروی ســواری 
در کشــور تولید شــد که حاکی از رشد ۹ درصدی اســت. تایر سواری 
بیشــترین میزان تولید تایرســازان را با ۶۲.۵ درصد به خود اختصاص 

داده است.
در هفت ماهه امســال همچنین ۱۴ هزار و ۱۳۸ تن تایر وانتی در کشور 

تولید شد که در هم سنجی با پارسال افت ۱۰ درصدی داشته است.
تا پایان مهرمــاه همچنین ۲۸ هــزار و ۸۶۷ تن تایر باری و اتوبوســی 
)افت ۱۱ درصدی(، ۱۰ هــزار و ۷۰۶ تن تایر کشــاورزی )کاهش ۱۴ 
درصدی( و ۲ هزار و ۳۵۰ تن تایر خودروهای راه سازی و صنعتی )افت 

۱۸ درصدی( در کشور تولید شد.
در این مدت ۱۰ هزار و ۲۵۱ تن تایر دوچرخه و موتور و پنج هزار و ۶۶۳ 

تن تیوب نیز در کشور تولید شد.
 پیشــتر دبیر انجمن صنعت تایر ایران با اعلام بدون تغییر ماندن قیمت 
انواع تایر در بازار، خواستار لغو قیمت گذاری دستوری این کالا یا عرضه 

آن در بورس شد.
»مصطفــی تنهــا« با بیــان اینکــه مهمتریــن چالش ایــن صنعت 
قمیت گذاری دستوری اســت، گفت: اکنون تایرهای باری، کامیونی و 
ســواری رادیال مشمول قیت گذاری دســتوری هستند و شرکت های 

تولیدکننده این تایرها وضعیت خوبی ندارند.

رئیس سازمان توسعه تجارت خبر داد
رشدترددکامیونازمرزهایایرانوروسیه

باآذربایجان
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران از افزایش تــردد کامیون ها از 
گمرک آســتارا در مرز ایران و آذربایجان و گمرک سامور در مرز روسیه 

و آذربایجان خبر داد.
به نقل از سازمان توســعه تجارت ایران، علیرضا پیمان پاک با اشاره به 
افزایش چشمگیر تجارت با روســیه، اظهار کرد: این افزایش تجارت در 
کنار راه اندازی کریدور شــمال-جنوب موجب افزایش تردد کامیون ها 
از گمرکات آســتارا در مرز ایران و آذربایجان و ســومار در مرز روسیه و 

آذربایجان شده است.
وی افزود: متأسفانه زیرساخت های موجود در مســیر زمینی ایران به 
روســیه که از جمهوری آذربایجان عبور می کند، آمــاده پذیرش این 

حجم از تجارت نیست و مشکلاتی را ایجاد می کند.
رئیس ســازمان توســعه تجارت ایران با بیان اینکــه ظرفیت پذیرش 
کامیون در گمرک ســومار محدود اســت و این گمرک نیاز به توسعه 
دارد، گفــت: در کنار این محدودیت، تشــدید بازرســی های امنیتی 
نیروهای روس به علت بحرانی که در اوکراین ایجاد شــده، مشکلاتی را 

برای کامیون داران ایجاد کرده است.
وی بیان کرد: جمهوری اســلامی ایران از ابتدای بروز این مشکل برای 
حل آن با مقامات روســیه وارد مذاکره شــد و ابتدا ســفیر جمهوری 
اسلامی ایران در مسکو، وزیر نفت به عنوان رئیس کمیسیون مشترک 

و نیز سازمان توسعه تجارت پیگیری های لازم را انجام دادند.
پیمان پاک با بیان اینکه این موضوع در دیــدار اخیر مخبر، معاون اول 
رئیس جمهور با دســتیار ویژه پوتین نیز مطرح شد، افزود: نکته ای که 
مخبر متذکر شد، به اطلاع نخست وزیر روســیه رسید و وی دستورات 

لازم جهت رفع مشکل را صادر کرد.
وی افزود: بــا اقدامات صــورت گرفته حجم کامیون هــای موجود در 
گمرک سومار رو به کاهش رفته و عبور کامیون ها از این گمرک سرعت 
خواهد گرفت.رئیس سازمان توسعه تجارت ایران گفت: حمایت از تجار 
و بازرگانان از وظایف اصلی ســازمان توســعه تجارت است و در لحظه 

مسائل و مشکلات تجار را رصد و در سطح بالا پیگیری می کند.

تولید

 وزارت بازرگانی و صنعت هند از رشد ۲ برابری واردات 
این کشور از ایران در هشتمین ماه سال جاری میلادی 

خبر داد.
جدیدترین آمار منتشر شــده از سوی وزارت بازرگانی 
و صنعت هند نشــان می دهد کل مبادلات تجاری این 
کشــور با ایران در ۸ ماهه ســال جاری میلادی به یک 

میلیارد و ۷۹۱ میلیون دلار رسیده است.
مبادلات تجاری ایران و هند در ۸ ماهــه ژانویه تا اوت 
۲۰۲۲ با رشد ۵۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شده اســت. کل مبادلات تجاری دو کشور 

در ۸ ماهه ســال ۲۰۲۱ بالغ بــر ۱ میلیارد و 
۱۷۶ میلیون دلار اعلام شده بود.

بر اســاس این گزارش صادرات هند به ایران 
در ۸ ماهه ســال جاری میلادی با رشــد ۵۶ 
درصدی نســبت به مدت مشــابه سال قبل 
مواجه شــده و به ۱ میلیــارد و ۳۸۴ میلیون 
دلار رســیده اســت. هند در ۸ ماهه نخست 

ســال قبل ۸۸۶ میلیون دلار کالا به ایران صادر کرده 
بود.

واردات هند از ایران در ۸ ماهه امســال نیز رشــد قابل 

توجه ۴۰ درصدی داشــته و به ۴۰۷ میلیون 
دلار رسیده اســت. هند در مدت مشابه سال 
قبل ۲۹۰ میلیــون دلار کالا از ایــران وارد 

کرده بود.
برنج و چــای مهم ترین کالاهــای صادراتی 
هند به ایران در ۸ ماهه امســال بوده اســت. 
هند در این دوره ۹۱۳ میلیون دلار برنج و ۶۰ 

میلیون دلار چای به ایران صادر کرده است.
فرآورده های نفتی و انواع میوه نیز مهم ترین کالاهای 
وارداتی هند از ایران در ۸ ماهه نخســت ۲۰۲۲ بوده 

اســت. هند ۱۰۲ میلیون دلار فــرآورده  نفتی و ۱۰۱ 
میلیون دلار میــوه از ایران در این مــدت وارد کرده 

است.
بر اســاس این گزارش در هشــتمین ماه سال جاری 
میــلادی واردات هند از ایــران ۲ برابر شــده و به ۴۶ 
میلیون دلار رسیده اســت. هند در اوت سال قبل ۲۳ 

میلیون دلار کالا از ایران وارد کرده بود.
صادرات هند به ایران در ماه اوت ۲۰۲۲ نیز با رشد ۸۰ 
درصدی از ۷۸ میلیون دلار در اوت ســال قبل به ۱۴۱ 

میلیون دلار در اوت امسال رسیده است.

واردات

خریدار  وزیر صنعت، معــدن و تجارت از 
رشــد ۷۰ درصدی تجارت ایران و عمان در 
هفت ماهه ۱۴۰۱ در مقایسه با مدت مشابه 

پارسال خبر داد.
به گــزارش ســازمان توســعه تجــارت، 
»ســیدرضا فاطمی امین« وزیــر صنعت، 
معدن و تجارت در دیدار »صالح بن ســعید 
مسن« معاون وزیر تجارت و صنعت عمان با 
وی، ضمن خوش آمدگویی به هیات عمانی، 
به آمادگی ایران و شرکت ها و کارخانه های 
ایرانی برای ســرمایه گذاری در عمان اشاره 
کرد و افــزود: اکنون یکــی از کارخانه های 
تولید لوازم خانگی آماده احداث خط تولید 
در عمان است، اما پیشنهاد می کنیم که این 
خط تولید با ســرمایه گذاری مشترک تجار 

عمانی و ایرانی احداث شود.
وی به رشــد ۷۰ درصدی تجــارت ایران و 
عمان در هفت ماه ســال ۱۴۰۱ نســبت به 
سال ۱۴۰۰ اشاره و خاطرنشان کرد: بیشتر 
مواردی که در ســفر به عمان بــا همتایان 
عمانی توافق شــده بود، محقق شده است و 
مواردی نیز باقی مانده کــه نیاز به پیگیری 

بیشتر دارد.
وزیر صمت به اهمیت موضوع تهاتر کالایی 
میان ایــران و عمان اشــاره کــرد و یادآور 
شــد: شــروع تهاتر کالایی به تقویت خط 
کشــتیرانی منظمی که میان دو کشور راه 

افتاده، منجر می شود.

رشد 103 درصدی صادرات به عمان
در ادامه این دیــدار »علیرضا پیمان پاک« 
معاون وزیر صمت و رئیس ســازمان توسعه 
تجارت ایران نیز با بیان اینکه صادرات ایران 
به عمان نسبت به ســال گذشته رشد ۱۰۳ 

درصدی داشــته، گفت: برای تــوازن تراز 
تجاری دو کشور لازم اســت که تجار ایرانی 
با ظرفیت ها و تولیدات همتایان عمانی خود 
آشنا شوند و نیازهای خود را به طرف عمانی 

اعلام کنند.
وی در همیــن خصــوص بــه حضــور 
شــرکت های صنایــع غذایــی ایرانی در 
نمایشگاه های عمان در روزهای آتی اشاره 
کرد و از آمادگی ســازمان توســعه تجارت 
بــرای پربایی نمایشــگاهی در ایران جهت 
معرفی محصولات و تولیــدات عمانی خبر 

داد.
رئیس سازمان توسعه تجارت ایران با اشاره 
به ساخت گمرک ســبز در توافق با روسیه 

میان این کشــور و جمهوری اسلامی ایران، 
پیشنهاد احداث گمرک ســبز میان ایران 
و عمان را مطــرح کرد که این پیشــنهاد با 

استقبال طرف های عمانی همراه شد.
وی همچنین بــه مذاکرات بــرای امضای 
توافقنامه تجارت ترجیحی میان دو کشــور 
اشــاره و تاکید کــرد: به همیــن منظور در 
انتظار فهرســت کالایی مدنظر عمانی ها در 
توافقنامه تجــارت ترجیحــی و همچنین 
فهرســت کالاهای تهاتری هســتیم تا در 
قالب یک بسته برای تصویب به مجلس ارائه 

کنیم.
پیمان پاک به موضوع همکاری مشترک دو 
کشــور در ایجاد پلتفرم های فروش آنلاین 

کالا اشــاره کرد و گفت: این موضوع سبب 
رونق و افزایش مبادلات تجاری میان ایران و 

عمان می شود.
وی از ســرمایه گذاران عمانی دعوت کرد تا 
در پروژه های داخل ایران ســرمایه گذاری 
داشته باشند و خاطرنشــان کرد: این افراد 
می تواننــد در تولید مشــترک محصولات 

ایرانی در عمان نیز سرمایه گذاری کنند.
در ایــن نشســت طرفیــن درخصــوص 
راهکارهــای توســعه تجــارت و مبادلات 
تجاری میان دو کشور سرمایه گذاری های 
مشــترک، تهاتر کالا، توافقنامــه تجارت 
ترجیحی و حضور شرکت ها و کارخانه های 

ایرانی در عمان بحث و تبادل نظر کردند.

درخواست عمانی ها برای 
سرمایه گذاری ایرانی ها در صنایع 

دارویی و لوازم خانگی
صالح بن سعید مسن، معاون وزیر تجارت و 
صنعت عمان، در این نشست به بازدید خود 
از مجتمع های صنعتی و کارخانه های ایرانی 
در تهران و اصفهان اشــاره کرد و گفت: در 
این بازدیدها متوجه شــدیم که ایران بسیار 
پیشــرفت کرده و به همین علت خواستار 
سرمایه گذاری کارخانه های ایرانی از جمله 

دارویی و لوازم خانگی در عمان هستیم.
وی ادامه داد: در این مســیر تسهیلات ویژه 
مالیاتــی و تعرفه ای بــرای ایرانی ها در نظر 
گرفته ایــم و حاضریم در هــر نقطه ای که 
طرف ایرانی مایل باشد، زمین برای ساخت 

کارخانه و خط تولید در اختیار قرار دهیم.
معــاون وزیر تجــارت و صنعــت عمان به 
بازدید خود از یک شــرکت داروســازی در 
تهران اشاره کرد و گفت: قرار است در عمان 
شهرک پزشــکی تاسیس شــود و امروز به 
این شرکت ایرانی پیشنهاد دادیم به عنوان 
نخستین شرکت در این شــهرک کار خود 
را برای تولیــد دارو آغاز کند.وی به ســفر 
رئیس بانک مرکزی عمان در هفته گذشته 
به تهــران و دیدار بــا همتــای ایرانی خود 
اشــاره کرد و افزود: در این دیدار بسیاری از 
مشکلات تبادلات مالی بررسی و برای حل 
آنها راهکار در نظر گرفته شــده است.صالح 
بن سعید مســن همچنین به افتتاح صرافی 
مشترک دو کشور در عمان و در روزهای آتی 
اشاره کرد و بیان داشت: دولت عمان درصد 
زیادی از بودجه درمانی خود را صرف خرید 
دارو از اروپا و آمریکا می کند و مایل هستیم 
تا از ظرفیت دارویی ایرانی ها نیز بهره ببریم.

خریدار  از چندی پیش به صورت رسمی 
اعلام شــد که خودروهای مونتــاژی ایران 
گرانتر از قیمت جهانی فروخته میشوند که 
پی گیری ها حکایت از آن دارد که سازمان 
حمایــت در صــورت دریافت شــکایت، با 

تخلفات برخورد می کند.
ســال ۹۷ بود که به دنبال تشدید تحریم ها، 
دولت به منظور صرفه جویی در منابع ارزی 
واردات برخی از محصولات از جمله خودرو 
را ممنــوع اعلام کــرد؛ پــس از ممنوعیت 
واردات و انحصاری شدن بیش از پیش بازار 
خودرو، کم کم زمینه برای حضور بیشــتر و 
پررنگ تر خودروهای مونتاژ شــده توسط 
شــرکت های خصوصی در بــازار نیز فراهم 

شد.
این شــرکت ها، با واردات قطعات منفصله 
از کشــور چین، خودروها را در داخل ایران 
مونتــاژ کرده و روانــه بــازار می کنند؛ این 
شــیوه تولید خودرو در اغلب کشورها انجام 
می شود اما نکته ای که در مورد مونتاژکاران 

ایرانی وجود دارد این اســت که متأســفانه 
محصولات مونتاژ شده با نرخ های نجومی به 
فروش می رســند؛ نرخ هایی که بعضاً ۲ تا ۴ 
برابر قیمت واقعی این خودروها در کشــور 

مبدا است.
این موضــوع مــورد تأیید معــاون صنایع 
حمل و نقل وزیر صمت نیز رسید؛ منوچهر 
منطقی در یــک گفت و گــوی تلویزیونی 
ضمن اشــاره به اینکه در نبود خودروهای 
وارداتی، خودروهای مونتاژ شده بازار را در 
دست گرفته اند، گفته بود که این خودروها 
۳۰۰ تا ۶۰۰ میلیون تومــان بالاتر از قیمت 

واقعی به فروش می رسند.

برخورد سازمان حمایت با گرانفروشی
در این رابطه عبــدالله توکلــی لاهیجانی 
مدیرکل دفتــر صنایع خــودروی وزارت 
صمت در گفت و گو با خبرنــگار مهر اظهار 
کرد: ســازمان حمایت مصــرف کنندگان 
و تولیدکنندگان بر اســاس شــکایتی که 

در مورد قیمــت و وضعیت فــروش اتفاق 
می افتاد، ورود می کند.

وی افزود: در واقع بر اســاس پرونده هایی 
که برای خودروســازان بســته می شود، 
ســازمان حمایت ورود و در صورت احراز 
تخلف، برخورد می کند. ســازمان حمایت 
در چند مورد هم ورود و برخورد هم کرده 

است. 
توکلی لاهیجانی گفت: بررســی وضعیت 
گرانفروشــی و قیمت ها یــک کار حقوقی 
مرتبط با خودروساز است و سازمان حمایت 
به صورت کارشناسی شده به این حوزه ورود 

کرده و ریز قیمت ها را بررسی می کند.

فروش دلبخواهی خودرو در بازار 
انحصاری

آنطور که فعالان بازار خــودرو می گویند، 
مونتاژکاران خودروهای خود را ۲ تا ۴ برابر 
بالاتر از قیمت جهانــی و آن هم به صورت 
۴ تا ۵ ماهه می فروشــند؛ بــه عنوان مثال 

اگرچه قیمت خودرو شــاید ۱۵ هزار دلار 
باشــد اما در حقیقت ۳۰ هزار دلار فروخته 

می شود.
در این راستا سعید موتمنی رئیس اتحادیه 
نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودروی 
تهران می گوید: شرکت های ایرانی قطعات 
منفصله را به صورت اعتباری و در تیراژ بالا 
خریداری می کنند، اما بــه جای اینکه نرخ 
دلار را نــرخ روز در نظر بگیرنــد، ۶۰ تا ۷۰ 
هزار تومان در نظــر می گیرند و خودروهای 
مونتاژ شده را با قیمتی بسیار فراتر از قیمت 

خودرو در مبدا می فروشند.
وی تاکید می کند: بــازار خودروی ایران در 
حال حاضر در انحصار خودروهای داخلی و 
مونتاژی است و به دلیل عرضه محدود، این 
خودروها با قیمت های دلبخواهی به فروش 

می رسند.
نکته قابل توجه آنکــه خودروهای هایما، 
دیگنیتی پرایــم و فیدلیتــی پرایم پس از 
عرضه در بورس در بازه زمانــی تقریباً یک 
ماهه ۱۵۰ میلیــون تومان در بــازار گران 

شده اند.

وارداتهندازایران۲برابرشد

گروه صنعتــی ایران خــودرو در حالی از روز 
پنجشــنبه هفته گذشــته طرح پیش فروش 
و فــروش فوق العاده هفت محصــول خود را 
آغاز کرده که بــرای متقاضیان شــرکت در 
طرح جایگزینی خودروهای فرســوده که در 
مرحله قبلی شــرکت کرده اما هنوز وضعیت 
تخصیص خودرویشــان مشــخص نشــده، 

اجازه ثبت نام مجدد داده نمی شــود. از روز پنجشنبه 
هفته ای که گذشت، گروه صنعتی ایران خودرو  برای 
ســومین بار )پس از حذف سامانه یکپارچه تخصیص 
خودرو برای اجرای طرح های فــروش( طرح فروش 
هفت محصول خود در قالب فــروش فوق العاده )دو 
محصول( و پیش فروش یکســاله )پنــج محصول( با 
روش قرعه کشــی را در ســه قالب طرح عادی، طرح 
ویژه مادران و طرح جایگزینی خودروهای فرســوده 
اجرایــی کرد.این در حالیســت که طــرح قبلی، دو 
هفته پیش از طرح فعلی برگزار شــده و برای تعدادی 
از مشــتریان متقاضی طرح جایگزینی خودروهای 

فرسوده، نتایج مشخص نشده است و در  
لیست برندگان قرعه کشــی موجود در 
سایت گروه صنعتی ایران خودرو نیز که 
بخشــنامه های مربوط به نتایج برندگان 
قرار داده می شود، بخشــنامه دوره دوم 
)دوره قبلی( مختص طــرح جایگزینی 
خودروها، بارگذاری نشــده است.بدین 
ترتیب و با توجه به نامشــخص بودن وضعیت ثبت نام 
شرکت کنندگان مرحله دوم )برگزار شده ۵ آبان ماه(، 
امکان ثبت نام برای این افراد وجود ندارند و این افراد 
مجاز به ثبت نام در مرحله جدید نیســتند.  وضعیت 
این افراد در پنل کاربری خود بصورت در حال بررسی 
ثبت شده است و بر این اســاس احتمالا تعداد زیادی 
از افرادی که در طرح جایگزینی خودروهای فرسوده 
دوره قبل ایران خودرو شــرکت کرده اند در این دوره 
امکان ثبت نام ندارند و بدین ترتیب تعداد متقاضیان 
ریزش خواهد کرد و افراد جدیدی ثبت نام می کنند و 

شانس برنده شدنشان افزایش پیدا می کند.

گــروه صنعتــی ایران خودرو طــرح فروش 
فوق العاده خــودرو پــژو ۲۰۷ فرمان برقی را 
ویژه مــادران به مدت ســه روز اجرا می کند. 
چنانچه تعــداد متقاضیان بیــش از ظرفیت 
فروش در نظر گرفته شــده باشد، قرعه کشی 
چهارشنبه هفته جاری )۲۵ آبان ماه( برگزار 

می شود.
به گزارش ایســنا، پس از اتمام عمر سامانه تخصیص 
یکپارچــه خودروهــا و واگــذاری مجــدد اجرای 
طرح های فروش محصــولات و انجام قرعه کشــی 
)صرفا برای محصــولات ایران خــودرو(، این گروه 
صنعتی برای سومین بار در پنجشنبه هفته گذشته 
طرح فروش هفــت محصول خــود در قالب فروش 
فوق العاده )دو محصول( و پیش فروش یکساله )پنج 

محصول( با روش قرعه کشی را اجرا کرده است.
حال ایران خودرو در راســتای طرح حمایت از قانون 
حمایت از خانــواده و جوانی جمعیــت، همزمان با 
عرضه خودرو پژو ۲۰۷ در بــورس کالا که به تازگی 

پذیرش شــده اســت، طــرح فروش 
فوق العاده این خودرو )پژو ۲۰۷ فرمان 
برقی( با موعد تحویل حداکثر سه ماهه 
را برای مادران دارای دو فرزند و بیشــتر 
که فرزنــد دوم به بعد آن هــا از ۲۴ آبان 
ماه ۱۴۰۰ بــه بعد به دنیا آمده باشــد، 
اجــرا می کند.متقاضیان به مدت ســه 
روز فرصت خواهند داشت با مراجعه به سایت فروش 
esale. اینترنتی محصولات ایران خودرو به نشــانی
ikco.ir نســبت به ثبت  درخواست خود اقدام کنند. 
مادرانی که در طرح های ســابق موفق به واریز وجه 
نشــده اند نیز می توانند در طرح جاری ایران خودرو 
ثبت نــام کنند.طبق اعلام این گروه خودروســازی، 
در صورت بالا بودن تعداد متقاضی نسبت به ظرفیت 
فــروش، قرعه کشــی روز چهارشــنبه هفته جاری 
)۲۵آبان ماه( در حضور نمایندگان نهادهای نظارتی 
برگــزار خواهد شــد؛ در غیر اینصــورت، به تمامی 

ثبت نام کنندگان خودرو تخصیص داده خواهد شد.

پژو207خودرو
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مدیرعامل آبفای تهران:
آبتهرانسالماست

مدیرعامل آبفای تهران با اشــاره به اینکه در برخی از مناطق یک یا دو 
چاه دچار مشکل شد گفت: هم اکنون آبی که وارد شبکه می شود کاملًا 

سالم و در چهارچوب استاندارد قرار دارد. 
 مدت زمانی بود که برخــی از مناطق تهران طعــم آب تغییر کرده بود 
و مردم از این مســاله گلایه داشــتند، اما جریان چه بود؟ آیا آب تهران 
ناســالم اســت، محمدرضا بختیاری مدیر عامل آبفای تهران در رابطه 
با این موضوع به مهر می گویــد: علاوه بر آزمایشــگاه مرجع تهران که 
پیشرفته ترین آزمایشــگاه های خاورمیانه است و مورد استناد بسیاری 
از کشورهای دنیا اســت، روزانه ۳۵۰ ایستگاه آزمایشــگاه در تهران به 

صورت آنلاین آب تهران را کنترل می کنند.
وی افزود: آبی که وارد شــبکه می شــود کاملًا ســالم و در چهارچوب 
استاندارد قرار دارد، ممکن است در برخی از مناطق یک یا دو چاه دچار 
مشکلی شــوند و نشــت پیدا کنند و حتی در برخی از اوقات مشاهده 
شده که ساختمان از نظر تأسیسات داخلی دچار مشکل شده است و با 
مراجعه به ما متوجه این موضوع می شوند. گاهی اوقات هم زنگ زدگی، 
و..... منجر به بروز چنین مســائلی می شــود ولی آب خود پایتخت در 

اقصی نقاط تهران کاملًا سالم است.
بختیاری در خاتمه با اشــاره به اینکه ســالم بودن آب و مطلوبیت آن 
دو مقوله متفاوت از یکدیگر هســتند، اضافه کرد: یک بحث مطلوبیت 
وجود دارد و یک بحث ســلامت در تمامی نقاط آب کاملًا سالم است و 
ممکن اســت در برخی از نقاط آب کیفیت بالاتری داشته باشد اما آبی 
که وارد شبکه می شود کاملًا سالم است. در گذشته مناطق خط انقلاب 
به بالا از آب سد و پایین خط انقلاب از آب چاه استفاده می کردند. یکی 
از اقداماتی که در ســال های اخیر صورت گرفت همین احداث رینگ 
تهران بود. رینگ تهران باعث شد بسیاری از مناطق جنوبی تهران از آب 
سد به جای آب چاه اســتفاده کنندبه عبارتی اکنون کیفیت بسیاری از 
مناطق جنوب تهران قابل مقایسه با ۶-۷ سال گذشته نیست و با اتمام 
این رینگ که تا ۱۴۰۵ پیش بینی شده اســت تمامی مناطق تهران از 

یک آب استفاده می کنند.

مدیرعامل شرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران:
ظرفیتانتقالفرآوردههاینفتیبهشمال

کشورافزایشمییابد
مدیرعامل شــرکت خطــوط لوله و مخابــرات نفت ایران با اشــاره به 
برنامه های مربوط به افزایش ظرفیت انتقــال فرآورده های نفتی از ری 
به شمال کشور گفت: با استفاده از ظرفیت شــرکت های دانش بنیان، 
با انحصارشــکنی از شــرکت های خارجی، فناوری پیگرانی هوشمند 

خطوط لوله در کشور در حال عملیاتی شدن است.

به گزارش شــرکت خطوط لوله و مخابرات نفت ایران، ارسلان رحیمی 
در حاشیه ســفر خود به منطقه شــمال درجهت بررســی  و بازدید از 
تاسیسات نفتی منطقه با اشاره به مطلب فوق تصریح کرد: این فناوری 
که تاکنون دانش آن در انحصار برخی از کشورها بوده است خوشبختانه 
با پیگیری های صورت گرفته در داخل کشور در حال بومی سازی است.

رحیمی با اشــاره به لزوم تحقق شعار ســال بنا به منویات مقام معظم 
رهبــری بیان کــرد: در راســتای اســتفاده از ظرفیت شــرکت های 
دانش بنیان و دانشگاهی بستر لازم برای استفاده و به کارگیری فناوری 
پیگرانی هوشــمند خطوط انتقال نفت و فرآورده های نفتی در صنعت 

نفت مهیا شده است.
به گفته مدیرعامل شــرکت خطــوط لوله و مخابرات نفــت ایران این 
فناوری با اســتفاده از توان داخل پیشــرفت قایل توجهی داشته است، 
بنابراین در آینده نزدیک می توان انتظار داشــت کــه در صنعت نفت 

کشور عملیاتی شود.
رحیمی در بخش دیگر اظهارات خود از وجود ۲ برنامه افزایش ظرفیت 
انتقال فرآورده های نفتی از ری به شمال خبر داد و تصریح کرد: اجرای 
طرح افزایش ظرفیت انتقال فرآورده های نفتی به منظور برطرف شدن 
نیاز استان های شمالی کشور در برنامه آتی قرار دارد و به زودی اقدامات 

اجرایی آغاز می شود.
گفتنی است، پیگ هوشــمند یکی از انواع پیگ ها اســت که به منظور 
کنترل شــرایط فیزیکی خطوط لوله مورد اســتفاده قــرار می گیرد. 
بر این اســاس با اســتفاده از این فناوری، به موازات انجام تعمیرات به 
موقع می توان علاوه بر افزایــش طول عمر خطوط از بروز نشــتی ها و 
آلودگی های ناشی از مشــکلات خوردگی هم زمان با انتقال نفت خام و 

فرآورده های نفتی ممانعت کرد.

طولشبکهتوزیعبرقکشور۵هزارکیلومتر
افزایشیافت

طول شبکه فشار متوســط و ضعیف برق کشور از ابتدای امسال، ۵ هزار 
کیلومتر افزایش یافت.

 به نقل از شــرکت مدیریت تولیــد، انتقال و توزیع نیــروی برق ایران، 
تاکنون و از ابتدای امسال طول شبکه فشار متوسط توزیع برق کشور با 

افزایش ۴ هزار کیلومتری به ۴۵۴ هزار کیلومتر رسید.
همچنین طول شبکه فشار ضعیف برق کشور نیز از ۳۸۶ هزار کیلومتر 
در پایــان ۱۴۰۰ به ۳۸۷ هزار کیلومتر در پایان شــهریورماه امســال 

رسید.شبکه های فشار متوسط و ضعیف در حوزه توزیع برق قرار دارد.
ســطوح ولتاژی فشــار متوســط در شــبکه برق ایران ۱۱، ۲۰ و ۳۳ 
کیلوولت اســت که گســتردگی شــبکه ۲۰ کیلوولت در سطح کشور 
بیشتر و ســطوح ولتاژی ۱۱ و ۳۳ کیلوولت در چند شهر جنوبی کشور 

کاربرد دارند.
سطوح ولتاژ فشار ضعیف نیز )ولتاژ مصرف( در شبکه برق کشور ۲۳۰ و 
۴۰۰ ولت است.تعداد ترانسفورماتورهای توزیع نیز از ابتدای امسال ۹ 

هزار دستگاه افزایش یافت و به ۸۰۷ هزار دستگاه رسید.
در همین مدت ظرفیت ترانسفورماتورهای توزیع نیز با افزایش ۱ هزار 

و ۷۵۷ مگاولت آمپری به ۱۳۶ هزار و ۵۱۲ مگاولت آمپر رسید.

نیرو

معاون حقوقی، پشــتیبانی و امور مجلــس وزیر نیرو 
گفــت: هم اکنــون ایــران در زمینه سدســازی جزو 
۱۰ کشــور برتر دنیا به شــمار می رود و در حوزه برق و 
نیروگاهی بیش از ۹۵درصد به خودکفایی دست یافته  

است.
احمد حیدری در برنامــه ای تلویزیونی با اشــاره 
به  به رشــد ۱۷درصــدی مصرف بــرق صنایع در 
ســال جاری، ادامه داد: خوشــبختانه بــا اقدامات 
صورت گرفتــه در تولید بــرق با مشــکلی مواجه 
نشــدیم؛ این مهم به واســطه برنامه ریزی مدون 
و دلســوزانه اعضا و مهندســین صنعت برق کشور 
صورت گرفــت، به طوری که ۶۰۰۰ مــگاوات برق 
جدید و بهینه ســازی شــده با نــگاه صرفه جویی 

قرآنی استفاده شد. 

همچنین ملت شــریف ایران اسلامی نیز با 
بهره مندی از تعالیم دینی و فرهنگ قرآنی و 
نیز ممانعت از اســراف، در حوزه برق خانگی 
برای نخستین بار در کشور یک هزار و ۵۰۰ 
مگاوات صرفه جویی مصرف داشــتند؛ این 
در حالی است که در ســال های گذشته در 
این حوزه پنج درصد رشــد مصرف را شاهد 

بودیم.

چهاردهمین مسابقات قرآنی وزارت نیرو با 
حضور حدود ۷000 شرکت کننده

رئیس شــورای فرهنگی وزارت نیرو با بیان این که در 
چهاردهمین مسابقات قرآنی وزارت نیرو ۶ هزار و ۵۲۸ 
نفر حضور یافتند، گفت: این مســابقات در پنج رشته 

قرائت )تحقیــق(، قرائت)ترتیــل(، حفظ، 
تفسیر و تحقیق موضوعی برگزار می شود که 
۲۶۶ نفر از مراحل استانی به مرحله کشوری 

و نهایی راه یافتند.
وی ضمن قدردانی از اهتمام ویژه وزیر نیرو 
به منظور توســعه و ترویج امور فرهنگی و 
قرآنی، افزود: در تابستان سال ۱۴۰۰ مردم 
به جهت خاموشی های سراسری دچار چالش هایی 
شــده بودند اما بــا آغاز بــه کار دولت ســیزدهم و 
همکاری ریاست جمهوری، مجلس شورای اسلامی 
واعضــای هیات دولت، خوشــبختانه در تابســتان 
سال ۱۴۰۱ حتی یک مورد خاموشــی برق خانگی 

نداشتیم.
طبق اعلام وزارت نیــرو، معاون وزیر نیــرو از تعامل 

قرآنی وزارت نیرو با ســایر نهادها و ارگان ها ســخن 
به میان آورد و گفــت: در دســتورالعملی که به همه 
شــرکت های زیرمجموعــه وزارت نیرو ابلاغ شــده، 
نســبت به انعقاد تفاهم نامــه همکاری بــا نهادها و 
شــخصیت های قرآنی بــا محوریت ترویــج فرهنگ 
قرآنی و بهره مندی ازنظرات کارشناســی و تجربیات 

اشاره شده است.
 خوشــبختانه در این باره شــاهد همــکاری مطلوبی 
بــا نهادهای قرآنــی از جمله وزارت فرهنگ و ارشــاد 
اســلامی، ســازمان اوقاف و امور خیریــه و مرکز امور 
قرآنی صدا و ســیما هســتیم. در سطح اســتانی نیز 
جلســات قرآنی برگزار می شــود و درتلاش هســتیم 
تفاهم نامه های کاربــردی و اجرایــی را در این زمینه 

برقرار کنیم.

سد

خریدار  مدیرعامل شــرکت مهندســی 
و توســعه گاز ایــران گفت: اکنــون غیر از 
کشــورهای منطقه؛ مــا فرصت هایی برای 
صدور دیگر تجهیزات نفت، گاز و نیروگاهی 
داریــم مثــلا بازارهایی مثل کشــورهای 
امریــکای جنوبی باید هدف گذاری شــود 
که به اندازه خاورمیانه تحت سیطره امریکا 

نیستند.
رضا نوشــادی، دربــاره وضعیت ســاخت 
توربین در کشور اظهار داشت: خوشبختانه 
ایــران در موضــوع ســاخت توربین های 
نیروگاهی، پالایشــگاهی و شــبکه انتقال 
گاز مســتقل اســت، در ایــن خصــوص 
شــرکت مهندســی و توســعه گاز ایران با 
عقد قراردادهایی با تیراژ بالا در ســال های 
دور دو نمونــه توربیــن را از اروپای غربی و 
شــرقی انتقال تکنولوژی داده و اکنون در 
کشــور کاملا بومی شده اســت. با حمایت 
هوشــمندانه و مدون ایــن توربین ها ارتقا 
یافتــه و امروز با نشــان و نــام ایرانی تولید 
می شــود.   وی در ادامه تصریح کرد اکنون 
۸۵ درصد تأسیســات و تجهیزات مورد نیاز 
صنعت گاز در داخل کشور ساخته می شود 
و بــه پشــتوانه توانمندی های گســترده 
شرکت های ایرانی در عراق در حال ساخت 
۴ هزار مگاوات نیروگاه هستند که توربین ها 
تماما ایرانی اســت، در عمان و ســوریه نیز 
همین ســوابق وجود دارد. اکنون ایرانی ها 
به سمت بازارهای آمریکای لاتین با تمرکز 
اولیه بر ونزوئلا و کوبا مایل شــده اند و همه 
اینها با تجهیزات ایرانی اســت، این تجارت 
در کشــور ما راه افتاده و براحتی هم متوقف 

نخواهد شد و این آغاز راه است.   

اعراب اجازه تجارت با ایران ندارند
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران درباره اینکــه آیا ایــران می تواند به 

عنوان هاب ســاخت توربین معرفی شود، 
خاطرنشــان کرد: واقع امر اینکه عربستان، 
امــارات، قطر، کویت و ســایر کشــورهای 
منطقه کمابیــش اســتفاده کننده ی این 
تجهیزات هستند اما بازارشان کلا در دست 
امریکا و اروپا است، هر قدر هم ایران ارزان تر 
کالا در اختیارشــان قرار دهد، این کشورها 
اجازه تجارت با ایران را ندارند. این کشورها 
چنان با آمریکا و اروپا در هم تنیده شــده اند 
که به گفته ترامپ اگر امریکا آنها را رها کند 
دچار فروپاشی می شــوند، این بیان ترامپ 
یک بلوف سیاسی نیست بلکه یک واقعیت 

عریان است.

اعراب حاضرند کالا را گران تر بخرند 
اما با ایران معامله نکنند

وی با بیان اینکه کشورهای عربی تجهیزات 

خود را از کمپانی هــای امریکایی و اروپایی 
وارد می کنند، گفــت: اکنون عرصه؛ عرصه 
رقابت تجاری نیســت بلکــه عرصه رقابت 
سیاســی اســت و در این عرصه به ایرانیان 
اجازه ورود داده نمی شــود زیرا فرمانروایان 
این کشــورها متاثر از فرمانروایان امریکایی 
و غربــی هســتند، مثلا شــاهدیم با وجود 
تبحری کــه ایران در توســعه میادین نفت 
و گاز دارد هیچــگاه در پروژه های توســعه 
میادین عراق هم حضــور نیافته و دلیل آن 
نیز این اســت که امریکا اجــازه نمی دهد، 
بنابراین بحث رقابت سیاسی حاکم است و 

معادلات سیاسی تعیین کننده هستند. 

فرصت هایی برای صدور تجهیزات 
نفت، گاز و نیروگاهی

نوشــادی ادامــه داد: اکنــون غیــر از 

کشــورهای منطقــه؛ مــا فرصت هایی 
برای صــدور دیگر تجهیــزات نفت، گاز 
و نیروگاهــی داریــم مثــلا بازارهایــی 
مثل کشــورهای امریــکای جنوبی باید 
هدف گذاری شود که به اندازه خاورمیانه 

تحت سیطره امریکا نیستند. 

آغاز خام فروشی روس ها از زمان 
گورباچف

وی در ادامــه درباره صــادرات توربین به 
روســیه پاســخ داد: در زمان گورباچف از 
سوی کشورهای غربی به شوروی اینگونه 
القا شد شرکت های غربی کالای با کیفیت 
و بازدهی بالا را در یک بــازار باز در اختیار 
قرار می دهنــد و اینگونه تبلیغ شــد که 
نیازی نیست یک کشور ابرقدرت در همه 
حوزه ها فعالیت داشــته باشــد، بنابراین 

شــوروی و در ادامه روســیه تحت عنوان 
همکاری های بین المللــی، کم کم از این 
حوزه ها خارج و تبدیل به منبع فروش نفت 
خام و گاز شد و با درآمدهای آن صرفا خود 
را در عرصه نظامی، هواوفضا و هســته ای 

نگه داشت.  

روسیه بازار صادرات تجهیزات شد
مدیرعامل شرکت مهندســی و توسعه گاز 
ایران توضیــح داد: تجهیــزات پیچیده در 
اقمار شــوروی )مثــلا در اوکراین توربین( 
ساخته می شد اما شــوروی خود را در بازار 
باز، گســترده و با بازدهی بــالای غربی رها 

کرد. 
بعد از فروپاشی اقمار شــوروی مثل همین 
اوکراین هم از حیطه کنترل روســیه خارج 
شــدند و روســیه تبدیل بــه واردکننده 
تجهیزات زیادی شد، مثلا اخیرا دیدیم که 
برای پروژه نورد اســتریم قــرار بود توربین 
زیمنس از کانادا وارد شــود کــه این اتفاق 
نیفتاد و یکی از بهانه هــای توقف صادرات 
گاز روسیه به اروپا این بود که توربین تعمیر 
اساســی و وارد روسیه نشــد، بعد از آن هم 
دیدیم کــه با بمب گــذاری و تخریب هر دو 
خط نورداستریم توسط احتمالا آمریکا کلا 

ارسال گاز به اروپا منتفی شد. 
همه دیدیــم که کار وابســتگی به جایی 
رسید که حتی ســاندویچ مک دونالد هم 
که در دوران پس از فروپاشــی با تبلیغات 
و صف های کیلومتری وارد روســیه شده 
بود دســت به تحریم زد. نــه تنها عرصه 
توربین بلکــه کل این فضــای اقتصادی 
که از ســال ها قبل زمینه استفاده و ورود 
همه کشــورها برای صادرات تجهیزات 
به روســیه بوده؛ پس از مناقشه اوکراین 
و تحریم روســیه توســط اروپا و آمریکا 

تشدید شده است.

ایراندرزمینهسدسازیجزو۱۰کشوربرتردنیاست

مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران خبر داد

آمادگینفتمناطقمرکزیبرایتولیدحداکثریگازدرزمستان

خریدار   مدیرعامل شــرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران از آمادگی این شــرکت برای 
تولید حداکثری گاز در زمســتان خبر داد 
و گفــت: تولید و مصــرف روزانه حدود یک 
میلیــارد مترمکعــب گاز در بخش هــای 
خانگــی و صنعتی، بــا هیچ مبنــا و معیار 

استاندار جهانی سازگار نیست.
به گزارش شــرکت نفت مناطــق مرکزی 
ایران، »مهدی حیدری« درباره چالش های 
میدان های نفتی و گازی بــرای تامین تراز 
گازی تصریح کرد: شــرکت های تولید گاز 
با حداکثر توان تولید آماده تامین ســوخت 
زمستان هستند. در این زمینه شرکت های 
دانش بنیان می توانند نظرات و راهکارهای 
کاربــردی برای اصلاح الگو و بهینه ســازی 

مصرف سوخت ارائه کنند.
این مســوول بیان داشــت: تولید و مصرف 
روزانه حــدود یک میلیــارد مترمکعب گاز 
در بخش هــای خانگی و صنعتــی، با هیچ 
مبنا و معیار استاندار جهانی سازگار نیست 

که بخش زیــادی از این معضــل به مصرف 
نادرســت در بخش خانگی و روزآمد نبودن 

صنایع برمی گردد.
وی با بیان چالش هــای تولید از میدان های 
نفتــی و گازی ایــن شــرکت، خواســتار 
همکاری نزدیک شــرکت های دانش بنیان 
و دانشجویان در رفع مشــکلات آن شد که 
از جمله فرصت های فعالیت شــرکت های 
دانش بنیــان در ایــن زمینه می تــوان به 
مواردی همچون تصفیه پســاب، مدیریت 
و جلوگیری از ســوزاندن گازهــای همراه، 
افزایش تولید چاه ها با رفع موانع با استفاده 
از روش های نوین، بهینه سازی و روش های 
معمول کاهش هزینه ها برای افزایش تولید، 
تامین کالا و مــواد مصرفــی در واحدهای 
بهره برداری، اقدام های فنی چاه ها با کارایی 
بالاتر و هزینه کمتر و همــکاری برای حل 

مهندسی اجرا و کالا اشاره کرد.
حیــدری در ادامــه بــا بیــان عملکرد و 
فرصت های افزایش بهره دهی چاه های نفت 

و گاز این شرکت، اظهار داشت: این شرکت 
آمادگی همکاری با شرکت های دانش بنیان 
و دانشجویان صاحب ایده را در هر حوزه ای 

دارد.
وی بــا اعلام اینکه شــرکت نفــت مناطق 
مرکــزی ایــران به عنوان دومین شــرکت 
تولیدکننده گاز کشــور، سهم ۳۳ درصدی 
در تأمین گاز مصــارف خانگی و صنعتی به 
عهده دارد، افزود: این شرکت از شرکت های 
اصلی تولیدی شــرکت ملی نفــت ایران و 
بزرگ ترین تولیدکننده گاز مناطق خشکی 
کشور است و مســوولیت توســعه، تولید، 
فــرآورش و انتقال نفــت و گاز افزون بر ۸۵ 
میدان گازی و نفتی شناخته شــده در بیش 

از ۱۱ استان کشور را بر عهده دارد.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطــق مرکزی 
ایران با بیــان اینکه هم اکنــون ۱۵ میدان 
نفتی و ۱۵ میدان گازی از این میدان ها واقع 
در اســتان های فارس، بوشهر، قم، لرستان، 
خراسان رضوی، ایلام، کرمانشاه، هرمزگان، 
شــمال خوزســتان در برنامــه عملیــات 
بهره برداری بوده و توسعه بقیه میدان ها در 
برنامه های آتی شرکت قرار دارد، ادامه داد: 
عملکــرد این شــرکت نقش بســزایی در 
چرخــه اقتصــاد و تاأمین انــرژی پایدار با 
حفظ و صیانت از منابع ملــی ایفا می کند. 
این شــرکت با رویکرد نوین در ســه محور 
توســعه میدان هــای گازی و نفتی، تثبیت 
تولید و ذخیره سازی گاز طبیعی در مخازن 

شوریجه D و سراجه قم را آغاز کرده است.
حیدری با اشــاره به تاریخچه شکل گیری 
این شــرکت، یــادآور شــد: فعالیــت این 
شرکت از ســال ۱۳۷۷ با در اختیار داشتن 
۹ میدان نفتی و ۶ میدان گازی آغاز شــد. با 
توســعه میدان های هما، شــانول، وراوی و 

تابناک و احداث فاز دوم پالایشــگاه گازی 
پارسیان و ســاخت ایســتگاه تقویت فشار 
میدان گازی نار فعالیت های توســعه ای نیز 

به فعالیت های تولیدی اضافه شد.

طرح ضربتی افزایش تولید گاز
وی درباره برنامه توســعه ای این شرکت در 
قالب »طرح ضربــت«، تصریح کرد: با توجه 
به ضــرورت تامین پایــدار زنجیره خوراک 
پالایشــگاه های گازی خشــکی و جبران 
افت طبیعی تولیــد از میدان های کنونی و 
با در نظر داشــتن افزایش غیرمنتظره گاز 
مصرفی خانگی در سال های آتی و همچنین 
به منظور بهبود تــراز گاز تولیدی/مصرفی 
کشور، طرح افزایش تولید گاز از میدان های 
خشکی و در حیطه مسوولیت شرکت نفت 
مناطق مرکــزی ایران در دســتور کار این 

شرکت قرار گرفته است.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطــق مرکزی 
ایران افــزود: بر این اســاس توســعه ۱۳ 
میــدان جدید دی ، ســفیدزاخور، هالگان ، 
ســفیدباغون ، خارتنگ ، گردان ، ارم ، پازن ، 
مدار، توس ، باباقیر، بیســتون و آغار- فاز۲ 
به همراه توسعه پالایشــگاه  گازی فراشبند 
و ســاخت ایســتگاه های تقویت فشار گاز 
میادین  سرخون و شــانول با صرف بودجه 
حدود چهار میلیــارد دلار در هیات مدیره 
شــرکت ملی نفت ایران مصوب و ابلاغ شده 

است.
حیدری گفــت: پیش بینی می شــود که با 
اجرای این طرح ها در زمستان سال ۱۴۰۵ 
حدود ۱۰۰ میلیون متــر مکعب در روز گاز 
و حــدود ۱۰۲ هزار بشــکه در روز میعانات 
تولید و به پالایشــگاه های گازی فجرجم، 
پارســیان، ســرخون، فراشــبند، ایــلام، 

هاشمی نژاد و پارس جنوبی ارسال شود.

جایگاه راهبردی طرح ذخیره سازی 
گاز طبیعی

وی بــا بیــان جایــگاه راهبــردی طــرح 
ذخیره ســازی گاز طبیعــی در ۲ مخــزن 
شوریجه D و ســراجه قم یادآور شد: بحث 
ذخیره ســازی گاز طبیعــی به عنوان یک 
موضوع راهبــردی تعریف شــده و در این 
شــرکت اجرا می شــود که از ابتدای دوره 
تزریق ســال ۱۴۰۱ در مجمــوع به میزان 
۲ میلیــارد و ۶۰۰ میلیــون مترمکعب گاز 
در مخازن شــوریجه و ســراجه قم تزریق 
شــده اســت. همچنین حدود ۲ میلیارد و 
۵۰۰ میلیون متــر مکعب در فصل ســرد 
ســال از این دو مخزن بازتولید می شــود. 
حداکثر بازتولید روزانه در مخزن شوریجه 
۱۶ میلیون متر مکعب و در مخزن ســراجه 

حداکثر ۸ میلیون مترمکعب است.
مدیرعامل شــرکت نفت مناطــق مرکزی 
ایــران از انجام تعمیرات اساســی به عنوان 
پشــتیبان تولید یاد کرد و افزود: تعمیرات 
اساســی تأسیســات گازی از جمله تعمیر 
شــیرآلات، خطــوط لولــه، لخته گیرها و 
تجهیزات مراکــز جمــع آوری و تفکیک، 
توربین ها و کمپرسورهای ایستگاه تقویت 
فشــار گاز و مخازن در تمامــی میدان های 
تولیدی گاز را شــامل می شود. در خصوص 
تعمیــرات اساســی تأسیســات و خطوط 
لوله گازی در ســال جاری در شرکت های 
بهره برداری نفــت و گاز زاگــرس جنوبی، 
شرق و غرب به ترتیب ۱۶۸ هزار، ۴۱ هزار و 
۴۹۵ و در شرکت شــرق ۲۹ هزار و ۵۰۰ نفر 
ســاعت و مجموع تعمیرات نیز ۲۳۸ هزار و 

۹۹۵ نفر ساعت است.



خریدار گزارش می دهد

زنانمسافربدونمدرکشناساییپشتدرهتلهانمانند!

جامعه
روزنامه اقتصادی صبح ایران

صفحه6
www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rیکشنبه     22 آبان 1401    شماره 1191

علتآماربالایبیماریهایقلبیدربین
دههشصتیها

معاون مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت، در ارتباط 
با افزایش بیماری های دوران کرونا، توضیحاتی ارائه داد.

علیرضا مهدوی،گفــت: پاندمی کرونــا باعث افزایش شــیوع برخی 
بیماری ها شده است.

وی به افزایش شیوع فشــارخون، دیابت، چاقی، اضافه وزن و…، اشاره 
کرد و افزود: افزایش این بیماری ها منجر به افزایش بیماری های عروق 

کرونر و در نهایت، بروز سکته های قلبی و مغزی شده است.
مهدوی در ارتباط با کاهش سن بیماران قلبی، گفت: واقعیت این است 
که بیماری های قلبی را در سنین پایین می بینیم. یعنی در بین کسانی 

که دهه شصتی هستند و حالا وارد میانسالی شده اند.
وی با اشاره به افراد دهه شصتی، ادامه داد: شیوع بیماری های قلبی در 

این گروه سنی ناشی از تعداد زیاد آنها است.
مهدوی گفت: سن ابتلاء به بیماری های قلبی می تواند به خاطر عوامل 

خطر پایین بیاید.
معاون مرکــز مدیریت بیماری هــای غیرواگیر وزارت بهداشــت، در 
پاسخ به این ســوال که آیا تفاوتی بین جنس زن و مرد از لحاظ ابتلاء به 
بیماری های قلبی وجود دارد یا خیر، افزود: معمولاً خانم تا زمانی که به 
دوران یائسگی نرســیده اند، کمتر از مردان به بیماری های قلبی مبتلا 

می شوند. اما، در دوران سالمندی، تقریباً برابر می شوند.

یک مقام مسول وزارت علوم خبر داد
جزئیاتطرحپرداختیارانهمالکیتفکری

بهدانشگاهیان
مدیرکل پشــتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت علــوم گفت: برنامه 
اولیه ما این است که به سمت حمایت ۸۰ درصدی از مالکان تفکر برای 

تجاری سازی پیش برویم.
امید رضایی فر مدیرکل پشــتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت علوم 
اظهار کرد: هدف از ارائه گرنت و یا یارانه مالکیت فکری این اســت که ما 
برای دارایی های فکری یک ارزش گذاری منظم، مستقیم و منسجمی 
را برنامه ریزی کنیم که برای این کار با سازمان ثبت و اداره مالکیت های 
معنوی و ســازمان پژوهش هــای علمــی صنعتی ایران مــراودات و 

برنامه هایی را طراحی کردیم.
مدیرکل پشــتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت علــوم افزود: بر این 
اساس بنا داریم یک ســاختار ارزش گذاری مناســبی را برای مالکیت 
فکری تعریف کنیم و بر همین اســاس حمایتی را از افرادی که مالکیت 
فکری و دارایی هــای فکری را به ســمت تجاری ســازی پیش ببرند، 

خواهیم داشت و تسهیلاتی پرداخت خواهیم کرد.
رضایی بیان کرد: یعنی عملًا اگر افرادی غیر از کســانی که دارایی های 
فکری را ثبت کردند بخواهند روی این حوزه ســرمایه گذاری کنند ما 
یکســری گرنت هایی را پرداخت خواهیم کرد که این افراد بتوانند با آن 
حمایت ها تا یک درصد بالایــی از ارزش گذاری که روی مالکیت فکری 
شده را تسهیلات پرداخت خواهند کرد تا هزینه مالکیت فکری و انتفاع 
آن به فردی که آن ثبت کرده و مالک آن اســت، برســد و هم به عنوان 

هزینه برای سرمایه گذار قلمداد نشود.

وی ادامه داد: این تســهیلات بــه نوعی برای خریــد مالکیت فکری از 
دارندگان حق امتیاز آن مالکیت فکری اســت و ما ســعی می کنیم تا 
درصد بالایی حمایت کنیم چرا که مالکیــت فکری ارزش گذاری های 
خیلی زیادی دارد مثلًا شــاید به طور متوسط حدود یک میلیارد تومان 
رقم بخورد و با توجــه به منابعی که داریم ســعی می کنیم که یک عدد 
مناسبی از آن را مورد حمایت قرار دهیم. پیشنهاد و برنامه اولیه ما این 
است که به سمت حمایت ۸۰ درصدی از کل ارزش مالکیت فکری پیش 

برویم ولی بستگی دارد که تأمین اعتبار به چه صورت باشد.
مدیرکل پشتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت علوم خاطرنشان کرد: 
این تسهیلات ویژه افرادی اســت که صاحب مالکیت فکری هستند. ما 
می خواهیم کاری کنیم که کســانی که مخترع یا مالک تفکری هستند 
و می خواهند برای تجاری ســازی اقدام کند، حمایت کنیم. ما به دنبال 

این هستیم که اختراع و دارندگی مالک به یک شغل تبدیل شود.
وی گفت: طرح یارانه مالکیت فکری، در قالب دســتورالعمل ماده ۱۶ 
آئین نامه حمایت از تولید دانش بنیان و اشــتغال آفریــن حوزه علوم، 
تحقیقــات و فنــاوری در خصوص تقویــت بحث مالکیــت فکری در 

دانشگاه ها و مؤسسات پژوهشی به زودی ابلاغ می شود.

رئیس شورای شهر تهران مطرح کرد
اگرزلزلهایدرتهرانرخدهدفاجعهایبزرگ

خواهیمداشت

رئیس شورای شهر تهران گفت: تهران شــهری حادثه خیز است و اگر 
زلزله ای در پایتخت رخ دهد فاجعه ای بزرگ صورت می گیرد.

 مهدی چمران رئیس شورای شــهر تهران در دوازدهمین شنبه امید و 
افتخار و در آئین و بهره برداری از دستاوردهای سازمان مدیریت بحران 
شــهرداری تهران با بیان اینکه تهران یکی از شــهرهای حادث خیز در 
جهان است گفت: از سیل و زلزله تا ناپایداری ساختمان ها در این دسته 

جای دارند.
وی ادامه داد: باید برای ایمن ســازی تهران بســیار تلاش کنیم و تمام 
اقداماتی که در طول سالیان گذشته انجام گرفته است کافی نبوده و اگر 

زلزله ای در تهران رخ دهد فاجعه ای بزرگ رخ خواهد داد.
رئیس شورای شــهر تهران خاطر نشان کرد: مشــخص نیست در آن 
شــرایط سیســتم های مخابراتی ما بتواند کار کند یا خیــر و برهمین 

اساس سیستم جدید ارتباطی ایجاد شده است.
چمران گفت: در ســال های اخیر مانورهایی در کشور برگزار شده است 
و برگزاری این مانورها برای اعضای ســتاد مدیریت بحران باید مجدداً 

برگزار شود.

شهر

معاون آموزشی وزیر علوم گفت: در جلسه اخیر شورای 
گســترش آموزش عالی چند مصوبــه مهم به تصویب 
رســید که یکی از آنها موافقت شــورا با ایجاد صندوق 

گرنت آموزشی بود.
 به نقل از وزارت علوم، قاســم عمــو عابدینی گفت: در 
راستای تحقق اهداف اسناد بالادستی، بیانیه گام دوم 
انقلاب اســلامی و طرح تحول آموزش، در جلسه اخیر 
شــورای گســترش آموزش عالی چند مصوبه مهم به 

تصویب رسید.
وی افــزود: بر اســاس مصوبــه ۱۵ آبان ماه شــورای 

گســترش آموزش عالی، صنــدوق گرنت 
آموزشی تشکیل می شود و کارگروهی برای 
عملیاتی کردن این مصوبه و تصویب شــیوه 
نامه ها و آئین نامه های مورد نیاز با مشارکت 
معاونت آموزشــی وزارت علوم و ســازمان 

برنامه و بودجه ایجاد می شود.
عموعابدینــی اظهــار داشــت: بــا ایجاد 

صندوق گرنت آموزشــی، دانشــجویان مستعد که در 
رشــته های راهبردی و مورد نیاز کشور تحصیل کنند 
در همه مقاطع تحصیلی در زمینه نیازهای آموزشی و 

پژوهشی مورد حمایت قرار می گیرند.
تغییــر در شــیوه رتبه بندی دانشــگاه ها و 

تعریف شاخص های جدید برای رتبه بندی
عموعابدینــی اضافــه کرد: در این جلســه 
گــزارش رتبه بندی ســال ۱۴۰۰-۱۳۹۹ 
 )ISC( توســط مؤسســه اســتنادی علوم
و پایش علــم و فنــاوری ارائه و مقرر شــد 
دراستای اجرای ماده ۴ مصوبه شــماره ۷۷۶ شورای 
عالی انقلاب فرهنگی با موضوع رتبه بندی مؤسســات 

آموزش عالی کشور شیوه رتبه بندی تغییر کند.

وی از مصوبه شورای گســترش و برنامه ریزی آموزش 
عالی بــرای بازنگری شــیوه رتبه بندی دانشــگاه ها 
خبر داد و گفت: مقرر شــد بازنگری در شــاخص های 
رتبه بندی مؤسســات آموزش عالی بــه نحوی انجام 
شــود که موضوعات آموزش مهارتی، توانمندسازی، 
دانشگاه تمدن ســاز و حکمت بنیان، اشتغال آفرینی و 
شــاخص های فرهنگی و دیپلماسی علمی مورد توجه 
بیشــتر قرار گیرد و نتایج رتبه بندی در ســال آینده 
علاوه بر رتبه کلی به صورت رتبــه موضوعی نیز اعلام 

شود.

آموزش

فاطیما کریمی  درحالی که سالهاســت 
نیروی انتظامی اعلام کــرده مراکز اقامتی 
مسافران بدون مدرک شناسایی به خصوص 
بانوان را پذیــرش کــرده و بلافاصله اداره 
اماکن را مطلع کننــد اما همچنان برخی، از 

این ضوابط آگاهی ندارند.
چند ســال پیش دختر دانشــجوی جوانی 
به علت دیــر رســیدن، از خوابــگاه محل 
اقامتش جا ماند و بعد هم با مراجعه به چند 
مهمانپذیر، به علت نداشــتن شناسنامه و 
نامه اداره اماکن، جواب رد شــنید و مجبور 
شد شــب را در پایانه اتوبوس رانی بگذراند. 
فــردای آن روز شــکایتش را بــه پلیس و 

رسانه ها کشاند.
این مشکل تنها برای آن دختر نبود. خیلی 
از خانم ها دچار مشکلات متعددی می شوند 
که مجبور می شدند در شهر محل تولد خود، 
یا به هر دلیل دیگری شب را در یک اقامتگاه 
امن مانند هتل بگذرانند امــا مراکز اقامتی 
از پذیرش آنهــا به دلیل نداشــتن مدرک 
شناســایی یا همراه جلوگیری می کردند. 
بدتــر آن بود که دختری اگر شــب به مرکز 
اقامتی می رسید باید شــبانه به اداره اماکن 
می رفــت و دلیل آنکه در هتل شــهر محل 
تولد خود می خواهد اقامت کند، یا نداشتن 
مدرک شناسایی یا دلیل تنها سفر کردنش 
را به اداره اماکن عمومی نیــروی انتظامی 
توضیح می داد اگر شــب یا نصف شــب بود 
هیچ فرقی نداشــت این مدارک برای مراکز 
اقامتی الزامی بود و بدون داشــتن آن کسی 
را نمی پذیرفتند تا اینکه دستورالعمل قبلی 

باطل شد.

ممنوعیتی که لغو شد
در تیر ماه سال ۸۳ فخرالسادات محتشمی 
پور مدیــرکل وقت دفتر امــور زنان وزارت 
کشــور در این باره گفته بود: نپذیرفتن این 
دســته از زنان در هتل ها در گذشته، ناشی 
از اعمال ســلیقه شــخصی مدیران اماکن 
عمومی بود. به دنبــال تصمیم گیری های 
متضــاد ادارات و دوایــر نظارت بــر اماکن 
عمومی اســتان ها در این خصوص و ایجاد 
مشکلاتی برای زنان به جهت عدم پذیرش، 
با پیگیری های صورت گرفته از سوی دفتر 
امور زنان وزارت کشــور، این ممنوعیت لغو 
شــد و با موافقت اداره کل نظارت بر اماکن 
عمومی ناجا، مقرر شــد مدیران هتل ها به 
شرط اطلاع شفاهی یا کتبی اقامت این زنان 
به دوایر اماکن عمومی برای بررســی های 

معمول، نسبت به پذیرش آنها اقدام کنند.
پلیس اماکــن موافقت کرده بــود دختران 

مجرد در هتل ها اقامت داشــته باشند و اگر 
مدرکی ندارند باز هم هتــل آنها را پذیرش 
کند ولی به اطلاع پلیس اماکن برسانند. این 
موضوع برای مردان هم به همین صورت بود 
و تفاوتی نداشت. زن یا مرد تنها می بایست 
مدارک شناســایی ارائه کنند اما اگر مدرک 
نداشتند اگر شــب به هتل مراجعه کردند 
باید پذیرش شــوند ولی مســئولان هتل 
ســریعاً آن را به اداره اماکن اعــلام کنند تا 

احراز هویت شوند.

زنان مسافر بدون مدرک شناسایی 
پشت در هتل ها نمانند!

اگرچه سال ها از این اتفاق می گذرد و بارها 
پلیس اداره امکان عمومــی اعلام کرده که 
مشکلی برای پذیرش افراد بدون مدرک در 
بدو ورود نیست به شــرط آنکه تلفنی احراز 
هویت شــوند اما باز هم برخــی از هتل ها از 
پذیرش دختــران مجرد، دختــران بدون 
مدرک شناســایی یا افرادی که می خواهند 
در هتل شــهر محــل زندگی خــود اقامت 

داشته باشند، خودداری می کنند!
گفتگوی مهــر بــا تعــدادی از هتل های 
پر ســتاره و مراکــز اقامتی دیگر در شــهر 
تهران بــرای بررســی این موضوع نشــان 
می دهد که با گذشــت حدود ۲۰ ســال از 
لغو ممنوعیت پذیرش بانوان مجرد و بدون 
مدرک شناسایی هنوز مراکز اقامتی چنین 
مشــکلاتی را برای بانوان و آقایان به وجود 
می آورند و بخش پذیرش و رزرو این هتل ها 
اعلام می کنند که امکان پذیرش خانم یا آقا 

بدون مدرک شناسایی وجود ندارد.
بررسی بیشــتر خبرنگار مهر نشان داد این 
اتفاق نــه تنها در هتل ها که ســخت گیری 
بیشــتری دارند بلکــه در مراکــز اقامتی 
دیگر تهــران نیز کم و بیــش می افتد. البته 
ایــن ممنوعیت هنوز در بســیاری از مراکز 
اقامتی شــهرهای دورتر از پایتخت شدت 
بیشــتری دارد. هر چند که تعداد زیادی از 
مراکز اقامتی نیز هستند که پذیرش مسافر 
را به خصوص هنگام شــب در اولویت قرار 
می دهند اما هســتند مراکــز اقامتی که از 
همان اول معذوریت خودشــان را به مسافر 

اعلام می کنند.

آقایان باید مدرک شناسایی
 به هتل بدهند

با این وجود جمشــید حمــزه زاده رئیس 
جامعه هتلداران ایران به خبرنگار مهر گفت: 
چنین نیســت و باید هتل ها و مراکز اقامتی 
بانوان را پذیرش کننــد. بنابراین اگر چنین 
رفتاری دیده شد باید به ما اطلاع داده شود 
تا پیگیری کنیم. حتــی اگر خانمی مدرک 
شناسایی نداشته باشــد هتل موظف است 
پذیرش کند و پس از پذیرش به اداره اماکن 
اطلاع دهد ولی آقایان در هر حال باید کارت 
شناسایی داشــته باشــند. این موارد جزو 
ضوابط اقامتی نیروی انتظامی است. ما سر 
این موضــوع چند بار با اداره اماکن جلســه 

داشتیم و ضوابط هم به هتل ها اعلام شد.
عبدالحمیــد حرمتــی رئیــس جامعــه 
هتل داران استان خوزستان نیز به خبرنگار 

مهر درباره این ضوابــط گفت: اماکن منعی 
نکرده است اما هر شــخصی فرقی نمی کند 
آقا یا خانم، حقیقی یا حقوقــی، خارجی یا 
ایرانی باید مدرک شناســایی داشته باشد. 
مانند بلیت هواپیما که بایــد آن را در گیت 
ورودی نشــان دهید. برای هتــل هم فرق 
نمی کند اما در صورتی که مدرک شناسایی 
نداشته باشد یا مدرک شناسایی خدشه دار 
ارائه کنند در این صورت طبق دستورالعمل 
داخلی عمل می کنیم. برخی اوقات شــما را 
پس از پذیرش، به اداره اماکن می فرســتیم 
اما برخی ایــام ماننــد عید نــوروز اماکن 

خودش به هتل ها مراجعه می کند.
وی در ادامه به مشکلاتی پیرامون مسافران 
بدون مدرک اشاره کرد و گفت: گاهی دیده 
شده یک خانم به هتل مراجعه می کند و نام 
اشــتباهی را می گوید ما باید چه کار کنیم؟ 
ما بــا توجه به شــرایط معمــولاً خانم ها را 
پذیرش می کنیــم اما می گوئیــم که باید 
اماکن بررســی کند. گاهــی می بینیم آن 
فرد چه زن یا مرد دچار مشــکل اســت یا 
ممکن اســت برای مســافران دیگر یا هتل 
دردســر ایجاد کند در آن صــورت اجباری 
برای پذیرش توسط هتل وجود ندارد. بارها 
پیش آمده که خانواده یک زن به هتل رفته 
و شــکایت کرده اند که چرا او را راه دادید یا 
اینکه بیمار بوده و قصد خودکشــی داشته و 
اگر هتلدار حواســش نبوده حتماً منجر به 
مرگ می شده اســت. هتلدار باید بداند چه 

کسی را پذیرش می کند.
بررســی بیشــتر هتل ها گواه آن است که 

مراکز اقامتی در تهران دختران یا پســران 
کمتر از ۱۵ ســال و بدون همراه را پذیرش 
نمی کنند. همچنین هنوز مشــکلاتی برای 
پذیرش زنان تنها وجود دارد و در بســیاری 
از اوقات ایــن برخوردها ســلیقه ای انجام 
می شــود درحالی که بنا به گفتــه متولیان 
هتلداری در ایران بایــد پذیرش زن تنها در 
هتل انجام شــود و بلافاصله به اداره اماکن 
اطلاع داده شود. اما این موضوع هنوز درباره 
مردان صدق نمی کند و مــرد بدون مدرک 
شناسایی پذیرش نمی شــود مگر آنکه در 
همان لحظه اداره اماکن هویــت او را احراز 

کند.

ضوابط از زبان پلیس اماکن
ضوابط پذیرش مســافر در مراکــز اقامتی 
ایران پیش از این بارها از ســوی اداره اماکن 
ناجا توضیح داده شــده اســت. از جمله در 
جلســه ای که مهمانپذیرداران سال ۹۸ با 
سرهنگ داوود افتخاری رئیس اداره بررسی 
صلاحیت پلیس نظارت بــر اماکن عمومی 
ناجا داشــتند. او در این جلســه گفته بود: 
صاحبان مراکز اقامتــی موظفند در صورت 
مواجهه بــا »افراد فاقد مــدرک« همچون 
زنان و کــودکان بدون سرپرســت، آن ها را 
پذیرش کنند و بلافاصله مراتب را به پلیس 

اماکن عمومی اطلاع دهند.
پذیرش زنــان بدون همــراه دارای مدارک 
هویتی در اماکن اقامتی بلامانع اســت. به 
نامه اماکن ناجا نیاز نیســت. زنان و کودکان 
بدون همراه و زوج های فاقد مدارک هویتی 
معتبر، در اماکن اقامتی، نخســت پذیرش 
شوند، ســپس مراتب به اماکن ناجا اطلاع 

داده شود.
رئیس اداره بررسی صلاحیت پلیس نظارت 
بر اماکــن عمومی ناجــا دربــاره پذیرش 
متولدان تهران در اماکــن اقامتی، توضیح 
داده بــود: در قانون منعی بــرای این مورد 
وجود ندارد اما اگر بــا چنین مواردی مواجه 
شدید به آن شــک کنید.او درباره پذیرش 
مــدارک هویتی مثل گواهینامــه اتومبیل 
یا دفترچه بیمه نیــز گفته بــود: در قانون 
صراحتاً مشخص شده اســت از مسافر فقط 

کارت ملی یا شناسنامه گرفته شود.
باز هم در ســال ۹۹، ســرهنگ نادر مرادی 
معاون نظارت بــر اماکــن عمومی پلیس 
امنیــت عمومــی پایتخــت گفتــه بود: 
هیچ کســی را از هتــل برنمی گردانیــم تا 
راهی اماکن، پلیس امنیت و… شــود بلکه 
از طریق تماس تلفنی مســئول هتل با اداره 

اماکن، مراحل احراز هویت انجام می شود.

معاونآموزشیوزارتعلوم:صندوقگرنتآموزشیایجادمیشود

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش:

مربیانتربیتـیمدارسبیانگیزهاند
خریدار  معاون پرورشی و فرهنگی وزارت 
آمــوزش و پــرورش گفت: حضور مشــاور 
تربیتی در مدارس برای بچه ها لازم اســت، 
اکنــون در مدارس حدود ۱۳ هزار مشــاور 

داریم.
اصغر باقرزاده در برنامــه »صبحانه ایرانی« 
شــبکه دو ســیما گفت: در کشــور حدود 
۱۱۴ هزار مدرســه داریم که از این تعداد، 
حدود ۴۰ هزار مدرسه مربی تربیتی دارند و 
امسال ۷ هزار نفر از این تعداد هم بازنشسته 

می شوند.
وی در پاسخ به ســوال مجری برنامه، مبنی 
بر اینکه آیا نوجوانان ما بی انگیزه هســتند؛ 
اظهار کــرد: در ایــن باره می تــوان گفت 
مربیان بی انگیزه هستند، ولی بچه ها خیلی 
انگیزه دارند. اینکه نوجوان بی انگیزه باشد 
بســتگی به این دارد که در چه مسائلی بی 
انگیزه است. نوجوانان در یک سری مسائل، 
باانگیزه و در یک سری مســائل کم انگیزه 

هستند.
وی افزود: مدت ها اســت که بــه آموزش و 
پرورش به ویــژه به بخش پرورشــی توجه 
ویژه ای نشــده است، این اشــکال است که 
نیروی انســانی به روز نشــده و آنها را تحت 
حمایت هــای فکــری، معنــوی، ارتقای 

توانمندی های حرفه ای قرار ندادیم.

باقرزاده اضافه کرد: در کشــور حدود ۱۱۴ 
هزار مدرسه داریم که از این تعداد مدرسه، 
حدود ۴۰ هزار مدرســه مربی تربیتی دارند 
و امســال ۷ هزار نفر از این تعداد بازنشسته 
می شوند؛ البته از این تعداد مربی پرورشی 
حدود ۵۰ درصد بالای ۲۰ ســال ســابقه 
دارند و مــا هیچوقت ایــن نیــرو را به روز 
نکردیــم و این موضوع باعث بــی انگیزگی 

دانش آموزان می شود.
معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش 
و پرورش درباره چاره اندیشی پیرامون این 
چالش گفت: برخی از مربیانی که در مدرسه 
بودند، به جهت اینکه با مخاطب روز ارتباط 
نگرفتند، شناختشــان از مخاطب نوجوان 
و نیازهای روز آنان دچار اشــکال شده و در 
توانمند کردن خود در ارتباط مؤثر با آنان، از 
بچه ها عقب مانده اند. این امر حداقل در ۱۵ 
سال اخیر اتفاق افتاده است که مربیان خود 

را به روز نکرده و با بچه ها همسو نشده اند.
وی اضافه کرد: در حال حاضر مهم ترین کار 
این است که بشنویم؛ زیرا شنیدن راه ارتباط 
اســت با ایجاد بســتر گفت  وگو و شنیدن 
حرف های دانــش آموزان، بــا دغدغه های 
آنان آشــنا شــده و نیازهایشــان را درک 

می کنیم.
باقرزاده در پاســخ به ســوال مجری که آیا 

۱۵ ســال حرف های بچه ها شــنیده نشده 
اســت، افزود: این حرف ها کم شنیده شده 
است؛ البته این ۱۵ ســال تقریبی است اما 
در ۲ سال اخیر این اتفاق تشدید شده است 
تقریباً بیش از ۲۸ ماه بچه ها حضور فیزیکی 
در مدرســه نداشــتند و ارتباط مســتمر 

حضوری در این مدت خیلی کم بوده است.
معاون پرورشــی و فرهنگی وزارت آموزش 
و پرورش بیان کرد: آمار و اطلاعات نشــان 
می دهد کــه نه تنهــا آمــوزش و پرورش 
بلکه کل دنیا این امر را تجربه کرده اســت؛ 
البته دنیا مــدارس را تعطیل نکرد، اما ایران 
اسلامی را متقاعد کرد که مدارس را به طور 
کامل غیرحضوری کند. در حالی که مدارس 
در هیچ جای دنیا به طور کامل غیرحضوری 

نشــد و تمام آســیب های اجتماعی در این 
مدت تشدید شد.

وی ۳ رکن اصلی »مدرســه، اولیا و رسانه« 
را در تربیت تأثیرگذار دانست و خاطرنشان 
کرد: باید دید ارتباط این ۳ دســته با بچه ها 
به چه نحوی اســت. خانواده ها می گویند ما 
بچه ها را کم درک می کنیــم و نمی توانیم 
خوب با آنان ارتباط و تعامــل برقرار کنیم. 
در بخش رســانه نیز می بینیم رســانه های 
خاصی با بچه ها ارتباط عمیــق دارند مثلًا 
در این روزها می شنویم که می گویند رسانه 
بازی های رایانه ای با بچه هــا ارتباط گرفته 
که یک رسانه قوی اســت و عامل دیگر که 
مدرســه اســت؛ این ۳ بخش در این مدت 

دچار آسیب شد.
باقــرزاده گفت: بر اســاس اعــلام وزارت 
فرهنگ و ارشــاد در حدود ۳۹ میلیون نفر 
بازی رایانه ای می کنند که باید پژوهشــی 
صورت بگیرد و متوجه شــویم از این تعداد 
چه میزان دانش آموز هستند. پژوهش های 
مــا می گوید در طول ۱۰ ســال گذشــته، 
آســیب هایی که بچه ها دچار آن هســتند، 
هرســال یک درصد افزایش داشــته است، 
اما در دو ســال اخیر کرونایی، این میزان در 
هر سال ۲ درصد بوده و افزایشی شده است. 
معتقدیم باید ارتباط خود را با بچه ها برقرار 

کنیم و متوجه نیاز و منظور آنان باشیم.
معــاون پرورشــی و فرهنگــی در ادامه با 
بیان اینکه مــا در وزارت آموزش و پرورش 
اشکالات را احصا کرده و به عهده می گیریم، 
تاکید کرد: اخبار خوبی در حوزه پرورشــی 
خواهیم داشت؛ اگر میدان عمل و ابراز وجود 
مناســب برای دانش آموزان فراهم شــود 
بخشی از این مشکلات حل خواهد شد.وی 
افــزود: در تابســتانی که گذشــت با فعال 
ســازی اردوگاه ها حدود ۲ میلیون نفر را به 

سفرهای تربیتی یک روزه بردیم.
باقرزاده ادامه داد: به کانون های فرهنگی-

تربیتی اعــلام کردیم فضاهــای دورهمی 
دوســتانه برای بچه ها فراهم کنند. بچه ها 
اکنون پر از ســوالات متفاوتی هســتند که 
ما کمتر به آنان توجــه کردیم؛ اگر برای این 
افراد فضا باز شود ســوالات آنان پاسخ داده 
می شــود.معاون پرورشی و فرهنگی وزارت 
آموزش و پرورش به بیانات شــهید بهشتی 
اشــاره و اظهار کرد: بیانات شــهید بهشتی 
برای ما تعبیــری دارد که میــدان عمل و 
حضور بچه ها در هر سن و موقعیت مختلفی 
برای ابراز وجــود فراهم شــود.وی افزود: 
وظیفه آموزش و پــرورش تولید و طراحی 
بازی نیست؛ بنیاد و مجموعه های فرهنگی 

وجود دارد که بازی ها را طراحی می کنند.



اهــواز - محمد مجــدم مدیرعامل 
شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب گفت: در 
خصوص قراردادهای تولید بار اول، با شرکت 
های دانش بنیان پنج فقره قرارداد منعقد، 25 
پیشنهاد تحت بررســی و مذاکره با شرکت 
های دانش بنیان داشــته ایم که اعتبار مورد 
نیاز برای طرح های در حال بررســی بیش از 

یک هزار و 500 میلیارد تومان است.
علیرضا دانشی در اولین کنفرانس ملی افزایش 
بهره دهی چاه های نفت و گاز با هدف بررســی 
چالش ها، راهکارها و فنــاوری های نوین چاه 
محور در راستای اســتفاده از ظرفیت شرکت 
های دانش بنیان که در مرکــز همایش های 
کوشک برگزار شده بود، بیان کرد: صنعت نفت 
بعد از ســال ها به برگزاری نشست های علمی 
و تخصصــی روی آورده و این همــان نکته ای 
است که در صنعت نفت کشور به آن نیاز داریم؛ 
امیدوارهستم این بارقه امید که به همت وزارت 
نفت شکل گرفته تداوم داشته باشد که قطعا می 
تواند برکات و توفیقات ویژه ای را برای صنعت 

نفت کشور به ارمغان بیاورد.
وی با اشاره به اینکه تلاش می شود تا با برنامه 
های تخصصی و علمی در صنعت نفت، باعث 
تولید ثروت و حل مسائل این صنعت شویم، 

ادامه داد: شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب 
متولی تولید حــدود 80 درصد تولید نفت و 
16 درصد گاز کشور اســت و با پنج شرکت 
زیرمجموعه در گستره جغرافیایی 400 هزار 

کیلومتر مربع در هفت استان فعالیت دارد.
مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفتخیز 
جنوب با اشــاره به اینکه این شرکت تامین 
خوراک 7 پالایشــگاه کشور و همچنین یک 
پالایشــگاه در بندرعباس تصریح کرد: 222 
تأسیسات عظیم، 48 واحد بهره برداری، 22 
واحد نمک زدایی، 30 هزار کلیومتر خطوط 
نفت و گاز، 11 ایســتگاه تزریق گاز و حدود 
3 هزار و 300 چاه داریــم که بیش از 2 هزار و 
500 حلقه تولیدی است؛ همچنین سه تلمبه 
خانه مهمی که نفت را برای موارد مصرفی به 
پالایشــگاه های نفت و یا صادرات پمپاژ می 

کند در اختیار این شرکت است.
دانشــی در خصوص اهم فعالیــت های چاه 
محور در پنج سال گذشته عنوان کرد: انجام 
608 عملیات تعمیری و توســعه ای با دکل، 
دو هــزار و 883 عملیات لوله مغزی ســیار، 
754 عملیات نمودارگیری و مشبک کاری، 
887 عملیات اســیدکاری گسترده و تزریق 
پذیری، 11 هزار و 500 مورد آزمایش چاه ها 

و همچنین افزایش و نگهداشــت توان تولید 
یک میلیــون و 754 بشــکه ای در روز از آن 

جمله هستند.
وی با اشاره به برنامه کاری پنج سال آینده این 
شــرکت اضافه کرد: حفــاری 256 حلقه چاه 
توســعه ای و تعمیر 546 چاه موجــود، انجام 
چهار هزار و 600 عملیــات ترمیمی، جبران 
کاهش تولید یک میلیون و 860 بشــکه در 
روز، افزایش 347 هزار بشکه توان روزانه تولید، 
دستیابی به توان تولید سه میلیون و 280هزار 
بشکه در روز در افق پنج سال آینده این شرکت 

برنامه ریزی شده است.
مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفتخیز 
جنوب عنوان کرد: تغییر نــگاه به مدیریت 
مخزن و توجــه به فعالیت هــای چاه محور 
 ،EOR پیش از فعالیت های مخــزن محور
توجه به زنجیره ارزش مــواد هیدروکربوری 
مثل شــیمی معدنــی، تبدیل مــواد خام 
هیدروکربوری به محصولات پتروشــیمی و 
بررســی امکان تولید اقتصادی برق از انرژی 
چاه ها از مهمترین ضرورت هایی اســت که 

باید توجه ویژه ای به آنها داشته باشیم.
دانشی با تأکید بر اینکه صنعت نفت نیازمند 
ارتقای همه جانبه با یک ســری طرح های 

جدید و علمی اســت، افــزود: آینده پژوهی 
در صنعت نفت دنیا در اختیار شــرکت های 
بزرگ نفتی است که همه مدیریت نفت دنیا 
در اختیار آنهاســت و علم آینده پژوهی را در 
اختیار خود دارند؛ ولی چــرا با کوچکترین 
تنش بازار صنعت نفت به هم می ریزد، حتما 
در آمارهای آنها موارد ضــد و نقیض فراوانی 

وجود دارد که این مشکل پیش می آید.
وی با اشاره به اینکه بیشترین تولید آمونیاک 
و هیدورژن از خود هیدروکربن تأمین شود، 
اظهار کــرد: متخصصان علمــی و فنی باید 
تلاش خود را به کار بگیرند تا در کشــور برای 
خودمان آینده پژوهی داشته باشیم؛ در این 
راستا باید نگاه مدیریتی بر مخازن در صنعت 

نفت را بومی ســازی کنیم تــا این صنعت را 
ارتقاء دهیم.

مدیرعامل شــرکت ملی مناطــق نفتخیز 
جنوب با اشــاره به لزوم افزایــش آگاهی در 
خصوص مخازن برای انجــام اقدامات مؤثر 
و اظهارنظر خــوب و تخصصی داشــتن در 
صنعت نفت بیــان کــرد: یکپارچگی حوزه 
صنعت نفت باید برگردد چون به بلوغ فکری 
و هم افزایی فکری کمک می کند؛ وی افزود 
نمی شــود با نگاه جزیره ای به جایی برسیم؛ 
در برخی از زمینه ها در مرز دانش هســتیم 
ولی به علت اساسی جزیره ای عمل کردن و 
عدم هم افزایی به نتایج مطلوب دســت پیدا 

نکرده ایم.

مدیر عامل شرکت آب  ســنندج - فاطمه ملایی
منطقه ای کردستان در جلسه شــورای اداری استان، 
که با حضور اســتاندار و مدیران اســتانی برگزار شــد، 
ضمن ارائه گزارشــی از وضعیت منابع آب استان، گفت: 
بر اساس پیش بینی  های سازمان هواشناسی و مؤسسه 
تحقیقات منابع آب، متأسفانه امســال شاهد سومین 
سال خشکسالی هستیم؛ بر همین اساس با توجه به این 
پیش بینی ها و بارش های دیرهنگام پاییز امسال و جاری 
نشدن رواناب ، قطعاً این وضعیت بر منابع آب سطحی و 

زیرزمینی اثرگذار خواهد بود.
آرش آریانژاد افزود: با توجه به اینکه خط قرمز در وزارت 
نیرو عدم تنش در تأمین و توزیع آب شــرب در کشــور 
هست، به طبع در این حوزه در استان کردستان هم، این 

مسئله مورد توجه ویژه قرار گرفته است.
وی به توجه ویژه و بازدیدهای مستمر استاندار کردستان 
و مقام عالــی وزارت نیرو اشــاره کرد و اظهار داشــت: 
خوشــبختانه با این نگاه ویژه، تقریبــاً تمام طرح های 
توســعه منابع آب که نیاز به تزریق اعتبارات جهشــی 

داشتند طی جلسات متعدد برای به بهره برداری رسیدن 
به موقع، مورد بررسی قرار گرفته اند.

این مقام مســئول ادامه داد: تصمیمات خوبی در زمینه 
اعتبارات جهشــی برای حوزه طرح های توسعه منابع 
آب با اولویت تأمین آب شرب، اتخاذ گردیده و این روند 
پیشرفت در هیچکدام از استان های کشور سابقه نداشته 
و همین نشان می دهد که کردستان، استانی است که از 

لحاظ روان آب  و برنامه ریزی منابــع و مصارف می تواند 
یکی از استان های پیشرو در این زمینه با توجه به وجود 
ســه حوضه آبخیز درجه یک و چهــار حوضه درجه دو، 

باشد.
آریانژاد به اجرای طرح های پدافندغیرعامل در حوزه آب 
توسط شرکت آب منطقه ای کردســتان اشاره و عنوان 
کرد: طرح های پدافند غیرعامل در حوزه آب شــرب در 

استان کردســتان تماماً به بهره برداری رسیده اند و در 
عمده شهرهای اســتان، ما برای تأمین آب شرب به یک 
منبع و یک فرایند بهره برداری بسنده نکرده  ایم و موارد 

جایگزینی پیش بینی و آماده بهره برداری نموده ایم.
مدیــر عامــل شــرکت آب منطقــه ای کردســتان 
چالش های سال گذشــته در حوزه تأمین آب شرب 
شهرستان بانه را اساسی دانســت و گفت: شهری که  
در ســال 14 میلیون مترمکعب آب نیاز دارد، ســال 
گذشــته در چنین روزی، از مجموع 2 ســد موجود، 
حدود یــک و نیم میلیون متر مکعب آب داشــت، که 
پس از همــت جمعی که در اســتان شــکل گرفت و 
اعتبارات جهشــی که به موقع و نقداً به اســتان داده 
شــد، مجموعه این شــرکت توانســتیم در کمتر از 
موعدی که قول داده بودیم تقریباً آبرسانی حوزه بانه را 
تمام کنیم و خط انتقال 22 کیلومتری و ایستگاه پمپاژ 
اضطراری در کمتر از 40 روز به پایان رســید و ایستگاه 
پمپاژ ثابت این شهرســتان نیز به امید خدا طی چند ماه 

آینده وارد مدار بهره برداری، خواهد شد.

همدان-ذلیخاکرمی  معاون تربیت بدنی و سلامت 
اداره کل آموزش و پرورش اســتان همدان از افتتاح 58 
پروژه ورزشی مدارس سطح استان تا پایان سال جاری 
خبر داد و گفت: با افتتاح این پروژه ها، 32 هزار مترمربع 

به فضای ورزشی مدارس اضافه می شود. 
عبدالله جعفــری  در آیین افتتاحیه زمین ورزشــی 
مدرســه خیر ســاز حاج حســن هندی ملایر، این 
شهرســتان را مخزن مدیریت ورزشی کشور دانست 
و اظهار کرد: باید مدرســه را به نهــادی تبدیل کنیم 
که از دل آن چنین افرادی تربیت شــده و وارد جامعه 

شــوند.جعفری ادامه داد: حضور موثر خیرین مدرسه 
ســاز در ملایر یکی از ویژگی های این شهرســتان در 
بخش تعلیم و تربیت است.وی تعامل و همکاری بین 
ارگان های مختلف شهرســتان را زبانزد و کم نظیر در 
سطح استان و کشور دانســت و افزود: در سند تحول 
بنیادین آموزش و پرورش، مدرســه کانــون تربیتی 

محله است.
جعفری مطرح کرد: مدرســه ای که نتواند پاسخگوی 
نیازهای تمام ســاحتی دانش آموزان باشــد، از اهداف 
تخصصی اش فاصله گرفته اســت.معاون تربیت بدنی و 

سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان همدان تاکید 
کرد: نوع نگرانی خانواده ها در مورد فرزندان شان و تعداد 
فرزندان نسبت به دهه های گذشــته تغییر کرده است 
بنابراین دانش آموزان امروز دانش آموزانی نیســتند که 
انتظار داشته باشیم بر روی آســفالت نامناسب حیاط 
مدرسه فوتبال بازی کنند.جعفری در پایان با بیان اینکه 
300 میلیون تومان برای ســاخت فضای ورزشــی این 
مدرسه هزینه شده است، از مدیران مدارس خواست که 
بعد از ظهرها این فضاهای ورزشــی را در اختیار جوانان 

قرار دهند.

معاون شهردار ملایر نیز در ادامه با اشاره به کم فعالیتی 
40 درصدی دانش آموزان در سطح کشور، اظهار کرد: با 
توجه به اینکه تراکم استخوانی در مقطع ابتدایی شکل 
می گیرد ضروری است به فکر ســلامت جسمی دانش 

آموزان باشیم.
حسین بابایی با تاکید بر اینکه اگر امروز برای کم تحرکی 
دانش آمــوزان فکری نکنیم، در آینده جامعه ســالمی 
نخواهیم داشت، افزود: شهرســتان ملایر در حوزه های 
مختلف سرآمد است اما متاسفانه طی سال های اخیر در 

این حوزه ضعیف عمل کرده است.

کردستان

مدیر عامل شرکت آب منطقه ای استان:

در کردستان مشکل تأمین آب شرب نداریم

 معاون تربیت بدنی و سلامت اداره کل آموزش و پرورش استان:
امسال ۳۲ هزار مترمربع به فضای ورزشی مدارس همدان اضافه می شود

مدیر روابط عمومی مجتمع  بوشهر -رضاحیدری
گاز پارس جنوبی در نشست با مدیرعامل خانه مطبوعات 
و رسانه کشــور، بیان کرد: مجتمع گاز پارس جنوبی در 
راستای تعامل و همکاری با جامعه پیرامونی، مطبوعات و 
رسانه استان بوشهر، همگام و همسو خواهد بود. ابوالحسن 
بی باک، رئیس روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی 
در نشست با مازیار هوشمند، مدیرعامل خانه مطبوعات 
و رسانه کشــور بیان کرد: با برنامه ریزی و رویکرد جدید، 
ســطح تعامل و همکاری مجتمع گاز پــارس جنوبی با 
مطبوعات، اصحاب رسانه و خبرنگاران فعال استان بوشهر 

بیش از پیش تقویت می شود.
بی باک در ادامه عنوان داشــت: مجتمــع گاز پارس 
جنوبی با تامین 75 درصدی از گاز مورد نیاز کشور به 
عنوان بزرگترین تامین کننده گاز و محصولات جانبی 
در ایران تبدیل شده است، مطبوعات و اصحاب رسانه 
کشــور و در راس آن خبرنگاران استان بوشهر باید در 
انعکاس و بازتاب شایسته این اقدامات و دستاوردهای 
مهم با مجتمــع گاز پارس جنوبی هم قدم و همســو 

حرکت کنند.
رئیس روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی افزود: 

خبرنگاران و اصحاب رسانه کشور و استان بوشهر جزو 
زحمتکش ترین و نجیب ترین اقشار جامعه هستند 
و ما تلاش می کنیم که زمینــه فعالیت آنها در حوزه 
اطلاع رســانی و انعکاس اخبار مجتمــع فاخر گاز 
پارس جنوبی هر چه بیشــتر تســهیل شود و درب 
ورودی مجتمع گاز پــارس جنوبی به روی اصحاب 
رسانه و خبرنگاران فعال مناطق پیرامونی باز است 
و دستان صاحبان قلم در سطح کشور و استان بوشهر 

را به گرمی می فشاریم.

معــاون مهندســی و  خــرم آباد-طولابی
ســاخت اداره کل راه و شهرســازی لرستان از به 
بهره بــرداری رســیدن تقاطع هــای ثمورخان و 
دودانگه شهرســتان بروجرد تا پایان ســال مالی 

1401 خبر داد.
گودرز بابا عباســی  اظهار کرد: محور بروجرد- اراک 
یکی از پروژه های چهارخطه لرســتان بوده که شامل 

محدوده بروجرد - توره  است.
وی بیان کرد: کل محور چهارخطــه بروجرد - زالیان 
در حوزه اســتان به طول 28 کیلومتر تکمیل شده و 
تنها  تکمیل دو زیرگذر ثمورخان و دودانگه باقی مانده 

است.
معاون مهندسی و ســاخت اداره کل راه و شهرسازی 
لرستان گفت: کل محور ۹5 درصد پیشرفت فیزیکی 
دارد و بخشی از عملیات احداث تقاطع های ثمورخان و 

دودانگه باقی مانده است.
بابا عباســی افزود: پنج درصد باقی مانــده مربوط به 
کارهای تکمیلی برای به انجام رســاندن تقاطع های 

مذکور است.
وی بیان کرد: تاکنون 80 میلیارد ریــال برای این دو 

تقاطع هزینه شده است.
معــاون مهندســی و ســاخت اداره کل راه و 
شهرســازی لرســتان اضافه کرد: بــرای تکمیل 
پروژه مذکور بــه 300 میلیارد ریــال اعتبار نیاز 
اســت و پیش بینی می شــود تا پایان ســال مالی 
1401 در صــورت تامیــن اعتبار بــه موقع، به 

بهره برداری برسد.
باباعباسی عنوان کرد: تسهیل در ترافیک محور شمال 
به جنوب کشــور، کاهش آمار تصادفــات و تلفات از 

جمله توجیهات فنی این پروژه است.

بوشهر لرستان
مدیر روابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی اعلام کرد؛

وابط عمومی مجتمع گاز پارس جنوبی با  گسترش همکاری ر
اصحاب رسانه بوشهر 

معاون راه و شهرسازی لرستان خبر داد؛
وجرد  بهره برداری از تقاطع های ثمورخان و دودانگه بر

تا پایان سال مالی ۱۴۰۱

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب اعلام کرد:

ح های در حال بررسی نیاز اعتبار بیش از یك هزار و 500 میلیارد تومانی برای طر
 شرکت های دانش بنیان

وگاه  نیر در  واحد   4 همزمان  تعمیرات  انجام 
وین قز رجایی  شهید 

قزوین  - مریم نقدی  یک ســوم واحدهای نیروگاه شــهید رجایی 
قزوین با مجموع توان 750 مگاوات برای کســب آمادگی تولید برق، به 

طور همزمان در دست تعمیرات است.
به منظور کســب آمادگی تولید برق به ویژه در تابســتان 1402، تعداد 
4 واحد بخاری و ســیکل ترکیبی این نیروگاه در مجمــوع با توان 750 
مگاوات، به طور همزمان در دســت تعمیرات اساســی و بازدید دوره ای 

قرار دارد.
در این فصل از تعمیرات، 2 واحد بخاری هر یک به ظرفیت 250 مگاوات، 
یک واحد گازی با توان حدود 100 مگاوات و بویلر مربوطه)50 مگاوات( 
و یک واحد بخاری ســیکل ترکیبی با توان 100 مــگاوات تحت برنامه 

تعمیرات اساسی و بازدید دوره ای قرار دارند.
هم اکنون برنامه تعمیراتی واحد شــماره 2 بخــاری که تحت تعمیرات 
اساسی قرار دارد، به تازگی آغاز شده و در واحد شماره 4 بخاری نیز برنامه 

تعمیرات نیمه سنگین در حال اجرا است.
در نیروگاه سیکل ترکیبی هم واحد شماره 2 گازی تحت تعمیرات بازدید 
محفظه احتراق و تعویض نازل و واحد شماره 3 بخاری سیکل ترکیبی هم 

در دست تعمیرات بازدید دوره ای قرار دارد.

طیب نیا  :
و  مقتدرترین  در  مبارکه  فولاد  وز   امر

دارد قرار  وضعیت  امیدوارکننده ترین 

اصفهان-مریم مومنی محمدیاســر طیب نیا، مدیرعامل شــرکت 
فولاد مبارکه پس از دریافت تندیس مرد ســال فولاد ایران در اختتامیه 
ســمپوزیوم فولاد 401 در جمع مدیــران، صنعتگران، کارشناســان 
و حاضران در ســمپوزیوم گفت: در ابتدا یاد می کنم از 12 آبان ماه ســال 
1380 به عنوان سالروز بازدید رهبر معظم انقلاب اسلامی از فولاد مبارکه 
که این بازدید نشــان دهنده جایگاه و اهمیت این مجموعه صنعتی برای 
ارکان تصمیم گیرنده کشــور بوده و همین امر طی ســال های گذشته 

موجب کسب دستاوردهای ارزشمند در این قطب صنعتی شده است.
وی تصریح کرد: مرد سال فولاد همکاران من در گروه فولاد مبارکه هستند که 

علی رغم وجود موانع بسیار، توانستند رشد تولید را حفظ کنند.
طیب نیا افزود: مرد ســال فولاد آن هایی هستند که رکوردهای پی درپی 
تولید را در فولاد مبارکه رقم زدند؛ مرد سال فولاد آن هایی هستند که در 
حمله بی سابقه ســایبری به فولاد مبارکه، در کمتر از 36 ساعت، جریان 

تولید این شرکت را به طور کامل برقرار کردند.
مدیرعامل شــرکت فولاد مبارکه خاطرنشــان کرد: مرد سال فولاد آن 
کارگری است که با دستان پینه بســته کنار کوره کار می کند. مرد سال 
فولاد کسانی هستند که در شــرکت های دانش بنیان و در اوج تحریم ها، 
با بومی سازی مواد، قطعات و تجهیزات، اجازه ندادند خدشه ای به تولید 

فولاد مبارکه وارد شود.
وی افتخار کســب عنوان مرد ســال فولاد ایران را به همــکاران خود در 
گروه فولاد مبارکه تقدیم کرد و اذعان داشــت: افتخار کسب این عنوان 
را به دستان پینه بسته کارگران، بازنشستگان و درایت مدیران بلندهمت 
فولاد مبارکه تقدیم می کنم که این مجموعه را همچون امانتی ارزشمند 
به ما تحویل دادند تا ضمن صیانت، آن را به اوج بهره وری و تعالی رهنمون 

سازیم.
مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه در پایان این آئین به سؤالات خبرنگاران 
این چنین پاسخ داد: همکاران ما درصدد هســتند که در داخل کشور، با 
اســتفاده از تجهیزات موجود و بدون حضور یک کارشــناس خارجی، 

تختال فولاد زنگ نزن و ورق آن را به تولید انبوه برسانند.
اســتفاده حداکثری از ظرفیت های موجود، توســعه کمّــی، کیفی و 
متوازن، توســعه ســرمایه های انســانی، نگاه جدی به حوزه نوآوری و 
فناوری های جدید و تبدیل شدن به یک صنعت سبز با نگاه ویژه به مسائل 
زیست محیطی، 5 رویکرد اصلی ما در فولاد مبارکه بوده که طی یک سال 

گذشته این رویکردها را دنبال کرده ایم.

شهردار خبرداد؛
مناطق  در  بانوان  ویژه  پارک های  احداث 

رشت پنجگانه 
سید امیر حسین علوی شهردار رشت ضمن تاکید بر لزوم تحول  رشت
در حوزه فضای سبز شهر، گفت: مناطق پنجگانه احداث پارک های ویژه 
بانوان را در اولویت قرار دهند.ســید امیر حسین علوی شهردار رشت، در 
جلســه ای که با حضور مدیران مناطق و دیگر مدیران شهری در سازمان 
سیما، منظر و فضای سبز برگزار شد، اظهار داشت: وضعیت کیفی و کمی 
فضای سبز شهر رشت، زیبنده این شهر نیست و لازم است با تغییر روشها 
و با رویکرد تحول در جهت بهبود این وضعیت گامهای اساســی برداشته 
شود.شهردار رشت ایجاد پارک های ویژه بانوان در سطح مناطق پنجگانه 
با اولویت محله های کمتر برخوردار را ضروری ذکر کرد و یادآور شد: انتظار 
داریم که مدیران مناطق و سازمان ســیما، منظر هر چه سریعتر نسبت 
به انجام مطالعات، جانمایی و احداث این پارکها اقدام نمایند.ســید امیر 
حســین علوی در مورد فضای سبز سطح شــهر هم تاکیداتی نسبت به 
مدیران مناطق و سازمان سیما و منظر داشــت و تصریح کرد: در کاشت 
گلها و گیاهان باید از گونه های باکیفیت تر با ماندگاری بالا استفاده گردد 
تا چهره شهر عوض گردد و با این کار شهر بانشاط شود و شهروندان نیز از 
اقدامات انجام گرفته رضایت داشته باشند.وی در این جلسه در خصوص 
حاشیه رودخانه های سطح شهر که در تصرف دستگاه های دولتی و شبه 
دولتی قرار دارند هم دستوراتی صادر و تاکید کرد با انجام مطالعات لازم 
برای ایجاد پارک، پیش بینی اعتبارات آن در بودجه ســال آینده لحاظ 

گردد

شهر سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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رئیس کل بانک مرکزی اعلام کرد

ارائهخدمتچکالکترونیکیدرسهبانک
رئیس کل بانک مرکزی با اشاره به راه اندازی چک دیجیتال در ۳ بانک 
تجارت، پارسیان و صادرات از امروز، تصریح کرد: شرایط دریافت چک 

دیجیتال هیچ تفاوتی با چک های کاغذی ندارد
علی صالح آبادی رئیس کل بانک مرکزی در مراســم رونمایی از چک 
الکترونیکی گفت: به دلیل آنکه تمام اصناف و تجار و کســب و کارها با 
چک سروکار دارند بنابراین هرچه اعتبار چک را بیشتر کنیم به تسهیل 
و بهبود کســب وکار کمک خواهیم کرد.این مقام مســئول با اشاره به 
اینکه قانون جدید چک اعتبار را به چک برگردانــد تصریح کرد: امروز 

کسی که چک را دریافت می کند اطمینان زیادی به وصول چک دارد.
رئیس کل بانک مرکزی ادامه داد: در گذشــته دریافــت کننده چک 
به دنبال صادرکننده چک می رفت تا چک وصول شــود، اما امروز این 

وضعیت برعکس شده است.
به گفته صالح آبــادی صادرکننده چک نگران وصول چک می شــود تا 

اعتبارش خدشه دار نشود و حساب های بانکی وی مسدود نگردد.
این مقام مســئول تصریح کرد: آموزش اســتفاده از چک الکترونیک 
بسیار مهم است که این موضوع را در دستور کار قرار دادیم و امیدواریم 

به زودی در تمامی شبکه بانکی این خدمت بزرگ به همه ارائه شود.
وی با اشــاره به راه اندازی چک دیجیتال در ۳ بانک تجارت، پارســیان 
و صادرات تصریح کرد: شــرایط دریافت چک دیجیتال هیچ تفاوتی با 
چک های کاغذی ندارد و به زودی شــرایطی فراهم می شــود تا تمامی 

بانک ها بتوانند این خدمت نوین و ارزشمند را به جامعه ارائه دهند.

سخنگوی بانک مرکزی اعلام کرد
عملیاتیشدناوراقگامدر۱۷بانک

سخنگوی بانک مرکزی از عملیاتی شــدن اوراق گام در ۱۷ بانک خبر 
داد و اعلام کرد: حجم انتشــار اوراق گام به ۳۶.۳ هــزار میلیارد تومان 
رسید. مصطفی قمری وفا در توییتی نوشت: با امضا تفاهم نامه مشترک 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با ۵ بانــک عامل در بانک مرکزی، تعداد 
بانک های که اوراق گام را در جهت حمایــت غیرتورمی از بخش تولید 

عملیاتی کردند به ۱۷ بانک رسید.

وی افزود: حجم انتشــار اوراق گام به ۳۶.۳ هزار میلیارد تومان رسیده 
است.

در هفت ماهه سال جاری بین شبکه بانکی کشور محقق شد
رتبهنخستبانکتجارتدرزمینه

فعالیتهایارزی
بر اســاس آمار بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، بانک تجارت 
به رتبه نخســت در شــبکه بانکی کشــور در زمینه فعالیت های ارزی 
در بخش واردات کشــور دســت یافت.به گزارش روابط عمومی بانک 

تجارت، این بانک با سهم ۱۴ درصدی پیشتاز شبکه بانکی کشور است.
این آمار عملکرد از طریق خدماتی همچون گشایش اعتبارات اسنادی، 
برات اسنادی و حواله ارزی محقق شده اســت و نشان دهنده آمادگی 
کامل بانک تجارت بــه منظور ارائه خدمــات در زمینه  تمامی خدمات 
ارزی از جمله واردات، صــادرات، خرید و فــروش ارز، فعالیت در بازار 

متشکل ارزی و نقل و انتقال وجوه ارزی است.

آمادگیبانکتوسعهتعاونبرایحمایتازواحد
برترتولیدکنندهقیرهرمزگان

ســعید معادی معاون امور اســتان ها و بازاریابی بانک توسعه تعاون از 
شرکت پتروکالای هکمتان، واحد برتر تولیدی بسته بندی و ذخیره قیر 

استان هرمزگان بازدید و از نزدیک با فعالیت های این شرکت آشنا شد.
معاون مدیرعامل همچنین در نشست با مدیرعامل شرکت پتروکالای 
هکمتان، آمادگی بانک توســعه تعاون را برای حمایت مالی از شرکت با 

هدف کمک به ایجاد اشتغال اعلام کرد.
ســعید معادی با بیان اینکه در این همکاری باید منافع دو طرف تامین 
شــود، بر گســترش فعالیت ها در قالب انعقاد تفاهم نامه و بر استفاده 
از ظرفیت های مشــترک تاکید کرد.وی از آمادگی کامل بانک توسعه 
تعاون جهت ارائه خدمات در قالب LC برای توســعه و انجام پروژهای 
های شــرکت خبر داد و اظهار امیدواری کرد که ســطح تعامل طرفین 
بیش از پیش افزایش یابد و منابع بیشــتری از شرکت نزد بانک متمرکز 
شود.در ادامه رئیس هیات مدیره شــرکت پتروکالا هکمتان ، حمایت 
های بانک را از شرکت تا کنون بسیار رضایت بخش عنوان کرد و گفت: 
برای هرگونه کارکرد در جهت توســعه، پیشــرفت کمی و کیفی این 

مجموعه آمادگی داریم .
وی شــرکت پتروکالای هکمتان را از بزرگترین و فعال ترین مجموعه 
های تولید ، پخش،حمل و صادرات انــواع رده های مختلف قیر معرفی 
کرد که میزان ســرمایه گذاری ثابت شرکت شــامل توسعه مرحله ۲ و 
ســه، افزون بر پنج هزار میلیارد ریال اســت و میزان اشــتغالزایی این 

شرکت تولیدی را در حال حاضر ۹۰ نفر است.
دراین بازدید صیاد رحمان پور سرپرست امورستان ها و شعب، علیرضا 
عزیزی رئیس اداره کل ساختمان و املاک وهادی بخت یار رئیس اداره 
کل راهبری و پشتیبانی استان ها و شعب و ســید عنایت خدا کرم پور 
مدیر شعب اســتان و معاونین و رئیس شعبه مرکزی بندرعباس حضور 

داشتند.

تغییرنامکارگزاریبانکتوسعهصادرات
بهکارگزاریتامینسرمایهتمدن

شرکت کارگزاری بانک توســعه صادرات به کارگزاری تامین سرمایه 
تمدن تغییر نام یافت.به گزارش روابط عمومی بانک توســعه صادرات 
ایران، ایــن بانک با هــدف یکپارچه کــردن خدمات مالــی در حوزه 
بازارسرمایه و در راســتای توسعه بیشــتر فعالیت در این بخش و با در 
نظر گرفتن سابقه موفق تامین ســرمایه تمدن، اقدام به اصلاح ساختار 
مالکیتی کارگزاری خود از طریق تمرکز مالکیت ســهام این کارگزاری 
در شــرکت تامین ســرمایه تمدن کرده اســت. در پی این تصمیم نام 
کارگزاری بانک توســعه صادرات به کارگزاری تامین ســرمایه تمدن 
تغییر یافت.این شــرکت کماکان به عنوان یکی از شــرکت های گروه 
بانک توســعه صادرات ایران مشــغول به فعالیت خواهد بود و علاوه بر 
بهره مندی از مزایای حضور بانک در ترکیب غیرمستقیم سهامداری، با 
همکاری تامین سرمایه تمدن، آمادگی ارائه خدمات نوین در حوزه بازار 
سرمایه را در آینده دارد.لازم به ذکر اســت عمده سهام شرکت تامین 

سرمایه تمدن متعلق به بانک توسعه صادرات است.

بانکروابطعمومیپاسارگادجوازهفدهمین
جشنوارهملیانتشاراتروابطعمومیرادِروکرد

بانک پاسارگاد در هفدهمین جشنواره ملی انتشارات روابط عمومی در 
تمامی بخش های مشارکت خود )۸ بخش( موفق به کسب رتبه برتر شد 

و جایزه درجه یک ملی را به خود اختصاص داد.
به گزارش روابط عمومی بانک پاسارگاد، در »جشنواره هفدهمین ملی 
انتشــارات روابط عمومی« که در تاریخ ۱۸ آبان ۱۴۰۱ به همت انجمن 
متخصصان روابط عمومی در محل ســالن همایش هــای بین المللی 
شهدای محیط زیست برگزار می شود، روابط عمومی بانک پاسارگاد در 
هر ۸ حوزه فعالیت خود را شامل می شــود: کمیک است. تیزر، کتاب، 
مستندســازی، اینفوگرافیک و رســانه های اجتماعی موفق به کسب 
رتبه برتر شد. همچنین با توجه به موفقیت بانک پاسارگاد در ۸ بخش، 
دیپلم افتخار نیز به راحله شــهرابی مدیر امور راهبری و روابط عمومی 

این بانک تعلق گرفت.
گفتنی است انجمن متخصصان روابط عمومی با هدف سنجش شرایط 
و بسترهای ارتقای کمی و کیفی فعالیت های انتشاراتی و ایجاد محیط 
علمی و آموزشــی برای مدیران و روابط عمومی، برگزاری »جشنواره 
ملی انتشارات روابط عمومی« را در دستور کار خود قرار داده است. این 
جشنواره هدف دســت اندرکاران حوزه روابط عمومی و ارتباطات را با 
اصول، گونه های جدید نشر و همچنین استانداردهای چاپ بیشتر آشنا 
کرده و ضمن ارائه و معرفی آثار شاخص ها و الگوهای برتر، زمینه را برای 
کمک به توســعه و ارتقای ســطح توانمندی ها و مهارت های موردنیاز 
مدیران و بررســی ها دارد. این حوزه و روزآمدســازی دانش تخصصی 

آن ها را می سازد.
دوره هفدهمین دوره جشــنواره ملی انتشــارات روابط عمومی در ۱۱ 
بخش ادبیات )مستندســازی و داســتان ســرایی(، برنامه انتشارات، 
انتشارات اصلی )چاپی و الکترونیکی(، هنرهای تجسمی بصری، رسانه 
های دیداری و شــنیداری، رســانه های دیجیتال، تبلیغات مکتوب، 
تحلیل محتوا، کارشــناس برتر انتشــارات. روابط عمومی، بخش نحوه 
ارائه و بخش ویژه در ســه حوزه ملی، تهران و اســتانی با حضور روابط 

عمومی های کشوردر بخش های دولتی و ویژه برگزار می شود.

دکتر احمدی اعلام کرد
افزایشسهمبانکشهردرفضایرقابتیبازار

پولیوبانکیکشور
مدیرعامل بانک شهر با تاکید بر اینکه نگاهی نوآورانه و متفاوت در ارائه 
خدمات بانکی به مشــتریان داریم،گفت: در شش ماهه نخست سال با 
فاصله گرفتن از بانکداری سنتی و حرکت در مسیر بانکداری حرفه ای، 
توانسته ایم شاهد افزایش سهم بانک شهر در فضای رقابتی بازار پولی و 

بانکی کشور باشیم.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، دکترسیدمحمدمهدی احمدی با 
تاکید بر اینکه همت بالای مدیــران؛ غیرت، وفاداری و تلاش کارکنان، 
بانک شــهر را در مسیر پیشــرفت قرار داده اســت، افزود: هم اکنون با 
نیازســنجی های صورت گرفته از مشــتریان و احصــاء نیازهای آنان؛ 
خدمات بانکی و مالی با روش هــا و رویه های جدید به تمامی اقشــار 

جامعه ارائه می شود.
دکتر احمدی با بیان اینکه امروز شعب بانک شــهر به عنوان مشاوری 
متخصص و توانمند درکنار مشتریان قرار دارند، عنوان کرد: زیرساخت 
های لازم و اقدامات مناســب برای تامین نیازهای شهروندان در حوزه 

بانکداری شرکتی، خرد و تجاری نیز انجام گرفته است.
مدیرعامل بانک شــهر با بیان اینکه از ابتدای ســال جاری تاکنون نیز 
شاهد تغییرات بزرگ و اقدامات تاثیرگذار برای پیشرفت بانک بوده ایم، 
گفت: چابکی و انعطاف پذیری در تصمیم گیری از مهم ترین شــاخص 

های این بانک است.
دکتر احمدی تصریح کرد: با نگاه تحول گــرا به حوزه فناوری اطلاعات 
و ایجاد چســبندگی با شــرکت های دانش بنیان همچنان به صورت 
هدفمند و به دنبال خلق محصولات و خدمت رســانی شایســته تر به 

مشتریان هستیم.
وی با تاکید بر اینکه وجود شــهرداری ها و پیوند با آنها را یکی از فرصت 
های مهم برای کمک به آبادانی ایران اســلامی و اشــتغال جوانان می 
دانیم، افزود: تفاهم نامه هایی را با شهرداری های کلان شهرها با هدف 
بهره مندی آنان از ظرفیت های مالی و به خصوص دســتاوردهای بانک 

در حوزه فناوری اطلاعات منعقد کرده ایم.
مدیرعامل بانک شهر خاطرنشــان کرد: با تمرکز بر ظرفیت های تامین 
مالی زنجیره تامین )SCF(؛ روش های نوینی دیگری را نیز برای تامین 
مالی پروژه های بزرگ و حمایت از تولیدات داخلی در دستور کار داریم.

سهمنقدینگیبانکقرضالحسنهمهرایران
دراستانایلامبیشاز۸درصداست

سرپرست مدیریت شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان ایلام 
گفت: منابع اســتان در حال حاضر حدود ۱۶هزار میلیارد ریال و سهم 

نقدیندگی بانک در استان ایلام بیش از ۸ درصد است.
به گزارش روابط عمومی بانک قرض الحســنه مهر ایــران، »علی اصغر 
کائیدی« سرپرست مدیریت شعب بانک در استان ایلام با اشاره به رشد 
۴۵ درصدی منابع بانک در این اســتان گفت: در سال جاری ۱۴هزار و 
۵۰۰ فقره وام با ارزش ۷۳۷۷ میلیارد ریال از سوی بانک قرض الحسنه 

مهر ایران در استان پرداخت شده است.
وی افزود: بانک قرض الحســنه مهر ایران در استان ایلام در همکاری با 
نهادهای حمایتی موفق به پرداخت ۱۷۱ فقره وام اشــتغالزایی کمیته 
امداد امام خمینی)ره( به ارزش ۱۵۷ میلیارد و ۴۰۰ میلیون ریال شده 
است.سرپرست مدیریت شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان 
ایلام عنوان کرد: همچنین در ســال جاری ۴۳ فقره وام اشــتغال زایی 
بهزیســتی به مبلغ ۴۳ میلیارد ریال و ۲۹ فقره وام اشــتغال زایی بنیاد 

برکت به ارزش ۱۶ میلیارد ریال پرداخت شده است.
کائیدی در خصوص وضعیت اســتفاده مشتریان اســتان از ابزارهای 
غیرحضوری بانک همچون افتتاح حســاب آنلاین و درخواســت وام 
آنلاین گفت: تعداد افتتاح حســاب های آنلاین در این اســتان ۷۱۶۸ 

مورد و درخواست وام آنلاین در استان نیز ۲۰۳۰ مورد بوده است.
وی تأکید کرد: در اســتان ایلام ۹۷۴۱ مورد همراه بانک و ۴۵۶۵ مورد 
اینترنت بانک برای مشــتریان بانک قرض الحسنه مهر ایران فعال شده 
است.سرپرست مدیریت شعب بانک قرض الحسنه مهر ایران در استان 
ایلام با اشــاره به اقدامات صورت گرفته این بانک در اســتان در حوزه 
مســئولیت های اجتماعی عنوان کرد: بیمه تمام منازل روســتاهای 
استان ایلام در ســال ۱۳۹۹، کمک به حوزه بهداشــت در قالب خرید 
تجهیزات مبارزه با بیمــاری کرونا بــه مبلغ ۵ میلیارد ریــال، توزیع 
لوازم التحریر میان یکی از مدارس مناطق محروم استان و ارائه خدمات 
به زائرین اربعین حســینی از جمله فعالیت های بانک در اســتان ایلام 
در حوزه مسئولیت  اجتماعی اســت.کائیدی اظهار داشت: استقرار ۲ 
خودپرداز ســیار در ایام اربعین و افزایش ســاعات کاری شعبه مهران 
تا ســاعت ۱۹ عصر از دیگر فعالیت های این بانــک در ایام اربعین برای 
خدمت رســانی بهتر به زائران ابا عبدالله الحســین)ع( بوده است.وی 
خاطرنشان ســاخت: بانک قرض الحســنه مهر ایران در استان ایلام در 
ســال جاری تعداد ۱۶۷ فقره وام ازدواج به مبلــغ ۲۲۷ میلیارد ریال و 
تعداد ۲۷۹ فقره وام فرزندآوری به مبلــغ ۱۰۴ میلیارد ریال پرداخت 

کرده است.
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با حضور رئیس کل بانک مرکزی و وزرای صمت واقتصاد

چکالکترونیکیرونماییشد

محمدحسین سیف اللهی مقدم  بانک مرکزی 
در مراسمی که دیروز برگزار شد به طور رسمی از 

خدمت نوین »چک الکترونیک« رونمایی کرد.
چک الکترونیک با حضور وزرای اقتصاد، صنعت 
ومعــدن و تجــارت و رئیس کل بانــک مرکزی 

رونمایی شد.
چک الکترونیکی نوع جدیدی از چک اســت که 
ســرعت، دقت و امنیت بیشــتری در عملکرد و 
نقدشوندگی نســبت به چک های کاغذی دارد و 
تمام قوانین چک کاغذی برای آن قابل اجراست 

و با یک امضای الکترونیکی اعتبار پیدا می کند.
به همین منظور، ســامانه چکاد با هــدف ایجاد 
بســتری برای ارائه چــک امن دیجیتــال و رفع 
مخاطرات احتمالی چک های کاغذی راه اندازی 
شــده اســت که امکان مدیریت و نظارت آنلاین 
مبادله چک را برای شــبکه بانکی و بانک مرکزی 

فراهم می کند.
از مزایای چک الکترونیک می توان به سرعت زیاد 
در ثبت و پردازش چک های الکترونیکی، عدم نیاز 
به ارسال نسخه فیزیکی چک، حذف نگرانی افراد 
در خصوص ثبت چک در ســامانه و امنیت بالا و 

عدم امکان سرقت یا تحریف چک اشاره کرد.

چک الکترونیکی چیست؟
چک دیجیتال موجودیتی مشــابه چک کاغذی 
دارد و تمامــی مقــررات چک کاغــذی در مورد 
آن صدق می کنــد. در چک دیجیتــال کاغذی 
از موجودیت چک حذف و با اســتفاده از امضای 

دیجیتال چک معتبر می شود.
در ایــن خصوص ســامانه چکاد با هــدف ایجاد 
بســتر امن بین بانکی جهت ارائه چک دیجیتال و 
برطرف نمودن مشکلات چک فیزیکی ایجاد شده 
و بانک ها با بهره گیری از ســرویس های ارائه شده 
توسط این ســامانه می توانند سرویس های چک 

دیجیتال را برای مشتریان خود عرضه کنند.

 پیش نیازهای استفاده از خدمات سامانه 
چکاد )سامانه چک امن دیجیتال(

عضویــت در همــراه بانک، نصب و فعال ســازی 
برنامه »هامون« جهــت ثبت امضای الکترونیکی 
و همچنین داشتن یک حســاب جاری با امکان 
صدور دســته چک پیــش نیازهای اســتفاده از 
خدمات ســامانه چکاد به منظور دریافت و صدور 

چک دیجیتال است.
پس از فعال ســازی خدمت چــک دیجیتال در 
منوی مربوطــه در همراه بانــک خدمات مربوط 
به چک دیجیتال اعم از درخواســت صدور دسته 
چک، صدور چک، امکان وصول درون بانکی و بین 

بانکی چک، بانکی مشاهده دسته چک صادر شده 
و برگه های چک دیجیتال، مشــاهده چک های 
دریافتی، انتقال چک دیجیتــال، ضمانت چک، 
مسدودسازی چک، ابطال چک و نقد کردن چک 

بدون مراجعه به شعبه قابل انجام خواهد بود.

نقد کردن چک الکترونیکی
ماننــد چک هــای کاغذی، کســی کــه چک را 
می نویســد )یعنی همــان صادرکننــده( باید 
اطلاعات خواســته شــده را وارد ســامانه کند و 
درخواست خود را به صورت دیجیتال در قسمت 
تعیین شده در سامانه چک الکترونیکی ثبت کند 
تا ترمینال های دســتگاه، آن را بــه بانک انتقال 

دهند.
دریافت کننده هم باید اطلاعات چک الکترونیکی 
را بــه دقت مطالعــه کــرده و ثبــت آن را تأیید 
کند تا چــک در قالب ســپرده در اختیــار بانک 
پرداخت کننده قــرار بگیرد. زمانــی که گیرنده 
درخواســت نقد شــدن چک را کند، بانک عامل 
بعد از تأیید چک دیجیتال ثبت شده در سیستم، 
حسابی که مربوط به آن اســت را شارژ می کند تا 

پرداخت در زمان مقرر صورت بگیرد.

امنیت چک دیجیتال
بدون شــک چک الکترونیکی خیلــی امن تر از 
چک کاغذی اســت، چراکه نمی توان آن را تغییر 
داد یا بــه طور کلــی منکر صدورش شــد. از آن 
گذشته بانک مرکزی زیرســاختی ایجاد کرده تا 
صادرکنندگان یا انتقال دهندگان چک از طریق 
امضــای دیجیتال، احراز هویت و اعتبارســنجی 
شــوند و همین امر بر امنیت چک های دیجیتال 

اضافه می کند.
فراموش نکنید که در چک های کاغذی ســنتی 
احتمال خط خوردگی یا اشــتباه نوشتن همیشه 
وجود دارد و اگر این اتفاق بیفتد، راهی ندارید جز 
اینکه برگه چک را پشت نویســی یــا ابطال کنید 
که البته پشت نویســی هم در قانون جدید چک 
با محدودیت هایی روبه رو اســت. اما در خصوص 
صدور این نوع چک، دیگر با چنین دردســرهایی 

مواجه نخواهید شد.
همچنیــن ســامانه چــکاد و کد نهــاب امنیت 
چک های الکترونیکی را بیــش از پیش تضمین 
می کنند. چــکاد )چک امن دیجیتال( ســامانه 
مرکــزی چــک الکترونیک اســت و نهــاب هم 
سامانه ای حاوی اطلاعات هویتی مشتریان بانکی 
است که با اختصاص دادن شماره شناسایی ویژه 
برای هر کاربر بانکی، امکان احراز هویت آســان و 

سریع افراد در شبکه بانکی را فراهم می کند.

 مزایای چک الکترونیکی
بی هیچ تردید یکــی از مهم تریــن مزایای چک 
الکترونیکــی امنیت بــالای آن اســت. چراکه با 
اعتبارســنجی وضعیت اعتبار بانکــی فردی که 
چک می کشد مشخص می شود، امکان سرقت یا 
تحریف آن وجود ندارد و شما می توانید در صورت 
مشــاهده اولین تخلف، چک را به راحتی مسدود 
کنید. از دیگر مزایا مهــم این چک ها به این موارد 

می توان اشاره کرد؛
 عدم محدودیت تعداد برگ چک

 عدم امکان تغییر در برگ چک الکترونیکی
 صرفه جویی در مصرف کاغذ

 اطلاع رسانی از وضعیت نقل وانتقالات چک
 حذف مراحــل زمان گیــر مثــل جابه جایی، 

دسته بندی و حسابداری چک ها
 کارمزد و هزینه عملیاتی پایین تر

 مدیریت ریسک بهتر
 سرعت بالا فرآیندهای صدور و پرداخت چک

 امکان آگاهــی از گردش حســاب و مدیریت 
موجودی حســاب برای جلوگیری از برگشــت 
خوردن چک به کمک ابزارهــای مدرن همچون 

تلفن همراه، ای تی ام ها و اینترنت
 امکان جایگزینی در تمامی معاملات

 مطلع شدن صاحب چک بعد از پرداخت وجه
از این موضــوع نیز نمی توان غافل شــد که قانون 
جدید چک و چک های دیجیتال تــا حد زیادی 
جرایم بانکــی را کاهش داده اســت. از آنجا که با 
ثبت اطلاعات در سامانه های الکترونیکی، امکان 
صدور چــک به وعــده و بی محل وجــود ندارد، 
احتمال برگشت خوردن و کلاهبرداری نیز کمتر 

می شود.

خدمات سامانه چک دیجیتال
ســامانه چک الکترونیکی زیر نظر بانک مرکزی 
بســتری امن برای صدور و پرداخت چک فراهم 
می کند. یکی از مهم ترین خدمات ســامانه چک 
دیجیتال این اســت که به کاربر اجازه می دهد با 
فعال ســازی خدمت چک الکترونیکی و با معرفی 
گواهی امضای الکترونیکی درخواســت دســته 

چک دیجیتال بدهد.
درگاه های الکترونیکی امن بانک ها مانند اینترنت 
بانــک و موبایل بانک یــا نرم افزارهای مخصوص 
شعب از جمله راه های دسترسی و استفاده از این 
سامانه هســتند. به واســطه این درگاه ها ارتباط 
مطمئن میان سیســتم متمرکز بانک ها و سامانه 
چک های الکترونیکی شکل می گیرد تا به واسطه 
آن، ایــن خدمت از مجموعه خدمــات بانکداری 

الکترونیک به مردم ارائه شود.

پارسیان

بانک پارســیان در راستای عمل 
به بندهــای تبصــره ۱۶ قانون 
همگامــی  و   ۱۴۰۱ بودجــه 
باسیاســت های دولــت طــی 
شش ماهه نخســت سال جاری، 
بیــش از ۱۷ هزار میلیــارد ریال 
تسهیلات در بخش های ازدواج، 
فرزنــد آوری، اشــتغال زایی و 
ودیعــه مســکن بــه متقاضیان 

پرداخت کرده است.
به گزارش روابــط عمومی بانک 
پارســیان، این بانــک از ابتدای 
امســال تا پایــان شــهریورماه 
۱۴۰۱، به منظور اجــرای قانون 
حمایــت از خانــواده و جوانــی 
جمعیــت بالغ بــر ۶،۵۰۰ فقره 
وام فرزنــد آوری به مبلغ ۲،۳۹۳ 
میلیــارد ریــال و همچنین در 
راســتای تحکیم بنیان خانواده 
و کمک به تشــکیل آن و تسهیل 
ازدواج جوانــان، ۵،۵۸۰ فقــره 

وام ازدواج بــه مبلــغ 
۷،۴۶۵ میلیــارد ریال 
به متقاضیان پرداخت 

کرده است.
توجه  بــا  همچنیــن 
توســعه  اهمیت  بــه 
کاهش  و  اشتغال زایی 

نــرخ بیــکاری در روســتاها و 
مناطق کــم برخــوردار و ایجاد 
بخــش  در  پایــدار  اشــتغال 
روســتایی و عشــایری در مدت 
یادشــده این بانک بالغ بر۸،۴۰۰ 
فقره تســهیلات اشــتغال زایی 
بنیاد برکــت به مبلــغ ۴،۹۴۸ 
میلیارد ریال به مشــمولان طرح 
بنیاد  اجتماع محور  اشتغال زایی 

برکت ارایه داده است.
ضمناً این بانک در راستای توسعه 
عدالت اجتماعی و ارتقای رفاه و 
امنیت اقتصادی اقشــار جامعه و 
عمل به وظیفه مســئولیت های 

اجتماعــی خــود و در 
توانمندســازی  جهت 
افــراد تحت پوشــش 
بهزیســتی  ســازمان 
و کمیتــه امــداد امام 
خمینــی )ره( در این 
مدت، تعــداد ۱،۶۲۷ 
اشــتغال  قرض الحســنه  وام 
بالغ بــر ۱،۴۸۱ میلیــارد ریال 
به مددجویــان کمیتــه امداد و 
سازمان بهزیستی پرداخت کرده 
است.همچنین در راستای ایفای 
مســئولیت اجتماعی و به منظور 
کمــک بــه مســتأجران، بانک 
پارسیان از ابتدای امسال تا پایان 
شــهریورماه ســال جاری تعداد 
۱،۱۲۵ فقره تســهیلات کمک 
ودیعه مســکن بــه ارزش ۷۶۲ 
میلیارد و ۶۵۰ میلیــون ریال به 

متقاضیان پرداخت کرده است.
گفتنی است؛ توســعه و تعمیق 

اشــتغال در مناطق روســتایی 
و ایجــاد فرصت هــای شــغلی 
مولــد، محرومیت زدایی و کمک 
به ارتقــای عدالــت اجتماعی، 
شــرکت های  توانمندســازی 
دانش بنیان، توســعه کارآفرینی 
و اشــتغال زائی به ویژه در نواحی 
روســتایی و کمتر برخــوردار، 
ازجمله راهبردها و سیاست های 
بانک پارســیان در عرصه اقتصاد 

کشور است.
عــلاوه بــر این، ایــن بانــک با 
بهبوددهنده  اقدامــات  انجــام 
شــاخص های کارایی، نوآوری و 
بهره وری، رشد مقرر را به صورت 
متوازن در ابعــاد مختلف دنبال 
می کند و کماکان بــا حمایت از 
واحدهای تولیدی و تأمین مالی 
صنایع و رفع نیازهای تسهیلاتی 
خرد مشــتریان در نظام بانکی و 

اقتصاد کشور اثرگذار است.
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